
نایب رییس کمیسیون اجتماعی عنوان کرد:

 استیضاح دوم 
 وزیر صمت 

در نوبت مجلس
     نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس 
شــورای اســامی با بیان اینکه اســتیضاح دوم 
وزیر صمت در نوبت مجلس است، گفت: وزیر 
صمت یک مرتبه در مجلس استیضاح شده و 
کنون مجددا اســتیضاح دوم ایشــان در نوبت  ا

است...

وزیر کشور:

 از بحران جمعیت 
رنج می بریم

      وزیر کشور در حاشیه مراسم گرامیداشت 
پایــگاه  از  رونمایــی  و  احــوال  ثبــت  روز 
اطاعات خانوار ، ثبت احوال را سازمانی 
تصمیم گیری هـــــــــای  در  موثــر  و  پیشــرو 
کان کشــور دانســت و گفت: ثبت احوال 
بایــد اطاعــات و آدرس هــای حقوقــی را 

جمع آوری کند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

احتمال رویارویی کشور های غربی با ایران؛

خاورمیانهبویجنگمیدهد؟
   متیو باروز دارای سابقه فعالیت ۲۵ساله در سیا است. هم چنین دستیار ویژه  ریچارد 
هالبروک  سفیر ایالات متحده در سازمان ملل در فاصله سال های ۱۹۹۹ تا ۲۰۰۱ میادی 
است. گزارش های او با محتوای سناریوسازی برای آینده و پیش بینی روند های جهانی 

مورد تحســین قرار گرفته اند. او اخیرا در نشــنال اینترســت از احتمال زیاد رویارویی با 
ایــران توســط کشــور های غربــی نوشــته اســت. وی نوشــته اســت:  رویداد هایــی کــه 

  || صفحه  صفحه 22  پیامد های آن بسیار زیاد خواهند بود...
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نشست واشنگتن، اوج حقارت آمریکا
   محسن پاک آئین

کارشناس مسائل سیاسی
 الغریق یتشــبثُ بکُل حشیش  یک 
ضــرب المثل معروف عربی اســت 
که می گوید کســی کــه دارد غرق 
می شود به هر چوب نازک یا شاخه ی 

خشکیده ای برای نجات خود چنگ می زند.
عملکرد اخیر آمریکایی ها در حمایت از سرکرده منافقین 
و اعلام یک زن تروریست، به عنوان رئیس جمهور ایران،از 
مصادیق این ضرب المثل عربی است. آمریکا که طرح های 
خود را برای تغییر یا براندازی نظام اسلامی در ایران شکست 
خورده می بیند، نومیدانه دست به دامان فرقه ای شده که جز 
ننگ و بدنامی نشانه ای نداشته و منفور ملت بزرگ ایران است.
مایــک پامپئو وزیر امور خارجــه دولت ترامپ، یک عنصر 
اطلاعاتی که سابقه ریاست سازمان جاسوسی آمریکا)سیا( 
را در کارنامه خود دارد، به خوبی مریم رجوی را می شناسد. 
بعید است ۲۵۰ سناتور آمریکایی نبز که در نشست ضد ایرانی 
واشنگتن از برنامه های سرکرده گروهک تروریستی منافقین 
کردند، از ســابقه تروریســتی این فرقه بی اطلاع باشند.اوج 
حقارت آمریکا این اســت که به ریســمان پوسیده فرقه ای 
چنگ زده که تنها در بازه زمانی 11 فروردین تا ۲6 اسفند 
سال136۲، مسئولیت ترور 4۵83 شهروند بیگناه ایرانی را 
رسما برعهده گرفته است. مریم رجوی که در دخالت آشکار 
آمریکا در امور داخلی ایران، به عنوان رئیس جمهور معرفی 
می شود، همان کسی است که در ترور رئیس جمهور،نخست 
وزیر،رئیس قوه قضائیه،نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
و بسیاری از مقامات رسمی و مردم بیگناه ایران، مشارکت 

فعال آشکار داشته است.
آمریکا که بانی اخراج ایران از کمیته زنان سازمان ملل می 
شود امروز از زنی حمایت می کند که بعد از فرار از بغداد او را 
با چند ده میلیون دلار اسکناس مسروقه از بانک های عراق 
در پاریس دستگیر کردند و وقتی فرانسه مسئله را به سوریه 
اطلاع داد، چند ده میلیون دیگر با صندوق هایی از جواهرات 
و طلا در مرز عراق به سوریه که بار قاطر کرده بودند، کشف 
و ضبط شد. مسعود خدابنده یکی از اعضای سابق منافقین 
در کتاب خاطرات خود به نام  تهران تا تیرانا  اسرار فساد مالی 
این فرقه منحوس که در دوره جنگ تحمیلی به عنوان مزدور 
صدام، علیه مردم ایران می جنگید را افشا کرده و می نویسد:
 در ماه هــای اولیــه پیــروزی انقلاب ســازمان مجاهدین 
خلق)منافقین( با دستبرد به بانکها و مؤسسات، پول مورد 
نیازش را تأمین می کرد. در ســال 136۰ و به دنبال اعلان 
مبارزه مســلحانه علیه نظام، ســازمان نیاز به پول بیشتری 
داشت.آن زمان پول به طور مستقیم از طرف سرویس های 
خارجی پرداخت می شد ولی بعدها وقتی سازمان از طرف 
دونالد رامســفلد به همراه کمک های دیگر به صدام هدیه 
شد و سازمان به عراق منتقل شد، قضیه فرق کرد. در زمان 
صدام عملًا محدودیت مالی برای مجاهدین)منافقین( وجود 
نداشــت یعنی اگر ما پروژه ای را ارائه می کردیم و تصویب 
می شد مسئله مالی آن ابداً مطرح نبود و مشکلی نداشت. در 
دوره ای به صورت موقت رابطه رجوی و عربســتان مستقیم 
شد و مسعود به عربستان احضار شد )مسافرتها مخفی بود 
ولی بعدها فیلم و عکس آن منتشــر شــد(. شاهزاده ترکی 
الفیصل آن زمان مسئول استخبارات عربستان بود و سابقه 
ارتباطش با ســازمان به آن سالها برمی گردد، ملک عبدالله 
هم ولیعهد بود؛ ملک عبدالله، گاه حتی مســتقیم کارهای 
رجوی را کنترل و رســیدگی می کرد. همان روزها من در 
یکی از سفرها به عربستان سه کامیون طلا )هر کدام به میزان 
یک تنُ( و انبوهی هدایا از جمله ســاعت های رولکس طلا 
با مارک ســلطنتی و اقلام دیگر به بغداد آوردیم که بعدها 
به کمک تعدادی از تجار اردنی وابسته به دربار عربستان اینها 
را به پول تبدیل کردیم. سازمان البته در این سه چهار دهه 
با اموالی که از خانواده های اعضایش دزدید، با مبالغی که از 
سرویس ها، تحت عنوان خرج نفرات گرفت، با سرانه ای که 
از صدام حسین دریافت می کرد و مبالغی که از طریق فروش 
نفت قاچاق به دست می آورد توانست انبوهی شرکت و هتل 
و دارالتجــاره هم افتتاح کند؛ در جریان فروش نفت قاچاق 
برای صدام 1۰ درصد درآمد را نگه می داشت که به سرعت 

تبدیل به چند هتل بزرگ در لندن شد. 
آمریکا و غرب که ادعای مبارزه با پولشــویی دارند به خوبی 
می دانند که اعضای گروهک منافقین از جمله مریم رجوی، 
سالها از مسیرهای غیرقانونی منابع مالی سازمان را جابجا 
کرده و مبالغ دریافتی از صدام،عربستان و کشورهای غربی 
را گاهی با چمدان، گاهی با کامیون، گاهی از طریق دلالها و 
گاهی هم تحت پوشش نهادهای خیریه  انتقال داده است.
آمریکا می داند که بعد از دستگیری مریم رجوی در پاریس 
در ســال ۲۰۰3، تحقیقاتی درمــورد منابع مالی منافقین 
شــروع شــد و این فرقه برای فرار از مراحل تحقیقات، ناچارا 
حجم چشم گیری از پول ها را در مشاغل غیرقانونی از جمله 
قاچاق موادمخدر هزینه کرد. دو ســال قبل، دو نفر از اتباع 
رژیم صهیونیستی را در مرز آبی با ایتالیا دستگیر کردند که 
حجم درخور توجهی اسکناس به همراه داشتند و مشخص 
شــد که واســطه منافقین برای هزینه این پولها در مشاغل 

غیرقانونی بوده اند.
امروز هم در آلبانی، کشــوری که دارای فســاد گســترده 
سیســتمی اســت، فرقــه منافقین بــه امر قاچــاق مواد 
 مخــدر و قاچــاق انســان اشــتغال داشــته و از این طریق 

درآمدزائی می کند...           ادامه در صفحه 2

یادداشت

 با حضور سرپرست سفارت افغانستان 
در وزارت خارجه انجام شد

 اعلام موضع ایران به افغانستان 
در خصوص تعلیق تحصیل 

دانشجویان دختر
دستیار وزیر امور خارجه گفت: امروز در دیدار با سرپرست 
ســفارت افغانســتان در تهران، مواضع ایران را به مقامات 
افغانســتان در خصوص تعلیق تحصیل دانشجویان دختر 

در دانشگاههای این کشور اعلام کردم .
سید رسول موسوی در صفحه توییتر خود در این ارتباط 
نوشــت :  امروز با دعوت از سرپرســت سفارت افغانستان 
ضمن تشــریح موضع ســخنگوی وزارت خارجه ایران در 
خصوص تعلیق تحصیل دانشجویان دختر در دانشگاههای 
افغانستان آمادگی جمهوری اسلامی ایران را برای مساعدت 
به حل مشکلات ادامه تحصیل دختران به طرق مختلف از 
جمله به صورت برخط و استفاده از زیرساختهای موجود 

در ایران اعلام کردم. 
 روز پنچ شــنبه نیز ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور 
خارجــه در واکنــش به خبر تعلیق ادامه تحصیل دختران 
در دانشگاههای افغانستان، اظهار کرد :  جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان همســایه افغانســتان و علاقه مند به صلح و 
ثبات و توسعه در این کشور، از شنیدن خبر وجود موانع برای 
تحصیلات عالی دانشگاهی دختران و بانوان در افغانستان 

متأسف شده است.
کنعانی افزود : جمهوری اســلامی ایران امیدوار اســت 
مســؤلان ذیربط کشــور افغانستان سریعا با رفع موانع، 
زمینه ازسرگیری تحصیلات دانش آموزان و دانشجویان 
دختر این کشور در تمام مقاطع تحصیلی را فراهم آورند 
تا آنان بتوانند ضمن بهره مندی از حق تحصیل علم و 
دانش، نقش مؤثرتری در توسعه و شکوفائی افغانستان 

داشته باشند.

 سرکنسول جدید ایران در لاهور 
با امیرعبداللهیان دیدار کرد

سرکنسول جدید جمهوری اسلامی ایران در لاهور پیش 
از عزیمت به محل مأموریت با وزیر امور خارجه کشورمان 

دیدار و گفتگو کرد.
 مهران موحدفر سرکنسول جدید جمهوری اسلامی ایران 
در لاهور روز گذشــته )شــنبه( پیش از عزیمت به محل 
مأموریــت، در دیدار با حســین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشــورمان، درباره اولویت های کاری در این حوزه 

گفتگو کرد.
امیرعبداللهیان در این دیدار با تأکید بر مشترکات فرهنگی 
و سیاســی دو کشور جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
اســلامی پاکســتان و روند رو به توســعه همکاری های 
دوجانبــه در حوزه های مختلــف، توصیه هایی در زمینه 
تلاش همه جانبه نمایندگی های کشــورمان در پاکستان 

برای گسترش همکاری های دو کشور مطرح کرد.

اخبار كوتاه آیا این نشست به اهداف خود دست می یابد؟

بغداد 2؛ مسیری برای همگرایی اقتصادی منطقه
شــرکت کنندگان نشســت بغداد ۲ با تمرکز بر ادغام 
اقتصادی منطقه ای، بر گسترش همکاری منطقه ای 
با عراق در زمینه های مبارزه با تروریسم، امنیت غذایی، 
آب و انرژی با هدف حمایت از این کشور تاکید کردند.
در کنفرانس بغداد ۲، مسیرهای حمایت از عراق و گام 
ها و اقدامات برای اســتحکام امنیت و حاکمیت این 
کشور و تضمین ثبات در آن نیز مورد بررسی شرکت 

کنندگان قرار گرفت.
این نشســت با موضوع خصوص همکاری و مشارکت 
در خصــوص عراق در تاریخ ۲۰ دســامبر به میزبانی 
امان پایتخت اردن برگزار شد. نشست سال گذشته به 
میزبانی بغداد آغازگر روندی برای چندجانبه گرایی، 
گفت و گو و همکاری میان عراق و همسایگانش بود 
که برخی از آنها برای اولین بار پس از چندین سال با 
یکدیگر دیدار کردند. اجلاس امسال در امان این ابتکار 
عمل را به عنوان یک نشست سران منطقه ای سالانه 
تثبیت کرد و مهمتر از همه، یکپارچگی اقتصادی را 

به دستور کار منطقه ای اضافه کرد.
در اوت ســال گذشــته میلادی، مصطفی الکاظمی، 
نخســت وزیر سابق عراق، با حمایت امانوئل مکرون، 
رئیس جمهوری فرانســه، موفق شد مقام های مصر، 
ایران، اردن، کویت، قطر، عربستان سعودی، ترکیه و 
امــارات متحده عربی به علاوه نمایندگانی از اتحادیه 
اروپا، شــورای همکاری خلیج فارس، اتحادیه عرب، 
ســازمان کشــورهای اسلامی و سازمان ملل متحد را 
گرد هم آورد. امسال علاوه بر همه کسانی که در دور 
اول این کنفرانس در سال گذشته شرکت کردند، دو 
کشور عضو شورای همکاری خلیج فارس که در نشست 
ســال قبل غایب بودند یعنی - عمان و بحرین - نیز 

حضور داشتند.
لازم به ذکر اســت که تلاش های الکاظمی با تمرکز 
بر سیاست خارجی با هدف کاهش تنش های منطقه 
ای به ثمر رسید. او در خصوص احیای روابط عراق با 
همسایگانش که سال ها دچار تشنج بود ، نقش بسزایی 
ایفا کرد. او همچنین در آغاز گفتگو بین ایران و عربستان 
سعودی و همچنین زمینه سازی برای مذاکرات ایران-
مصر و ایران-اردن نقش کلیدی ایفا کرد. میزبانی او در 

کنفرانس بغداد 1، موجب تثبیت جایگاه او و در نتیجه 
جایگاه عراق - به عنوان یک واسطه منطقه ای امین شد.
بــه همیــن دلیل، انتقال دولت اخیــر عراق به دولت 
جدید در ابتدا موج نگرانی هایی را در سراسر منطقه 
برانگیخت. انتظار می رفت که موضع محمد السودانی، 
نخســت وزیر جدید عراق موجب تیرگی روابط عراق 
با همسایگان عرب خود شود و گزارش هایی مبنی بر 
توقف مذاکرات عربستان با ایران به دلیل تغییر دولت 
در بغداد نیز منتشر شد. اما تلاش های السودانی برای 
حفظ قدرت که پس از الکاظمی به او رسیده بود باعث 
آرامش خاطر رهبران منطقه شــد. او متعهد به ادامه 
تلاش های الکاظمی برای تأمین حمایت منطقه ای و 
بین المللی برای توســعه عراق است و به همین دلیل 
بغداد در محور و کانون این کنفرانس باقی مانده است.
السودانی در این کنفرانس اعلام کرد که در حال حاضر 
تقویت پیوندهای همکاری و مشارکت بین کشورهای 
منطقه از طریق وابســتگی متقابل در زیرساخت ها، 
یکپارچگی اقتصادی و سرمایه گذاری های مشترک 
در اولویت قرار دارد. وی در ادامه گفت برای رســیدن 
به این هدف کشــورهای منطقه باید  تلاش کنند تا 
با همکاری یکدیگر از مصرف گرایی به ســمت تولید 
بروند. برای این کار باید مناطق صنعتی مشترک که 
ظرفیت صنعتی جمعی ما را افزایش می دهد تاسیس 
شود تا زنجیره های عرضه را به یک زنجیره یکپارچه 
که قادر به رقابت در بازارهای جهانی و راه اندازی پروه 
های کلان در بخش های مختلف است، متصل کند .

الســودانی با تمرکز بر فرصت های اقتصادی، دستور 
کار کنفرانس بغداد ۲ را گسترده تر کرد. او همچنین 
از شــرکای خــارج از منطقه ماننــد اتحادیه اروپا نیز 
درخواســت حمایت کــرد. جوزپ بورل، مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در نشست بغداد ۲ در 

امان حضور داشت.
نخست وزیر عراق با بیان اینکه باید به تلاش مشترک 
برای مبارزه با تفکر افراطی ادامه داد، خاطر نشان کرد: 
قصد داریم با همسایگان خود یعنی ایران و ترکیه تلاش 
جدی داشــته باشیم تا برای مدیریت مشترک منابع 
آبــی خــود، بهترین راه را پیــدا کنیم. عراق در تلاش 
است که همکاری متوازنی با همه شرکای منطقه ای و 

بین المللی داشته باشد.
در خاتمه این نشست اعضای حاضر در این نشست با 
انتشار بیانیه ای ضمن حمایت از تلاشهای عراق برای 
توسعه فراگیر، خاطر نشان کردند: برگزاری دور دوم این 
نشست، نشانگر تمایل برای حمایت از نقش محوری 

عراق در توسعه همکاری اقتصادی منطقه ای است.
اتحادیه اروپا در بیانیه مشترک در خصوص  مشارکت 
استراتژیک با )کشورهای( خلیج فارس  که در مه ۲۰۲۲ 
منتشر شد، ضمن تمجید از کنفرانس بغداد 1 متعهد به 
حمایت از این روند به رهبری کل منطقه شد. این در 
حالی است که فرانسه تنها کشور اروپایی بود که در ابتدا 
از ابتکار عمل عراق در خصوص برگزاری این کنفرانس 
حمایت کرده بود. اتحادیه اروپا هم چنین خواستار ادامه 
روند کنفرانس بغداد  با مشــارکت اتحادیه اروپا  و به 

عنوان بخشــی از  فرآیند گفت و گوی ساختاریافته و 
تسهیل شده توسط اتحادیه اروپا  شد.

هم چنین شرکت کنندگان تاکید کردند که همکاری 
هــای جمعی در توســعه یک بنــدر خاص یا تکمیل 
بخش های مسیرهای ریلی ملی عراق باید در اولویت 
قرار گیرند. بررســی سرمایه گذاری های مشترک در 
صنعت نفت و گاز عراق و همچنین انتقال انرژی های 
تجدیدپذیر نیز از دیگر مسایلی هستند که باید در نظر 
گرفته شــوند. از ســوی دیگر گرد و غبار و طوفان های 
شن و همچنین خشکسالی و کم آبی، هزینه های مالی 
و جانی گزافی نه تنها به عراق بلکه به تمام کشورهای 
همســایه تحمیل می کند. پروژه های کلیدی که با 
چالش های زیست محیطی مشترک مقابله می کنند 
و ثابت کرده اند ساده ترین راه برای همکاری هستند، 

باید مورد بررسی قرار گیرند.
نتیجه

بــا توجه به نقش مثبت محمد الســودانی در احیای 
روابط همکاری عراق با کشورهای منطقه و همسایه و 
تمایل وی برای کاهش تنش ها میان همسایگان عراق 
مانند ایران و عربستان و با عنایت به اهتمام کشورهای 
شرکت کننده برای توسعه عراق و رفع مشکلات کم 
آبی و امنیت غذایی در این کشور و کل عراق، وی چشم 
انداز روشنی برای همکاری های منطقه ای و ادامه این 

نشست در سال های آتی متصور است.
البته تحقق موارد فوق مستلزم همگرایی و مشارکت 
همه جانبه کشــورهای منطقه خصوصا عربســتان و 
کشورهای حاشیه خلیج فارس و هم چنین خودداری 
اتحادیه اروپا و نهادهای غیرمنطقه ای از مانع تراشی و 
سنگ اندازی است. البته باید در نظر داشت که عراق 
اگر چه کشوری است که دغدغه حاکمیت دارد. زیرا 
بســیاری در این ســرزمین راهبردی، فارغ از موضوع 
امنیت و دغدغه های همجواری به دنبال منافع خود 
هستند که شامل برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
و کشــورهای ناتو در فواصل مکانی دورتر می شــود. 
به هرحال در آینده مشــخص خواهد شــد که آیا این 
همگرایی منطقه ای در قالب نشست ابتر می ماند یا 

به اهداف مد نظر خود خواهد رسید.
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سیاست 2

در پــی تیرانــدازی روز جمعــه در یک مرکز فرهنگی کُردها در پاریس که 
به مرگ ســه تن و مجروح شــدن سه تن دیگر منجر شد، اعضای جمعیت 
کردنشین فرانسه به خیابان ها آمده و با برگزاری تظاهرات، خواستار اجرای 

عدالت شدند.
به نقل از خبرگزاری فرانس ۲4، یک پیرمرد 6۹ساله در یک مرکز فرهنگی 
کردها در مرکز پاریس اقدام به تیراندازی کرد که ســه تن را به کام مرگ 
کشاند و سه تن دیگر را زخمی کرد. فرد ضارب که پیش از این هم سابقه 
حملات نژادی داشته، در این حمله مجروح و سپس دستگیر شد. وزیر کشور 
فرانسه گفت که مظنون - که یک راننده قطار بازنشسته است - در این حمله 

آگاهانه به دنبال افراد خارجی می گشته، اما تصریح کرد که هنوز مشخص 
نیست که آیا او مشخصا به دنبال شلیک به افراد کُرد بوده است یا نه. ساعاتی 
پس از دستگیری ضارب، تعدادی از کردهای پاریس در محل حادثه تجمع 
کرده و طبق گزارش پلیس، میز رستوران ها و سطل های زباله را به خیابان 
آوردند. پلیس برای متفرق کردن جمعیت به استفاده از گاز اشک آور روی 
آورده است. اعضای جامعه کردنشین فرانسه می گویند که اخیرا از پلیس 
فرانسه هشدارهایی مبنی بر احتمال وقوع حمله به آن ها دریافت کرده اند.

امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه این حمله را  نفرت انگیز  خواند و در 
توییتر نوشت: کردهای فرانسه در قلب پاریس هدف یک حمله شنیع قرار 
گرفته اند. روح ما با قربانیان این حادثه همراه است، با مجروحان و خانواده ها 
و عزیزانشان. این حمله در حالی روی داد که خیابان های پاریس در آستانه 

سال جدید میلادی، پر ازدحام است.
 شهردار منطقه 1۰ پاریس اعلام کرد که این حمله در یک رستوران، آرایشگاه 
و یک مرکز فرهنگی کرد رخ داده و هنوز انگیزه آن مشخص نشده است. لور 
بکیو، دادستان پاریس اعلام کرد که حال یکی از مجروحان وخیم است و 

ضارب نیز از ناحیه صورت آسیب دیده است. 

جنجال در پاریس

یادداشت

سخنرانی ولودمیر زلنسکی 
 رییس جمهوری اوكراین 

صحنه حمله مسلحانه به در كنگره آمریکا/ رویترز
یک مركز فرهنگی كردها 
 در شهر پاریس/ 
گتی ایمجز و رویترز

گزارش تصویری

کشور های غربی با ایران؛ احتمال رویارویی 

خاورمیانهبویجنگمیدهد؟
متیو باروز دارای سابقه فعالیت ۲۵ساله در 
سیا است. هم چنین دستیار ویژه  ریچارد 
هالبروک  سفیر ایالات متحده در سازمان 
ملل در فاصله ســال های 1۹۹۹ تا ۲۰۰1 
میلادی اســت. گزارش های او با محتوای 
سناریوســازی برای آینــده و پیش بینی 
روند های جهانی مورد تحسین قرار گرفته 

اند.
او اخیرا در نشنال اینترست از احتمال زیاد 
رویارویی با ایران توســط کشور های غربی 
نوشته است. وی نوشته است:  رویداد هایی 
که پیامد های آن بســیار زیاد خواهند بود. 
یک دولت جدید راست افراطی در اسرائیل 
و مجلــس نماینــدگان جمهوری خواه در 
ایالات متحده فشار ها را برای جنگ با ایران یا 
خرابکاری در تاسیسات غنی سازی اورانیوم 
ایران در فردو و هم چنین تاسیسات موشکی 

و پهپادی آن کشور تشدید خواهند کرد.
در واکنش به این فشــار ایران می تواند در 
منطقه و تنگه هرمز پاسخ آمریکا و اسرائیل 
را بدهد و با افزایش خطر تشــدید درگیری 
مسیر عبور و مرور نفت کش ها را مختل کند. 
حال ســوالی که پیش رو اســت این که در 
سال ۲۰۲3 چقدر احتمال رویارویی ایران 
و غــرب و جنگ در خاورمیانه وجود دارد؟ 
حسن بهشتی پور و فریدون مجلسی به این 

پرسش پاسخ می دهند.
حمله مقطعی شاید؛ جنگ تمام عیار نه

حسن بهشتی پور تحلیلگر مسائل بین الملل 
تحرکات اخیر غربی ها و اسرائیل در منطقه را 
عمدتاً سیاسی و تبلیغاتی می داند. وی اظهار 
کرد:  تحولاتی که در منطقه به ویژه حوزه 
خلیج فارس انجام می  شــود بیشتر جنبه 
روانــی دارد و مانور ها در راســتای آمادگی 
بیشــتر نیرو ها انجام می شــود. غربی ها به 
ویژه آمریکا و اسرائیل سعی دارند با چنین 
اقداماتی به جمهوری اسلامی هشدار دهند 
که آنچه می گویند صرفا یک تهدید نیست و 
در زمان نیاز عملی خواهد شد. اما اینکه الان 
بخواهیم بگویم شواهد حاکی احتمال حمله 
به ایران اســت، من گمان نمی کنم صحیح 
باشد و احتمالش بسیار ضعیف است. البته 
این به آن معنی نیســت که ما باید به این 
مسائل بی تفاوت باشیم. بلکه ما باید هوشیار 
و آماده هرگونه اتفاق باشیم. با این حال به 
عقیده من آن ها بیشــتر به دنبال تضعیف 

ایران از داخل هستند تا حمله نظامی. 
وی تاکید کرد:  این فرمول درستی است که 
از نظر تحلیلی می گویند: وقتی قصد حمله 
نظامی به کشوری را دارید باید افکار عمومی 
جهانی را هم قانع کنید. زیرا آن ها هیچ وقت 
بدون پشتوانه افکار عمومی جهانی دست به 

چنین اقداماتی نمی زنند. اما در مورد ایران 
کاملاً شرایط مستثنی است. شواهد و قرائن 
نشان نمی دهند که آن ها قصد حمله نظامی 
به ایران را داشــته باشند، ولی ممکن است 
صرفاً یک ســری حملات جزئی و مقطعی 
انجام دهند، اما احتمال حمله تمام عیار یا 

جنگ کامل را من بسیار کم می دانم. 
بهشــتی پور افزود:  مســئله این است که 
طرف های غربی به خوبی می دانند که جنگ 
با ایران به معنی ناامن شــدن کل منطقه 
خاورمیانه است و آن ها به هیچ وجه دنبال 
همچین فضایی نیستند. اما همان طور که 
عرض کردم احتمال اینکه اقدامات نظامی 
کوتاه و جزئی علیه ایران داشته باشند بسیار 
زیاد است. منظورم از حملات جزئی و موقتی 
این است که مثلا به مواضع نیرو های ایرانی 
در ســوریه حمله کنند. البته این هم کاملًا 
چراغ خاموش انجام خواهد شد و هیچکس 
مســئولیت آن را برعهــده نخواهد گرفت. 
دقیقا مثل مواردی که قبلا هم مشــابه آن 

وجود داشت. 
این تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
افزایش تحرکات اسرائیل در نزدیکی ایران 
گفت:  درســت است که این اواخر نزدیکی 
آذربایجان با اسرائیل بیشتر شده، اما موضوع 
جدیدی نیست و حدود 3۰ سال است که 
این دو رابطه شان را حفظ و گسترش داده اند. 
در خصوص حضور شناور ها هم درست است 
که برای نخستین بار رخ داده، اما این صرفا 

به معنی مانور سیاسی است. به طور کلی به 
عقیده من باید این اقدامات آمریکا و اسرائیل 
را در راســتای طرح  صلح ابراهیم  تحلیل 

کنیم نه حمله نظامی به ایران. 
بهشــتی پور در پایان تاکید کرد:  سیاست 
خارجی دنباله سیاســت داخلی اســت. ما 
تا زمانی که نتوانیم شــرایط داخل را آرام 
کنیم توان چانه زنی در عرصه بین المللی 
را نخواهیم داشت. متاسفانه نارضایتی های 
داخلی این امکان رابرای دشمنان ما فراهم 
کرده که بیشتر به ایران فشار بیاورند. واقعیت 
این است که هیچ کشوری تمایلی ندارد که با 
یک ایران متحد وارد جنگ نظامی شود، اما 
اگر ایران از داخل دچار چنددستگی و تفرقه 
ناشــی از نارضایتی شود، ضربه زدن به آن 
بسیار راحت خواهد بود؛ لذا به نظر من اگر 
می خواهیم شرایط را در عرصه بین المللی 
بهبود ببخشیم، باید از سیاست داخلی آغاز 

کنیم. 
نگران جنگ احتمالی هستم

فریدون مجلسی دیپلمات سابق کشورمان 
عنوان کرد:  متاسفانه باید بگویم که بسیار 
نگــران جنگ احتمالی برخی کشــور ها با 
ایران هستم. البته بیشتر نگران آسیب های 
احتمالی هستم که متوجه زیرساخت های 
ایران می شود. یعنی منابع طبیعی که تا امروز 
حفظ شدن و در صورت بروز جنگ ممکن 
است، صرف ساخت سلاح شوند. واقعیت این 
اســت که مسئولان دفاعی خیلی امیدوار و 

خوشــبین هستند که به دلیل دارایی های 
دفاعی کشور، شرایط مناسبی داریم و از این 
بابت هم بســیار خوشحال هستند. من هم 
بسیار خوشحال هستم که طی این سال ها 
دســتاورد های نظامی مناسبی داشتیم و 
می توانیم دشــمنان را نابود کنیم، اما این 
تمام ماجرا نیست، زیرا در صورت بروز جنگ 

ما هم آسیب های بسیاری می بینیم. 
وی تاکید کرد:  باید در نظر داشت که با توجه 
به اقدامات اخیر غربی ها و تحرکاتی که در 
منطقه دیده می شود، دیگر جنگ یک امر 
بعید نیســت و این احتمال وجود دارد که 
ما در حال رفتن به سمت یک نزاع نظامی 
باشــیم. زیرا الان غربی ها در تلاش هستند 
اذهان عمومی جهان را به این سمت سوق 
دهنــد که جنگ با ایران تنها چاره موجود 
اســت و جمهوری اسلامی یک خطر برای 
مردم خودش و منطقه و حتی در ســطح 

جهانی است. 
این تحلیلگر مسائل بین الملل تصریح کرد:  
نکته مهم دیگر این است که آن ها حتی در 
تلاش هســتند اذهان عمومی داخل ایران 
را هم با خود همراه کنند. آن ها با اســتفاده 
از توان رســانه ای خود سعی دارند مردمی 
را که از اصلاح در کشــور ناامید هســتند را 
بــا خود همراه کننــد و آن ها را قانع کنند 
که تنها راه چاره یک جنگ نظامی اســت. 
چنین مقدماتی برای حمله به یوگسلاوی 
در دوران میلوشویچ صورت گرفت. همین 

اقدامات پیش حمله به لیبی در دستور کار 
قــرار گرفت. برای عراق هم در دوران صدام 
حســین، سیاســت این چنینی در پیش 
گرفتند. حتی در خصوص افغانســتان هم 

غربی ها همچین رویکردی داشتند. 
او افــزود:  آن ها در همه این موارد پیش از 
جنگ سعی کردند افکار عمومی جهانی را 
به این ســمت ببرند که این کشور ها خطر 
جدی برای دنیا هستند یا به گونه ای جامعه 
جهانــی را قانــع کنند که با جنگ نظامی 
موافقت و همراهی کنند؛ بنابراین نباید نه 
جنــگ را بعید بدانیم و نه خیلی خودمان 
را دســت بالا و طرف مقابل را دست بسته 
ببینیم. ضمن اینکه رویکرد های ایران هم 
طــی چند دهه اخیر در منطقه به گونه ای 
بوده اســت که تا حدود زیادی بهانه های 
کافــی و ابزار های لازم برای اینکه غربی ها 
وجهــه ایران را مخدوش کنند و به عنوان 
یک خطر معرفی کنند، در اختیارشان قرار 
داده اســت؛ لذا من فکر می کنم الان باید 

بسیار نگران وقوع جنگ باشیم. 
ایــن دیپلمات ســابق تاکید کرد:  مقامات 
باید در نظر داشــته باشند که ما به تنهایی 
نمی توانیم با تمام دنیا بجنگیم. ما حتی در 
حال حاضر با کشور آذربایجان که به نوعی 
خویشاوند ما هستند، مشکلات جدی داریم 
و آن ها ترجیح داده اند با ترکیه و اســرائیل 
همکاری و ارتباط داشــته باشند. ما تعداد 
زیــادی رزمایش هم در خلیج فارس انجام 
دادیم، اما الان عملا اسرائیل است که برای 
خــود راه باز کرده و وارد حوزه خلیج فارس 
شده اســت. ببینید همین آماده باش ها و 
هزینه ها و روند فرسایشی می تواند در نهایت 
منجر به ضعف ایران شود. یعنی دقیقا همان 
کاری که با شــوروی انجــام دادند و موفق 

هم شدند. 
مجلسی در پایان افزود:  واقعیت این است 
که تا همین اواخر همچنان ایالات متحده و 
اروپا رویکردشان در قبال ایران این بود که 
با برقرای ارتباط و امضای توافق هســته ای 
بتوانند انحصار گاز روسیه برای اروپا را تمام 
کنند، اما مذاکراتی که انجام شــد یا انجام 
نشد، آن ها را به این نتیجه رساند که امکان 
توافق با ایران وجود ندارد و آن ها به سمت 
رویکرد جنگی رو آوردند. اما مشکل بزرگتر 
این است که ایران باید تغییراتی در سیاست 
خــود ایجاد کند، ولی این اتفاق از نظر من 
بــا توجه به رویکرد ها و تجربه، کاملا بعید 
است. زیرا همچین فداکاری نیازمند عقب 
نشــینی از برخی آرمان ها اســت و به نظر 
نمی آید مقامات ایران قصد همچین کاری 

را داشته باشند. 

خبر ویژه

وزیر کشور ثبت احوال را سازمانی پیشرو و موثر در تصمیم گیری های کلان کشور دانست و گفت: ثبت احوال 
باید اطلاعات و آدرس های حقوقی را جمع آوری کند.

 احمد وحیدی در حاشــیه مراســم گرامیداشــت روز ثبت احوال و رونمایی از پایگاه اطلاعات خانوار با اشــاره به 
ایام فاطمیه گفت: در بیان مقام زن باید به وجود حضرت فاطمه زهرا )س( مراجعه کنیم که ملاحظه می شود 
که چه مقام رفیعی در اسلام دارد آنقدر که رسالت و ولایت و به نتیجه رسیدن این دو به وجود حضرت فاطمه 

زهرا )س( وابسته بوده است لذا در ایامی هستیم که متعلق به این وجود مبارک است.
وزیر کشور با اشاره به این که ثبت احوال باید سازمانی پیشرو و بهره ور در همه زمینه ها و ظرفیت های خود باشد، 

اضافه کرد: کارکردهای ثبت احوال بسیار ارزشمند است و توسعه و ارتقاء نیز پیدا می کند.

وی ادامه داد: سازمان ثبت احوال می تواند از گذشته ها در مورد اطلاعات خانوار و ریشه های خانوار افراد، 
اطلاعاتی را جمع آوری کند و این موارد را مشــخص کند. از تحلیل های جمعیتی بر می آید که ما دچار 
اشتباه بزرگی شده ایم و امروز از بحران جمعیتی رنج می بریم. این موضوع ناشی از این است که مرکزی 
به عنوان متولی این بحث در گذشــته وجود نداشــته تا به موقع هشــدارهای لازم را بدهد مثلا رشــد جمعیت 
براساس مصوبه ای در گذشته مقرر شد به ۲.۵ برابر برسد که ما از آن گذر کردیم و نسبت به آن بی توجه ماندیم.
به گفته وحیدی، ســال 13۹1 مقام معظم رهبری در این خصوص تذکر دادند و منجر به سیاســت های کلی 
جمعیت شــد و حالا باید تلاش کنیم در رشــد جمعیت، بحرانی که ایجاد شــده را مدیریت کنیم. امروز یکی از 

چالش های بزرگ و عمده ما در همین حوزه رشد جمعیت است.

وزیر کشور:

از بحران جمعیت رنج می بریم

نایب رییس کمیسیون اجتماعی عنوان کرد:

 استیضاح دوم وزیر صمت 
در نوبت مجلس

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه استیضاح دوم وزیر صمت 
در نوبت مجلس اســت، گفــت: وزیر صمت یک 
مرتبه در مجلس اســتیضاح شده و اکنون مجددا 
استیضاح دوم ایشان در نوبت است و در این زمینه 
بحث واردات خودرو یکی از اصلی ترین مســائلی 
اســت که در استیضاح ایشان مطرح خواهد شد. 
نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی با انتقاد از کیفیــت خودرو های داخلی 
گفت: واردات خودرو یک ضرورت است. سیدکریم 
حسینی اظهار کرد: برای ساماندهی بازار خودرو و 
ارتقا کیفیت ساخت خودرو در کشور و همچنین 
ایجاد رقابت برای بالابردن کیفیت و کاهش قیمت 

ها، واردات خودرو ضروری است.
وی افــزود: تــا زمانــی که شــرکت های داخلی 
خودروســاز به مطالبه و خواســته های مردم بی 
اعتنا هســتند و از نظر کیفی محصولات خود را 
ارتقــا نمی دهند و خودروی بی کیفیت وارد بازار 

می کنند، واردات خودرو یک ضرورت است.
حســینی با بیان اینکه استیضاح دوم وزیر صمت 
در نوبت مجلس است، ادامه داد: وزیر صمت یک 
مرتبه در مجلس اســتیضاح شده و اکنون مجددا 
استیضاح دوم ایشان در نوبت است و در این زمینه 
بحث واردات خودرو یکی از اصلی ترین مســائلی 
است که در استیضاح ایشان مطرح خواهد شد. 

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی گفت: واردات خــودرو مصوبه دولت و 
مجلس بوده و وزارت صمت باید هرچه ســریعتر 
تعهــد واردات خودرو را عملــی کند، اما تاکنون 
اقــدام خاصی که منجر به واردات خودرو شــود 

انجام نشده است.

وزیر ارتباطات:

  کندی اینترنت 
به خاطر فیلترشکن است!

وزیر ارتباطات در رابطه با وضعیت پیام رسان های 
داخلــی گفــت: در رابطه با این پیام رســان ها کار 
ویژه ای در حال انجام اســت و آن اتصال تمام این 

پیام رسان ها به یکدیگر تا دهه فجر است.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
افــزود: ما در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
از ابتدای دولت ســیزدهم به دنبال این بودیم که 
دو کار بزرگ برای پلتفرم ها و ســکوهای داخلی 
مخصوصا حوزه پیام رســان شبکه اجتماعی انجام 
دهیم تا بتوانند با نسخه های خارجی رقابت کنند.

وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات ادامه داد: 
اولین اقدام این بود که پلتفرم های داخلی بتوانند 
قابلیت های خود را ارتقا دهند، ســرعت و کیفیت 
داشته باشند و مزیت های جدیدی برای آن ها ایجاد 

کنیم که در پلتفرم های خارجی وجود ندارد.
زارع پــور در رابطــه با گله مندی مردم از ســرعت 
اینترنت در کشور هم اظهار داشت: بخشی از سرعت 
کند اینترنت مربوط به فیلتر شکن ها است وگرنه 
بدون فیلترشــکن، ســرعت ارتقا هم پیدا کرده. 
البته در این ایام حملات بســیار شــدیدی را هم 
که اصطلاحا به آن منع ســرویس گفته می شــود 
داشــتیم که بســیاری از آن ها در وزارت ارتباطات 
دفع می شود اما ممکن است بر تجربه کاربری مردم 

تاثیرگذار باشد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

 ویژه خوارانی که دستشان از ارز دولتی 
کوتاه شده، دولت را تخریب می کنند

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای 
اســلامی با بیان اینکه بانیان وضع موجود درصدد 
هســتند که دســتاوردهای دولت در مبارزه با فساد 
و رانــت را کم رنگ جلوه دهند، گفت: ویژه خوارانی 
که دستشان از ارز دولتی کوتاه شده است، دولت را 

تخریب می کنند. 
جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: با توجه به تفاوت قیمت 
ارز ترجیحی با ارز آزاد، افرادی که می توانســتند از 
رانت ارز ترجیحی اســتفاده کنند، منافع اقتصادی 

قابل توجهی به دست می آوردند.
نماینده مردم شــیراز و زرقان در مجلس شــورای 
اســلامی ادامه داد: کسانی که در دوره های گذشته 
به این ارز دسترسی داشتند و شرایط دریافت این ارز 
برای آنها فراهم می شد سودهای کلانی را به جیب 
زدنــد؛ آنهــا کالا را با ارز ترجیحی وارد می کردند اما 
این کالا در بازار با ارز آزاد قیمت گذاری می شــد، و 

مابه التفاوت آن را به جیب می زدند.
وی با بیان اینکه بانیان وضع موجود درصدد هستند 
که دســتاوردهای دولت در مبارزه با فســاد و رانت 
را کم رنــگ جلوه دهند، گفت: حذف ارز ترجیحی، 
حل مشکلات در رابطه با اخذ مجوزهای کسب وکار 
و حذف امضاهای طلایی با اجرای قانون تســهیل 
مجوزها، مبارزه دولت با رانت و فســاد موجب شده 
اســت افرادی که به واســطه فساد و رانت به تأمین 
منافع خود می پرداختند، علیه دولت جوسازی کنند.

قادری با بیان اینکه نمی توان تلاش و اقدامات مثبت 
دولت سیزدهم برای مبارزه با فساد و رانت را نادیده 
گرفت، اظهار داشــت:  افرادی که این دســتاوردها 
را تخطئه و تخریب می کنند کســانی هستند که از 
این رانت ها بهره می بردند و امروز منافع شــان قطع 

شده است.

نشست واشنگتن، اوج حقارت آمریکا
ادامه از صفحه اول: 

در واقع بسیاری از سلاح هایی که بطور غیرقانونی به دست 
گروه های تروریســتی از جمله داعش در سوریه،عراق و 
افغانستان می رسد، از آلبانی تامین شده و مافیای قاچاق 
اسلحه بخصوص منافقین در انتقال و فروش آنها مشارکت 
دارند. این گروهک زمین هایی را در اطراف تیرانا، به واسطه 
یکی از معروف ترین قاچاقچی های سلاح آلبانی خریداری 
کرده که فاقد اســناد مثبته برای تراکنش های بانکی و 
مصداق بارز پولشــویی است. این زمین ها نه تنها مجوز 
ساختمان ندارد بلکه کلیه مصالح ساختمانی برای ساخت 
آنهــا نیــز از طریق ایتالیا بدون پرداخت مالیات و مجوز 

واردات، منتقل شده است.
نشست ضد ایرانی واشنگتن اوج حقارت آمریکا را نشان 
داد و اگر حمایت آشکار و پنهان کاخ سفید از این فرقه بدنام 
را نشانه ای دیگر بر افول آمریکا ندانیم، به بیراهه رفته ایم.
واضح اســت که دخالت آشــکار آمریکا در امور 
داخلی ایران و نشست با تروریست های شناخته 
شده، که نقض آشکار حقوق مردم ایران است باید 
از ســوی مراجع دیپلماتیک و قضایی جمهوری 
اسلامی ایران پیگیری شده و کاخ سفید را مجبور 
به پاســخگویی در قبال مسؤولیت های حقوقی و 

بین المللی خود نماید. 

 موانع توافق نهایی 
کرات احیای برجام در مذا

یک پژوهشگر مسائل استراتژیک با بیان اینکه ادعاها و 
اظهارات آمریکایی ها درباره برجام ناشــی از فشار افکار 
عمومی غرب و آمریکا است تا بایدن وارد مذاکره با ایران 
نشود، گفت: آمریکایی ها بدشان نمی آید ایران وضعیت 

نا بسامان داشته باشد. 
دیاکو حسینی در تحلیلی نسبت به دیدار حسین امیر 
عبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان با جوزپ بورل، 
مسول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در حاشیه نشست 
بغداد-۲ اظهار داشت: این دیدار و نشست نشان داد که 
طرفین همچنان این اراده را برای به نتیجه رساندن برجام 
دارند و همچنان برجام را بهترین انتخاب پیش روی خود 

به رسمیت می شناسند.
وی تصریح کرد: علی رغم این اشتیاق و میل برای رسیدن 
به نتیجه در ارتباط با برجام، چند مانع وجود دارد از جمله؛ 
اختلافات پادمانی میان ایران و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، آنچه آمریکایی ها مطالبات فرابرجامی می نامند 
از موارد مهمی اســت که موجب شــده اختلافات بسیار 

عمیقی شکل گیرد.
این پژوهشــگر ارشد مسائل استراتژیک همچنین بیان 
کرد: یکی از مواردی که به وضوح در جلســه شــورای 
امنیــت ســازمان ملل روشــن بود مربــوط به صدور 
تســلیحات از ایران به روســیه، طرح این ادعا در خلال 
جنگ اوکراین فضای ســنگینی را در جلسه حاکم کرد 
که طبق گزارش دبیرخانه شــورای امنیت این موضوع 
نقــض قطعنامه ۲۲31 تلقی شــده هــم از جانب ایران 
 و هم روســیه لذا این مســاله فضای ســنگینی را ایجاد
 کرد. حسینی ادامه داد: تحولات داخلی ایران و فشار افکار 
عمومی هم در داخل ایران و هم آمریکا، عملا طرفین را به 
سمت رفتارهایی سوق داد که حسن نیت در مذاکرات را 
زیر سوال برد و این مساله هم یکی دیگر از موانع موجود 

برای رسیدن به نتیجه نهایی در برجام است.
وی افزود: علی رغم اشتیاق طرفین برای رسیدن به نتیجه 
نهایی برجام، اما این مساله هم واضح است که جایگزین 
های برجام قطعا زیان بار هســتند، در واقع با وجود این 
موانع چشــم انداز روشــنی در آینده نزدیک ندارد و تا 
جایی که می شنویم نه مطالبات ایران تغییر کرده و نه 
اختلافات ایران و آمریکا حل شده و یکسری عوامل دیگر 
مانند مسائل داخلی هم بر موضوع تاثیر گذار شده است.
این پژوهشگر ارشد مسائل استراتژیک با اشاره به اتهامی 
که به ایران در مورد ارســال ســلاح و پهپاد به روســیه 
وارد کرده اند، گفت: بخشــی از شــدت و ســوء ظنی که 
در ایــن مــورد وجود دارد به فضای سیاســی و روابط بد 
بیــن ایــران و غرب بر می گردد، ضمن این که اشــتیاق 
نشــان داده شــده در گرایش ایران به  روسیه و چین این 
اســتنباط و ســوء ظن را تقویت کرده است، در غیر این 
 صورت تبادل نظامی میان کشــورها مســاله ای عادی
 است. حسینی خاطرنشان کرد: بنابراین ایران تا جایی 
که می تواند باید از چنین استنباط هایی جلوگیری کند، 
درست است که روابط ایران و روسیه قوی است اما نباید 
به این معنا تلقی شود که ایران در محور چین و روسیه به 
ویژه این که روسیه در شرایط فعلی مقابل غرب قرار گرفته، 
وجود دارد. وی ادامه داد: به هر حال تصویری که ایجاد شده 
یکی از دلایل اصلی است که بدبینی به ایران را افزایش داده 
و منجر به این سوء تعبیر در ارسال پهپاد به روسیه شده 
اســت. این کارشناس مسائل بین الملل در ادامه درباره 
اظهارات اخیری که از سوی بایدن در خصوص برجام 
مطرح شده مبنی بر این که برجام مرده اما زمان آن را 
نمی توانیم اعلام کنیم، گفت: این حرفی که آمریکایی 
ها در جلسه شورای امنیت مطرح کردند که توپ در 
زمین ایران اســت بیشتر ناشی از فشار افکار عمومی 
 در غرب و آمریکا است که بایدن وارد مذاکره با ایران

 نشــود. حسینی اظهار داشت: در نتیجه بایدن برای 
اقناع افکار عمومی نیاز دارد به نوعی توجیه کند.  در 
حالی که بایدن بارها صحبت از مذاکرات را مطرح کرده 
اما اکنون می گویند ایران در مذاکرات جدی نیست 
لذا بیان این اظهارات و ادعاها برای این است که فعلا 

وارد مذاکرات با ایران  نشوند.

تحلیل

اخبار كوتاه
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3اقتصاد
گفت و گو

ح کرد؛ نماینده مردم اهواز مطر

 دولت در مهار گرانی ها 
ناتوان است

  محمد آیتی/ گروه اقتصاد
 حدود یک سال و نیم از عمر دولت سیزدهم 
می گــذرد، اما وضعیت اقتصــادی، بحرانی 
اســت و آشــفتگی در تیم اقتصادی دولت به 
وضوح دیده می شود که این اتفاقات منجر به 

انتقادات زیادی در جامعه شده است.
عدم هماهنگی تیم اقتصادی دولت به قدری 
زیــاد  کــه آنقدر آش را شــور کرده که حتی 
چهره های نزدیک به دولت نیز از این وضعیت 

انتقاد کرده اند.
نمونه اخیر آن سعید محمد است که چندی 
پیش هم مســئولیت دبیری شــورای عالی 
مناطــق آزاد تجاری و ویــژه اقتصادی را نیز 
برعهده داشــت. وی در تازه ترین توییت خود 
نوشت:  ناهماهنگی، بی برنامگی و کم تجربگی 
از آفت های تیم اقتصادی دولت است ... البته 
سکوت مجلس جای تامل دارد! قطعا رضایت 
مردم مهم تر از رضایت ســهم خواهان است، 
ولــی ظاهرا از این تیم همــه راضی اند به جز 

مردم! 
در همیــن خصوص، ســیدکریم حســینی 
نماینده اهواز گفت: با ســپری شــدن بیش از 
یک سال از عمر دولت سیزدهم، انتظاراتی که 
مردم و نمایندگان مردم در مجلس داشتند و 
دارند، برآورد نشده است. رهبر معظم انقلاب 
در ایام شــروع به کار مجلس یازدهم گفتند 
بایــد اولویت های مــا برای دولت، موضوعات 
اقتصادی و معیشتی باشد، اما در این موضوع 

مهم، پیشرفتی به چشم نمی آید.
وی افــزود: اکنــون انتقــادات جــدی بــه 
تصمیم گیری هــای اقتصادی و مدیریت کار 
در این حوزه است. گرانی های موجود در بازار و 
به خصوص گرانی کالا هایی که مایحتاج مردم 
است، باعث گلایه های زیادی در جامعه شده 
اســت. از طرفی، وقتــی گرانی پیش می آید 
انتظار کنترل اوضاع از ســوی دولت می رود 

که اکنون شاهد چنین اتفاقی هم نیستیم.
عضو کمیســیون اجتماعــی مجلس تصریح 
کــرد: مطالبه به حق مــردم، برخورد جدی 
بــا گرانــی و افرادی اســت که ایــن فضا را 
ایجــاد کردند. هر هفته کــه ما به حوزه های 
انتخابیــه خــود می رویم، بدون اســتثناء با 
این ســوال مردم روبرو می شویم که بالاخره 
چــه کار می خواهید بکنید و برنامه آینده تان 
چیســت؟ دولت چطــوری می خواهد بازار را 
کنتــرل کند؟ قیمت های افسارگســیخته، 
امان مردم را بریده و تا دولت، هرچه سریع تر 
تیم اقتصادی خود را منسجم نکند، وضعیت 
همین است و نارضایتی اجتماعی هم در اوج 

خود، خواهد ماند.
حســینی اظهار داشت: اگر دولت سیزدهم، 
گرفتار عدم انســجام اســت یا افرادی در این 
تشکیلات با هم اختلاف دارند، باید مشکلات 
را در بین خودشــان حل کنند، چون منطقی 
نیست که به این واسطه ها، مردم گرفتار شوند. 
وضعیــت کنونــی حتی اگر یک روز هم ادامه 
داشته باشد، برای کشور هزینه ایجاد می کند.

وی یادآور شــد: در روز های اخیر هم، شــاهد 
افزایش قیمــت برخی اقلام ضروری زندگی 
مــردم بودیــم که ایــن افزایش های بی رویه 
قیمــت، همــه را در مقابل کارکــرد دولت، 
مطالبه گر کرده اســت. در حال حاضر شــاید 
دولت برنامه داشــته باشــد، امــا اینکه چرا 
برنامه ها اجرا نمی شود که مردم خروجی کار 

را ببینند، جای بحث و تامل دارد.
نماینده اهواز افزود: دولت باید آسیب شناسی 
کند که چرا برنامه هایش به ثمر نمی نشیند و 
کجای کار را اشتباه می رود و فوراً تغییر رویه 
دهد، اما متاسفانه این آسیب شناسی ها توسط 
دولت، نه شفاف است و نه سریع. با وضعیتی که 
اکنون شــاهد آن هستیم، وقتی به حوزه های 
انتخابیه خود می رویم، پاســخی برای مردم 
ناراضی از شرایط اقتصاد و بازار کشور نداریم.
حســینی خاطرنشان کرد: عدم  برنامه ریزی و 
عدم  آسیب شناسی پس از اجرای برنامه از یک 
سو و مشــکلاتی که در چارت های مدیریتی 
کشور داریم از سوی دیگر، کار اقتصاد کشور 
و معیشت مردم را پیچیده کرده است. اکنون 
که حدود یک ســال و نیم از دولت گذشــته، 
اگر آسیب شناســی ها صورت نگیرد، پس کی 
می خواهیــم روی به چنیــن کاری بیاوریم؟ 
اینکه دولتمردان ایرادات را شناسایی کنند و 
وضع را به نفع مردم تغییر دهند، کار سختی 
نیست که حال بخواهیم شاهد تعلل این افراد 

باشیم.
ایــن نماینــده مجلس در پایــان اظهار کرد: 
اینکه همه مشــکلات کشور را گردن تحریم 
بیاندازیم را قبول ندارم. یا اینکه گفته شــود 
کمبود اعتبارات داریم هم، قابل قبول نیست. 
اگر این ها باشــد پس نقش مدیران کشور چه 
می شود و چطور می توانیم مدیر قوی از ضعیف 

را تشخیص دهیم؟

گزارش

 گرانفروشی لوازم خانگی
 به بهانه گارانتی

با توجه به وفور گارانتی های غیرمعتبر که بدون ارائه 
خدمات تنها به گرانی کالا دامن زده، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی می گوید سامانه جامع 
گارانتی بهترین روش شناسایی این گارانتی ها است.

 بــر اســاس مــاده ۲ قانــون حمایــت از حقــوق 
مصرف کننــدگان، کلیــه عرضه کننــدگان کالا و 
خدمات، مســئول صحت و ســلامت کالا و خدمات 
عرضه شــده مطابق با ضوابط و شــرایط مندرج در 
قوانین هســتند، همچنیــن در صورت وجود عیب 
یا عدم انطباق کالا با شــرایط تعیین شده، مشتری 
حق دارد کالای سالم را مطالبه و فروشنده باید آن 

را تأمین کند.
عــلاوه بــر ایــن مطابــق با مــاده 3 ایــن قانون، 
عرضه کننــدگان کالا و خدمــات و تولیدکنندگان 
مکلف هســتند ضمانت نامه ای را کــه دربردارنده 
مدت و نوع ضمانت اســت همراه با صورت حســاب 
فــروش -کــه در آن قیمت کالا یا اجرت خدمات و 
تاریخ عرضه درج شــده باشد- به مصرف کنندگان 

ارائه کنند.
 دریافت وجه اضافی از مشتریان 

به بهانه گارانتی!
با وجود اینکه قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
در اوایل پاییز سال 1388 به تصویب رسیده است؛ اما 
تاکنون در عمل به بسیاری از مفاد آن بی توجهی شده 
است، همین ترک فعل دولت در اجرای قانون و عدم 
نظارت مجلس سبب شده که مصرف کنندگان کالا 
در کشور طی سال های گذشته با انبوهی از کالاهای 

بی کیفیت، تقلبی و قاچاق مواجه شوند.
عجیب تــر این اســت که هم زمان بــا بروز چنین 
شرایطی، انبوهی از ضمانت نامه های غیرمعتبر نیز 
در بازار دســت به دســت شد که در واقع ارزش آنها 
تنهــا برابر با هزینه یــک کارت ویزیت بوده چراکه 
هیچ گونه خدماتی به مشــتری ارائه نمی داد اما با 
ایــن حــال به بهانه دارا بودن گارانتی، قیمت کالا را 

برای مشتریان افزایش می داد.
 شماره تماس هایی که هیچ وقت 

پاسخ نمی دهند!
این در حالی است که بسیاری از شماره تماس های 
درج شده بر روی کارت های گارانتی اصلًا پاسخگوی 
خریداران کالا نیســتند. در خوشبینانه ترین حالت 
ممکن، مراکز غیرمعتبری که شماره تماس آنها به 
عنوان شرکت گارانتی کننده کالا درج می شود، پس 
از پاســخگویی، برخلاف اصول اولیه گارانتی، بهای 
هرگونه ارائه خدمتی را به صورت جداگانه دریافت 
کرده و از این جهت موجب ضرر و زیان و نارضایتی 

خریداران کالا می شود.
شرایط به گونه ای پیش رفت که حتی در حال حاضر 
نیز جســت وجو در گــوگل، فضای مجازی و حتی 
تماس با سامانه تلفنی 118، مصرف کننده را به سوی 
گارانتــی نامعتبر هدایت می کند، اما راهکار در نظر 
گرفته شده برای رفع دغدغه مصرف کنندگان کالا 
در کشور چیست و چگونه می توان از اصالت کالا و 

گارانتی آن اطمینان حاصل کرد؟
 سامانه جامع گارانتی بهترین شیوه 

جهت تشخیص ضمانت نامه های نامعتبر
در ایــن رابطــه اکبــر پازوکــی رئیــس اتحادیه 
تولیدکنندگان و فروشــندگان لوازم خانگی تهران 
با بیان اینکه ســامانه جامع گارانتی بهترین گزینه 
برای اطلاع رسانی به مردم در خصوص گارانتی های 
نامعتبر اســت، گفت: افراد می توانند با تلفن همراه 
یا رایانه وارد ســامانه جامع گارانتی شــده و از اعتبار 
گارانتی کالای مورد نظر خود اطمینان حاصل کنند.

 اطمینان از اصالت کالا 
به کمک سامانه جامع گارانتی

وی با اشــاره به درج کد رهگیری روی لوازم خانگی 
عنوان کرد: در صورت دسترسی به کد رهگیری کالا، 
افراد با شــماره گیری کد دستوری #۷۷۷۷*4* و 
ســپس واردکردن کد شناســایی کالای مورد نظر، 
می توانند کارخانــه تولیدکننده، تاریخ تولید، نوع 

گارانتی و مدت زمان گارانتی را تشخیص دهند.
پازوکی روش دیگر شناخت اصالت گارانتی یک 
کالا را ورود به  سامانه جامع گارانتی  عنوان کرد 
و افــزود: در زمانــی که یک شــخص قصد خرید 
لوازم خانگی در فضای مجازی یا حقیقی را دارد، 
بهتر است ابتدا وارد سامانه جامع گارانتی شود و 
نام برند کالا یا نام شرکت گارانتی کننده ثبت شده 
در کارت گارانتی را جســتجو کند. همچنین در 
این سامانه تمام گارانتی های غیررسمی با کارت 
آن ها نمایش داده می شــود.وی با اشاره به نقش 
سامانه جامع گارانتی در کمک به مردم در شناخت 
اصالت کالا گفت: تمام موارد گفته شده برای این 
اســت که مردم به کمک آن بتوانند شــرکتی یا 
غیرشــرکتی، تقلبی و قاچاق بودن کالای مورد 

نظرشان را تشخیص دهند.

 تولیدات کارگاه های زیرپله ای 
چگونه دارای گارانتی می شوند؟

پازوکی همچنین اظهار کرد: گارانتی کالاهای فاقد 
کد رهگیری و کد شناســه در ســامانه وجود ندارد 
چراکه این کالاها اساســاً قاچاق و تقلبی محســوب 
می شــوند؛ در واقع در صورتیکه اســتعلام شناسه 
یک کالا در ســامانه گارانتی منفی باشــد، آن کالا یا 
به صورت قاچاق وارد کشــور شــده و دارای ضمانت 
پس از فروش رســمی در داخل کشــور نیست و یا 
اینکه کالا در کارگاه های زیرپله ای تولید شــده و 

تقلبی محسوب می شود.

هشدار درباره بودجه 1402

تورم بالا، معیشت مردم را سخت می کند
  مریم فکری/ گروه اقتصاد

 گفته می شــود بودجــه 14۰۲ امروز به مجلس 
خواهد رفت؛ بودجه ای که هم اکنون این نگرانی را 
در شرایط تورم بالای 4۰ درصد برای اقتصادیون 
ایجــاد کــرده که آیا کســری بودجه را عمیق تر 
خواهــد کرد یا دولت تصمیمی جدی برای حل 
این مصیب بودجه ای خواهد داشت. تحلیلگران 
اقتصادی عنــوان می کنند که بودجه 14۰1 به 
دلیــل پیش بینی درآمدهــای اقتصادی، دچار 
کســری عمیق شــد. در همین خصوص، وحید 
شقاقی شــهری، اقتصاددان و اســتاد دانشــگاه 
می گوید: سال قبل وقتی تصمیمات غلط دولت 
گرفته شــد، هشــدار دادم و یکی از تصمیمات 
اشــتباه، افزایش حقوق و دســتمزدها در برخی 
زمینه هــا یا درآمدهای غیرواقع بینانه بود که در 
لایحه بودجه دیده شده بود و امسال هم دیدیم 
که محقق نشد. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح 
گفت وگو با وحید شقاقی شــهری درباره بودجه 

14۰۲ است.

* دولت سیزهم در ارسال لایحه بودجه ۱۴۰2 
به مجلس تاخیر داشــته است. به نظر شما 
ارســال دیرهنگام لایحه بودجه به مجلس، 

چه تبعاتی برای اقتصاد ایران دارد؟
ارسال دیر یا زود لایحه بودجه مهم نیست، مهم این 
است که لایحه ای به مجلس برود که حداقل کسری 
را داشته باشد و مثل لایحه 14۰1 نباشد که کسری 
بالایی داشته و عملا غیرواقع بینانه بوده و مشکلات 

عدیده ای ایجاد کرد که مهم ترین آنها تورم بود.
بــا توجه به این که لایحــه بودجه هنوز به مجلس 
نرفته، نمی توانیم درباره محتوای آن صحبت کنیم، 

ولی تمام امید ما این است که لایحه ای تدوین شده 
باشــد که کســری حداقلی را برای سال آینده در 
پی داشته باشد، چون امسال تورم در کشور اعداد 
بالایی را ثبت خواهد کرد و احتمالا به نزدیک ۵۰ 

درصد خواهد رسید.

* گزارش اخیر مرکز آمار نشــان می دهد که 
تورم نقطه بــه نقطه به ۴۸.۵ درصد و تورم 

سالانه به ۴۵ درصد رسیده است.
نزدیک به ۵۰ درصد احتمالا تورم امســال خواهد 
بــود. امیدواریم دولت لایحه ای برای ســال آینده 
تدویــن کند که درآمدها واقع بینانه و هزینه ها نیز 
با سخت گیری همراه باشد تا بتوانیم امیدوار باشیم 
که کسری بودجه به حداقل برسد و انضباط مالی و 
بودجه ای در کشور حاکم شود؛ در غیر این صورت 
هر گونه لایحه ای که حکایت از کسری بودجه بالا 
باشد، انتظارات تورمی را برای سال آینده افزایش 

می دهد.
اگــر لایحه ای که بــه مجلس می رود، حداقل ها را 
نداشــته باشد، می تواند برای همین سه ماه پایان 
ســال هم التهاب را بیشــتر کند. به هر حال وقتی 
فعــالان اقتصادی لایحه بودجه را بررســی کنند، 
متوجه خواهند شد که برای سال آینده، یک بودجه 
مقاوم و واقع بینانه هست یا خیر. اگر احساس کنند 
که لایحه بودجه برای سال آینده با کسری بالایی 
همــراه اســت، می تواند دوباره یــک موج افزایش 
انتظارات تورمی را در پی داشــته باشــد و علامت 

منفی را به اقتصاد ارسال کند.

* البته دولت برخلاف اظهارات شما، اعتقاد 
دارد که کسری بودجه نداریم.

مفهــوم کســری بودجه این اســت کــه وقتی 
درآمدهای پایدار را با هزینه های پایدار مطابقت 
می دهید، مجبور می شــوید اموال بفروشــید یا 
اوراق منتشــر کنید. انتشــار اوراق مالی اسلامی 
یــا فروش اموال برای هزینه های جاری، مصداق 
کســری بودجه اســت. برای مثــال، یک فرد با 
خانــواده اش به رســتوران می خواهد برود و پول 
ندارد. بنابراین فرش زیر پای خود را می فروشد یا از 
برادر یا خواهر خود قرض می کند تا با خانواده اش 
به رستوران برود. اعتقاد من این است که رستوران 
رفتن در زمانی که درآمد ندارید، واجب نیســت. 
شــما می گویید من کم نیاوردم، اما من می گویم 
شما باید سال آینده این پول را برگردانی، تازه با 

سودش هم باید برگردانید.
بر این اســاس، زمانی مــا می توانیم بگوییم دولت 
کسری بودجه ندارد که درآمدهای پایدار و مطمئن، 
کفاف هزینه های پایدار را بدهد. انتشار اوراق مالی 
اســلامی یا فروش اموال برای پوشش هزینه های 
جاری، یک سیاســت و راهبرد اشتباه است که هم 
مصداق آینده فروشی است و هم مصداق عدم تعادل 
هزینه و درآمد. این مصیبت اقتصادی ما را در آینده 
سنگین تر می کند. ما هزینه های جاری را فقط باید 
با درآمدهای پایدار و به خصوص مالیات پوشــش 
دهیم. اگر دولت می خواهد اوراق منتشــر کند یا 
اموال بفروشد، فقط برای بودجه عمرانی باید هزینه 
شــود. یعنی خط قرمز کشــور برای فروش اموال 
یا انتشــار اورق، فقط برای بودجه عمرانی اســت. 
در کشــور مــا نباید امــوال را فروخت و با پول آن، 
هزینه های جاری را پرداخت کرد. با پول انتشــار 
اوراق کــه نباید حقوق کارمنــدان را پرداخت. ما 
فقط می توانیم اموال بفروشــیم یا اوراق منتشــر 

کنیــم؛ آن هم صرفا برای ســرمایه گذاری دولتی 
و بودجه عمرانی و پوشــش زیرساخت ها؛ نه برای 

هزینه های جاری.
ما دو ســه ســال اســت که عادت کردیم اوراق 
منتشــر کنیم و با انتشــار اوراق، حقوق کارمندان 
را پرداخت کنیم. این مصداق آینده فروشــی است 
و خطای راهبردی و مصیبتی اســت که کشــور را 
گرفتار خواهد کرد و کسری های بودجه را عمیق تر 

می کند.

* شما چشم اندازی می بینید که دولت برای 
ســال آینده بودجه ای بدون کسری تدوین 

کند؟
ما تا زمانی که لایحه بودجه را ندیدیم، نمی توانیم 
قضــاوت کنیــم. باید اجازه دهیــم لایحه بودجه 
منتشــر شــود و به پیشــواز تحلیل بودجه نرویم. 
زمانی که لایحه بودجه منتشــر شــود، می توانیم 
راحت تــر تحلیل کنیم. شــواهد و تصورات ذهنی 
را الان نبایــد در تحلیل های کارشناســی دخالت 
دهیــم، فقــط می توانیم خواهش، توصیه و تمنا از 
دولتمــردان کنیم که کســری بودجه را مراقبت 
کنند، چون با توجه به این که 4، ۵ ســال اســت 
گرفتار تورم های بالای 4۰ درصد هســتیم، تداوم 
این تورم ها معیشــت یــک ملت را تحت تاثیر قرار 
می دهــد و واقعا تداوم زندگی را ناممکن می کند. 
یکی از مهم ترین ریشه های تورم نیز باید بپذیریم 
که کســری بودجه هایی اســت که دولت ها ایجاد 
می کنند. بر این اساس، اگر کسری بودجه همچنان 
برای ســال آینده تداوم پیدا کند، دوباره گرفتاری 
از حیث تورمی بالا را باید منتظر باشــیم که البته 

از توان یک ملت خارج است.

«   از بحران در بازار مسکن  گار گزارش »روز

مسکن،گرفتارشعارهایتوخالی
  مریم بهنام راد/ گروه اقتصاد

 حالا که وارد دهمین ماه از سال 14۰1 می 
شــویم گمانه زنی ها در خصوص وضعیت 
بازار مســکن شــدت گرفته و با توجه به 
سیاست های شکست خورده دولت، خیز 
افزایش تورم در این بازار بیشتر شده است.
گرانی مســکن در ایــران فرصت خانه دار 
شدن را از اقشار بیشتری در جامعه گرفته 
اســت. در این  بین هر کدام از بخش های 
درگیر در بازار مسکن، دلیل رشد قیمت ها 
را به گــردن دیگری می اندازد. از افزایش 
نرخ زمین تا گرانی نهاده های ساختمانی، 
موضوعاتی است که بر قیمت نهایی مسکن 

تأثیرگذار است.
فرشــید پورحاجت، عضــو هیئت مدیره 
کانون سراسری انبوه سازان مسکن در مورد 
شرایط حاکم بر بازار مسکن و ادامه گرانی ها 
با اشاره به اینکه دیگر امیدی به برنامه های 
دولت در راســتای توسعه و کاهش قیمت 
در بازار مسکن نیست، گفت: مدت هاست 
که در خصوص وضعیت نامناسب و بحران 
ایجاد شــده در بازار مسکن هشدار ها داده 
می شود، اما متأسفانه دولت در این زمینه 
تنهــا با اعلام آمار و ارقام متفاوت، درصدد 
ســرپوش گذاری بر روند افزایش قیمت و 

کاهش تولید در این بازار است.
ایــن کارشــناس صنعت مســکن گفت: 
متاســفانه روند قیمت انــواع نهاده های 
ســاختمانی در حال افزایش است و ادامه 
این جریان قطعا به روند ســاخت و ســاز 
آسیب خواهد زد و در نهایت تورم در بازار 

مسکن بیشتر از گذشته خواهد شد.
دبیر کانون سراســری انبوه سازان تصریح 
کرد: شرایط نامساعد حاکم بر بازار مسکن 
دلیــل اصلی خروج ســرمایه ها از بازار پرُ 

تقاضای تولید مســکن است به طوری که 
در یکسال گذشته شاهد فرار سرمایه ها از 

بازار مسکن بوده ایم.
بــه گفتــه پورحاجت، در کشــور ثبات 
اقتصادی وجود ندارد و حتی دورنمایی از 
بهبود اقتصاد هم قابل رویت نیست از این 
رو ســرمایه گذار بخش خصوصی ریسک 
را نمی پذیرد و حاضر به سرمایه گذاری در 

این بازار پرُ نوسان تولید مسکن نیست.
وی یــادآور شــد: در صورتی که در مدت 
گذشــته یکی از اولویت های دولت بهبود 
کسب و کار و اقتصاد به ویژه در زمینه تولید 
و قیمت مســکن بوده است، اما متأسفانه 
علی رغم ارائه سیاست های مقطعی دولت 
که در راستای تحقق برنامه های کوتاه مدت 
اعلام و در برخی مواقع ناقص اجرایی شد، 
هنوز موانع در بســتر تولید مسکن وجود 
دارد و بهبودی در کسب و کار های منتهی 

بــه این بخش حاصل نشــده و با توجه به 
آمار های موجود این هدف حداقل تا پایان 

سال محقق نخواهد شد.
این کارشناس صنعت ساخت و ساز با تأکید 
بــر اینکه هیچ کس به دنبال حل موضوع 
مسکن و معضلات آن نیست، گفت: هیچ 
گاه توجهی به راهکار های بخش خصوصی 
نشده و همین موضوع یکی از دلایل اصلی 
شکســت دولت در بخش مسکن و اقتصاد 

مسکن است.
پورحاجت با اشاره به اینکه پازل سیاست 
گذاری دولت در راســتای توســعه بخش 
تولیــد کامل نیســت، گفت: به طور مثال 
بــازار مصالح ســاختمانی، یک بازار کاملا 
اقتصادی اســت و باید نظام عرضه و تقاضا 
در این بازار حکمفرما باشد. در حال حاضر 
نه کمبود تولید مصالح در کشــور داریم و 
نه عرضه نهاده های ســاختمانی با مشکل 

مواجه شــده، اما به دلیــل عواملی مانند 
سیاســت ارزی، مصالح ســاختمانی علی 
رغم انکار دولت، با تشــدید قیمت مواجه 

می شود.
 تغییر قیمت نهاده های ساختمانی سیمان 
از ابتدای آذر ماه 3۰ تا 3۵ درصد افزایش 
یافته است در حالی که از ماه سوم امسال 
بعضی از کارخانه ها، ســیمان را در بورس 
عرضه کردند. به طور مثال کارخانه سیمان 
خوزســتان، ســیمان را به تنی ۷۰۰ هزار 
تومان رساند، در صورتی که همین سیمان 

تنی 4۰۰ هزار تومان فروخته می شد.
پورحاجــت در ایــن رابطه اظهــار کرد: 
کاهش عامدانه عرضه محصولات توســط 
تولیدکننده هــای مصالح ســاختمانی و 
کاهش عرضه محصولات از ســوی برخی 
کارخانه هــا به بــورس کالا با توجه به نیاز 
بــازار و افزایــش روز افزون تقاضا در بازار، 

قیمت مصالح را بالاتر برده و دلالی در بازار 
نهاده های ساختمانی نیز زیاد شده است، به 
گونه ای که امروز برای تولید کننده مشکل 

ساز شده است.
وی با اشــاره به اینکه شرایط اقتصادی به 
صورت زنجیره به هم متصل است تصریح 
کرد: در حال حاضر تولیدکنندگان مسکن 
ناچار هســتند بــرای اینکه پروژه تعطیل 
نشود، مصالح را با قیمت گران تر تهیه کنند. 
این سیاســت چند سالی است که توسط 
تولیدکنندگان بزرگ مصالح ساختمانی 
در پیش گرفته شــده و هیچ نهادی هم بر 

این رفتار نظارت نمی کند.
عضو هیئت مدیره کانون سراســری انبوه 
سازان در پاسخ به این سوال  که وضعیت 
قیمت مســکن تا پایان سال چگونه پیش 
بینی می شــود؟ گفت: شــک نکنید که 
محتمل ترین تورم تا پایان ســال در حوزه 
مســکن رقم خواهد خورد. خود دولت هم 
می داند، بازی با اعداد و آمار و شعار دادن، 
مشــکل تورم تولید و قیمت نهایی مسکن 

را حل نمی کند.
پورحاجت گفت: دولت تاکنون نتوانســته 
برنامه های توســعه ای در بخش مسکن را 
محقق کند. طرح مسکن ملی، تولید یک 
میلیون مسکن در سال و سایر طرح هایی 
که بدون هیچ پشــتوانه اقتصادی مطرح 
شــده، امروز شکست خورده، چراکه هیچ 
یک از اهداف دولت در راســتای توســعه 

مسکن محقق نشده است.
وی ادامــه داد: مــردم هیچگاه با شــعار 
صاحــب خانه نمی شــوند و افزایش تورم 
در این بازار می تواند، ســایر بازار ها را هم 
تحت تأثیر قرار دهد و موج جدید گرانی 

را ایجاد کند.

خبر ویژه

 عضو کانون صرافان با بیان اینکه بازار ارز حباب قیمتی 
زیادی دارد، گفت: وضعیت ارزی بانک مرکزی مطلوب 
اســت و هر لحظه ممکن اســت با ورود بازارساز به بازار 
ارز، قیمت ها شکسته شود و مردمی که در این قیمت ها 

ارز خریده اند، به شدت متضرر شوند.
احمد لواســانی، با اشــاره به رشــد قیمت ارز در بازار 
غیررسمی اظهار داشت: بازار ارز در شرایط فعلی، کاملا 
حباب دارد و مردم برای ورود به این بازار با دقت بیشتری 
رفتار کنند، هر لحظه ممکن اســت قیمت ارز ریزشــی 

شــود و مردمــی که در این قیمت هــا، ارز خریده اند به 
شدت متضرر شوند.

 وی تاکید کرد: در حال حاضر وضعیت ارزی بانک مرکزی 
مطلوب است و هر لحظه ممکن است با ورود بازارساز به 
بازار ارز، قیمت ها شکسته شده و رو به پایین حرکت کند.
 عضــو کانــون صرافان ادامه داد: اگر افرادی به هر دلیلی 
نیازمند به ارز هســتند، توصیه ما  این اســت که ارز را از 
صرافی های مجاز و رســمی و با نرخ های مصوب تهیه 

کند و مراقب دلالان و سوداگران باشند.

این عضو کانون صرافان با یادآوری مجدد ذخایر مطلوب 
ارزی بانک مرکزی، تصریح کرد: هر تقاضایی در بازار برای 
ارز باشــد، برای آن ارز وجود دارد و واردکنندگان هیچ 
نگرانی برای تامین ارز درخواستی خود نداشته باشند.

وی با تاکید بر وجود حباب در بازار ارز، ادامه داد: مداخله 
ارزی بانــک مرکزی در بازار ارز می تواند موجب کاهش 
شــدید قیمت ها در بازار ارز شــود و افرادی که در این 
قیمت هــا اقدام به خریــد کرده اند، قطعا با زیان همراه 

خواهند شد.

 عضو کانون صرافان هشدار داد؛

بزرگ شدن حباب  نرخ ارز و احتمال ریزش قیمت ها
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نفت و انرژی 4

چین ریسک خرید نفت ایران را می پذیرد 

پکن سهممحفوظتهراندر

كوتاه از انرژی

بین الملل

 تولید نفت، گاز و برق 
در آمریکا مختل شد

طوفان زمســتانی الیوت، دمای هوای 
زیر صفر و هشدار درباره شرایط جوی 
نامســاعد را به حدود دو سوم آمریکا 
آورد و سرما و برف در بعضی از مناطق 
تــا پایان فصل تعطیلات ادامه خواهد 
داشت.برق بیش از 1.۵ میلیون خانه و 
کسب و کار، قطع شد و پالایشگاه های 
نفت در تگزاس، تولید بنزین و دیزل را 
با از کار افتادن تجهیزاتشــان، کاهش 
دادنــد و قیمت گرمایش و برق در پی 
کاهش عرضــه، بالا رفت. تولید نفت 
و گاز از داکوتای شــمالی تا تگزاس، 
تحت تاثیر ســرمای شدید مختل شد 
و عرضــه کاهش پیدا کرد.حدود 1.۵ 
میلیون بشکه ظرفیت پالایش روزانه 
در منطقــه گلف کاســت بــه دلیل 
ســرمای شــدید، تعطیل شد. انتظار 
مــی رود توقف تولید ادامه پیدا کرده 
و باعث افزایش قیمت ســوخت شود.

پالایشــگاه هایی که فعالیتشان دچار 
وقفه شــد، پالایشــگاه های شرکت 
توتــال انرژیــز، موتیــوا اینترپرایز و 
ماراتون پترولیوم خارج از هیوســتون 
بودنــد. برودت شــدید هــوا فعالیت 
تاسیسات اکسون موبیل، لیوندل بازل 
و والــرو انــرژی در تگزاس که بنزین، 
دیزل و سوخت جت تولید می کنند را 
مختل کرد.کارخانه کمرون ال ان جی  
شــرکت ســمپرا اینفرا استراکچر در 
لوئیزیانــا اعلام کــرد وضعیت جوی 
نامســاعد، تولیــد گاز طبیعی مایع را 
مختــل کرده اســت و کارکنان این 
تاسیسات در تلاش برای احیای تولید 
باعث  هستند.سرمای منجمدکننده 
توقــف تولید نفت و گاز شــد و تولید 
میادین نفتی داکوتای شــمالی را به 
میزان 3۰۰ تا 3۵۰ هزار بشکه در روز 
معادل یک سوم تولید روزانه، کاهش 
داد.قیمــت نفت پایه بازار آمریکا روز 
جمعــه ۲.4 درصد افزایش یافت و به 
۷۹ دلار و ۵6 سنت در هر بشکه رسید 
و گاز بــرای روز بعد در غرب تگزاس، 
۲۲ درصد افزایش یافت و به حدود ۹ 
دلار به ازای هر میلیون واحد حرارتی 
بریتیش رســید که بالاترین رکورد از 
زمان ســرمای شــدید این ایالت در 
سال ۲۰۲1 بود. قیمت برق در شبکه 
بــرق هم بــه 3۷۰۰ دلار به ازای هر 
مگاوات ســاعت افزایش یافت و باعث 
شــد ژنراتورها برق بیشتری به شبکه 
اضافــه کنند.تامین کننده برق عمده 
نیــو انگلند اعلام کرد انتظار دارد برق 
کافی برای تامین تقاضا داشته باشد اما 
وزش بادهای شدید در نقاط دیگری، 
باعث مختل شــدن تامیــن برق در 
منطقه جنوب شرق و میدوست شد .

 افزایش سه دلاری نفت 
با سیگنال روسی

قیمت نفت تحت تاثیر هشدار روسیه 
دربــاره کاهش تولید نفت در واکنش 
به ســقف قیمت گــروه هفت، حدود 
ســه دلار افزایش یافت و دومین رشد 
هفتگی متوالی را به ثبت رساند.بهای 
معامــلات نفــت برنت با دو دلار و ۹4 
ســنت معادل 3.6 درصد افزایش، در 
83 دلار و  ۹۲ سنت در هر بشکه بسته 
شــد. بهای معاملات وســت تگزاس 
اینترمدیت با دو دلار و هفت ســنت 
معادل ۲.۷ درصد افزایش، در ۷۹ دلار 
و ۵6 سنت در هر بشکه بسته شد. هر 
دو شــاهص بزرگترین رشد هفتگی از 
اکتبر را رقــم زدند.خبرگزاری ریا به 
نقل از الکساندر نواک، معاون نخست 
وزیر روسیه نوشت: تولید نفت روسیه 
در واکنش به مکانیزم ســقف قیمت 
غربی، ممکن است اوایل سال ۲۰۲3، 
بــه میزان پنج تا هفت درصد کاهش 
پیدا کند.اتحادیه اروپا، کشــورهای 
گروه ۷ و اســترالیا ســقف قیمت 6۰ 
دلار در هر بشکه برای نفت روسیه که 
از طریق دریا حمل می شوند را تعیین 
کرده اند. این مکانیزم پنجم دســامبر 
همزمان با آغاز ممنوعیت واردات نفت 
روســیه به اتحادیه اروپا، فعال شد.به 
گفتــه معامله گــران، صادرات گرید 
نفتی اورال روســیه از بنادر این کشور 
در دریای بالتیک، ممکن است در پی 
معرفی ســقف قیمت غربی و تحریم 
اتحادیــه اروپا علیه نفت روســیه، در 
دســامبر به میزان یک پنجم کاهش 

پیدا کند.

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
خبر داد؛

جمع آوری روزانه گازهای همراه 
میدان های گازی

علیرضا دانشــی بااشــاره به ســوختن روزانه 
حدود3۲۹میلیون فوت مکعب گازدرمیدان های 
مناطق نفت خیزجنوب گفت:پروژه جمع آوری 
گازهــای همــراه میــدان نرگســی باظرفیت 
روزانه1۷میلیــون فوت مکعــب باموفقیــت 
عملیاتی شــدمدیرعامل شــرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب علیرضا دانشــی با بیان اینکه 
تمرکز بنده بر اصلاح امور و حرکت در مســیر 
عقلانیت و پیشــرفت متمرکز شده است، اظهار 
کرد: در مسیر اصلاح امور اقدام های گسترده ای 
انجام شده، برنامه ریزی برای بازگشت به شرایط 
پیــش از تحریم هــا و افزایش تولید انجام شــد 
و خوشــبختانه در اســفندماه پارسال توانایی 
بازگشــت به شــرایط پیش از تحریم به دست 
آمد.وی با بیان اینکه در گذشــته شــرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب فاقد برنامه ریزی صحیح 
و کارآمد بود، تصریح کرد: امســال توانسته ایم 
برنامه هــای کوتاه مدت را محقق و برای ســال 
14۰۲ نیز برنامه های میان مدت سه تا پنج ساله 
را تدوین کنیم تا به اهداف ازپیش تعیین شــده 

در زمینه افزایش تولید دست یابیم.
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
با تشــریح برخــی اقدام ها درباره شناســایی 
پروژه های راکد گفت: با غربالگری انجام شــده 
در سطح این شرکت 66 پروژه  که به دلیل نبود 
امکانات، تحریم و بعضی از ایرادهای ساختاری 
ســال ها رها شده بود، با اصلاح امورات مربوطه 

دوباره آغاز به کار کرد.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شورای اسلامی:

   خرید تضمینی  دولت جایگزین 
کشت محصولات آب  بر شود  

نایب رئیس کمیســیون کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر 
ضرورت بازنگری در قانون الگوی کشت، گفت: 
با وجود ابلاغ سند الگوی کشت پس از گذشت 
نیم قرن، متاسفانه در این سند همه ابعاد به خوبی 
دیده نشده و کامل نیست.رحمت اله نوروزی با 
بیان این که الگوی کشت با رفع نواقص باید به 
صورت واقعی به مرحله اجرا درآید، افزود: در این 
زمینه لازم است استانداران، مدیران کل و غیره 
بــه این مهم ورود کنند؛ ضمن این که ضروری 
است جایگزینی برای کشت محصولات آب برَ در 
الگوی کشت دیده شود و دولت با خرید تضمینی 

درآمد و معیشت کشاورزان را تضمین کند.
وی با تاکید بر ضرورت بازنگری بر قانون الگوی 
کشــت، اظهار داشت: مجلس شورای اسلامی 
بر لزوم بررســی و شناســایی موانع، چالش ها و 
در نهایــت ارزیابــی و ارائه راهکاری موثر تاکید 
دارد؛ بر همین اساس مقرر شد در همین رابطه 
جلســاتی در کمیســیون کشــاورزی مجلس 
شورای اســلامی برگزار شــود.نماینده مردم 
علی آباد کتول در خانه ملت با اشــاره به پایین 
بودن راندمان آب در بخش کشاورزی ایران در 
مقایسه با سایر کشورها، تصریح کرد: بیشترین 
میزان هدر رفت آب در کشــور از بخش چاه تا 
مزرعــه رخ می دهــد و به طور کلی راندمان آب 
در این بخش بســیار پایین است.نوروزی تاکید 
کرد: باید الگوی مصرفه بهینه آب در حوزه شرب، 
صنعت، کشــاورزی و غیره نهادینه شود، اکنون 
این مهم آنطور که باید محقق نشــده است.وی 
با تاکید بر ضرورت توســعه و گسترش سیستم 
آبیاری نوین و پیشــرفته در بخش کشــاورزی 
گفت: آب مایه حیات و ســرمایه ملی اســت و با 
کاشت و برداشت محصولات آب برَ و صادرات آن 
به ســایر کشورها، ضربه جبران ناپذیری به این 
منابع حیاتی و سرمایه های کشور وارد می شود.

در دانشگاه امیرکبیر محقق شد؛

کننده   ساخت دستگاه جدا
 فراصوت برای نم زدایی 

از گاز طبیعی 
محققان دانشــگاه صنعتــی امیرکبیر موفق 
به ســاخت جداکننده هــای فراصوت برای 
نم زدایی از گاز طبیعی در صنعت گاز شدند. 
این محصــول در خروجی چاه های گازی به 
منظــور نم زدایــی و بازیابی میعانات گازی و 
جداســازی آنها از گاز طبیعی قابل اســتفاده 
است.ســینا نباتــی شــغل، دانش آموخته 
دکترای دانشــگاه صنعتی امیرکبیر و مجری 
طرح  بررســی فرآیند جداســازی میعانات از 
گازهــا و تنظیم نقطه شــبنم با اســتفاده از 
جداکننده هــای فراصوت و شــیرهای ژول - 
تامســون به کمک روش تجربی و دینامیک 
سیالات محاسباتی ، گفت: یکی از مهم ترین 
بخش هــای مرتبــط با صنایع نفــت و گاز، 
جداســازی و بازیابی میعانات گازی اســت.
وی افــزود: بــا توجه به اینکه روش های رایج 
جداسازی میعانات گازی نظیر فرایند ژول – 
تامســون و توربواکسپندر دارای بازده پایینی 
هســتند، بنابراین روشــی باید ارائه شود که 

معایب روش های قبلی را برطرف کند.

تحلیلگر موسســه بین المللــی کپلر گفت: تنگه 
هرمــز اهمیــت خاصی در بازار نفــت دارد. 4۰ 
درصدنفــت مبادلاتی یعنــی 1۵ میلیون و 6۰۰ 
هــزار بشــکه در روز از طریــق نفتکش ها از این 
تنگــه عبــور می کنند. قدرت ایران در اداره تنگه 
هرمز باعث می شــود که چین، با وجود ریســک 
تحریم های آمریکا، به واردات نفت از ایران ادامه 
دهد.همایون فلک شــاهی ، درباره توافقات چین 
و عربســتان و تاثیر آن بر شرایط جدید بازار نفت 
اظهار داشــت: چین سعی دارد در روابط سیاسی 
و اقتصــادی خود در خاورمیانه تعادل ایجاد کند. 
اینکــه چین اصلی ترین شــریک اقتصادی ایران 
بوده درســت اســت، اما اولین شریک اقتصادی 
کشــورهای دیگر منطقه از جمله عربســتان هم 
هســت. از ســال ۲۰13 تا کنون، صادرات نفت 
عربستان به چین چهار برابر شده است و این یکی 
از عوامل رشــد تولید آمریکا و تمرکز عربســتان 
روی چیــن بــه جای ایالات متحــده در تجارت 
اســت. در کل وقتی که در ســال ۲۰۲1 ارزش 
معامــلات تجاری با آمریکا بــه 3۰ میلیارد دلار 
ســقوط کرد، معاملات تجاری بین این دو کشور 

چین و عربستان به 8۵ میلیارد دلار رسید.

صادرات عربستان به چین افزایش می یابد
وی با بیان اینکه ســفر اخیر رییس جمهور چین 
به عربســتان شــرایط را تغییر نداده است، افزود: 
در حال حاضر عربستان دومین تامین کننده نفت 
چین اســت. امسال تاکنون واردات نفت چین از 
این کشــور 1 میلیون و 64۰ هزار بشــکه در روز 
بوده و این به معنای ســهم 16 درصدی اســت و 
احتمالا در آینده حجم صادرات نفت عربســتان 
به چین افزایش پیدا خواهد کرد.تحلیلگر موسسه 
بین المللــی کپلر در ادامــه درباره وضعیت ایران 
در بــازار نفت چین تصریــح کرد: ایران به خاطر 
دلایــل ژئوپولیتیکی و سیاســی به احتمال زیاد 
ســهم خود در بازار چین را نگه خواهد داشــت، 
حتی می توانیم شــاهد رشد این سهم باشیم. در 

حال حاضر عربســتان دومین تامین کننده نفت 
چین بعد از روســیه که ســهم 18 درصد دارد ) 
1 میلیون و 86۰ هزار بشــکه در روز(. در حجم 
صادرات به چین اهمیت ایران تنها بعد از روسیه، 
عربستان، عراق و عمان است. اما از لحاظ امنیت 
عرضــه، ایران برای چیــن اهمیت ویژه ای دارد. 
ایران و عمان هر دو کشورهایی هستند که مالک 
تنگه هرمز هســتند. رییس جمهور پیشین ایران، 
حســن روحانی و مقامات دیگر، بعد از بازگشــت 
تحریم هــای آمریکا در ســال 13۹۷ چندین بار 
تاکید کرده اند که اگر ایران نتواند نفت خود را از 
تنگه هرمز صادر کند، هیچ کشــوری در منطقه 

نمی تواند این کار را انجام دهد.

چرا چین ریسک خرید نفت ایران را 
می پذیرد؟

وی بیان داشــت: تنگــه هرمز اهمیت خاصی در 
بــازار نفــت دارد. 4۰ درصد نفت مبادلاتی یعنی 
1۵ میلیون و 6۰۰ هزار بشــکه در روز از طریق 
نفتکش ها از این تنگه عبور می کنند. قدرت ایران 
در اداره تنگه هرمز باعث می شــود که چین،  با 
وجــود ریســک تحریم های آمریــکا، به واردات 

نفــت از ایران ادامه دهــد. همچنین آمریکا هم 
بــه دلیل ریســک افزایش قیمــت نفت و امنیت 
عرضه جهان حاضر نیست تحریم های خود علیه 
شــرکت های چینی که در این مبادلات تجاری 
ســهم دارند خیلی جــدی اعمال کند، با در نظر 
گرفتــن این نــکات ژئوپلتیکــی، احتمال اینکه 
چیــن واردات نفتی از ایــران را کاهش دهد کم 
 اســت، تا ریسک بســته شدن تنگه هرمز را بهتر 

مدیریت کند.
فلکشــاهی در ادامه به موضوع رقم صادرات نفت 
ایران پرداخت و گفت: در ســال جاری میلادی، 
میانگین صادرات نفت خام و میعانات گازی ایران 
به 8۵۰ هزار بشــکه در روز رســیده که البته این 
میزان حداقل اســت، زیرا احتمــال اینکه تمام 
معامــلات ایران را نتــوان رصد کرد؛ وجود دارد. 
این به معنای افزایش 18۲ هزار بشکه ای نسبت 
به سال قبل و بیش از دو برابر میزان سال ۲۰۲۰ 
اســت. از این 8۵۰ هزار بشــکه در روز ، ۷3۰ هزار 
بشــکه به مقصد چیــن و حجم باقیمانده حدود 
۵۰-6۰ هزار بشــکه به مقاصد ونزوئلا و ســوریه 
ارسال شده است، البته اکثر حجمی که به ونزوئلا 
صادر می شــود ؛ میعانات گازی است. وی درباره 

تخفیف های روســیه و حدف ایران از بازار هند و 
احتمال تکرار این ماجرا در چین خاطرنشان کرد: 
در واقــع تحریم های آمریکا باعث حذف ایران از 
بازار هند شــد، نه تخفیف های روسیه. ایران بعد 
از ماه آوریل ۲۰1۹ وقتی که وزارت امور خارجه 
آمریکا معافیت های واردات نفت از ایران را تمدید 
نکــرد دیگر هیچ صادرات نفتی به هند نداشــته 
اســت. البته تخفیف های روسیه بی اثر نیستند، 
چون باعث شــدند یک جابجایی در بازار آســیا 
مشاهده کنیم و کشورهای خاورمیانه مثل عراق، 
عربســتان و امارات، ســهم خود را در بازار هند 
کاهش دهند و برای جایگزین کردن این ســهم  
از دست داده، بیشتر به سمت چین و اروپا تمرکز 
کنند.تحلیلگر موسســه کپلر تاکید کرد: در بازار 
چین، رقابت خیلی شــدید شــده است با وجود 
اینکه امســال تقاضای نفتی چین برای اولین بار 
در ۲۰ ســال اخیر افت کرده  اســت. واردات نفت 
چین از طریق دریا سال به سال 1۰۰ هزار بشکه 
کاهش یافت. همزمان، واردات از روســیه نسبت 
به ســال گذشته ۲۵۰ هزار بشکه در روز افزایش 
پیدا کرد. همچنین واردات از کشــورهای جنوب 
خلیــج فارس، به اضافه عــراق و عمان، در جمع 

3۲۵ هزار بشکه در روز افزایش داشت.

سهم تهران در پکن محفوظ است
وی ادامــه داد: واردات نفــت چین از ایران 1۷۰ 
هزار بشکه در روز در قیاس با ۲۰۲1 افزایش پیدا 
کرد و به ۷3۰ هزار بشــکه در روز رســیده است. 
بنابراین با وجود مشــکلات تخفیف های روسیه 
و رقابت بالاتر، ایران توانســت ســهم خود را در 
بازار چین افزایش دهد و از ۵,۷ درصد)ســهم در 
واردات دریایی( در ۲۰۲1 به ۷,۵ درصد در سال 
جاری برساند. برای سال ۲۰۲3 انتظار داریم که 
تقاضــای داخلی چین 1۷۰ هزار بشــکه در روز 
افزایش پیدا کند و ســهم ایران را حتی با وجود 
رابطه محکم تر با عربســتان در همین حدود 6 تا 

1۰ درصد واردات دریایی خود نگهدارد.

با شــروع فصل ســرد زنگ ناترازی تولید و مصرف گاز در کشــور 
به صدا درآمد، موضوعی که در هفته های اخیر بارها با هشــدار 
مسوولان همراه بوده، هشداری که اگر جدی گرفته نشود ممکن 
است چالش های متعددی را در آینده برای کشور رقم بزند.علی 
رغم آنکه ایران رتبه سوم بزرگترین تولید کننده گاز طبیعی در 
جهان را دارد؛ اما با توجه به شروع افت فشار مخازن گازی میدان 
پارس جنوبی و ادامه روند افزایشــی مصرف، چالش جدی برای 
تامین گاز طبیعی در آینده بسیار نزدیک وجود خواهد داشت. این 
موضوع در سالهای اخیر به خصوص در فصول سرد سال با افزایش 
تقاضای بخش خانگی برای گرمایش تشدید شده است؛ به نحوی 

که تنها در ســال 13۹8 حدود 1۲ میلیارد لیتر گازوئیل و نفت 
کــوره بــا ارزش بیش از ۵ میلیــارد دلار برای جبران کمبود گاز 
توسط نیروگاه ها سوزانده شده است.در سال جاری نیز علیرغم 
بعضــاً قطــع گاز بخش های مختلف صنعت و در مواقعی کاهش 
صادرات و مصرف مقادیر بیشــتر نفت کوره ، اعمال خاموشــی 
در صنایــع و بخــش های خانگی و تجــاری چندان دور از ذهن 
نیســت.آنطور که جواد اوجی، وزیر نفت اعلام کرده مصرف گاز 
در بخش خانگی و تجاری 6۰ میلیون مترمکعب در روز، معادل 
۲ فاز پارس جنوبی نسبت به پارسال افزایش یافته است، از همه 
مردم خواسته شده برای بهینه سازی مصرف تلاش کنند.به تازگی 

غلامرضا کوشــکی، رئیس مرکز کنترل گاز کشــور از از افزایش 
میــزان محدودیت گازرســانی به صنایع بــا ادامه روند صعودی 
مصرف گاز در بخش خانگی خبر داد و گفت: صنایع عمده شامل 
فولاد، ســیمان و پتروشــیمی ها هستند و میزان محدودیت های 
شرکت ملی گاز متفاوت است، درکارخانجات سیمان حدود ۷۰ 
درصد، در صنایع پتروشــیمی حدود 3۵ درصد نســبت به فصل 
تابستان محدودیت اعمال کردیم.به گفته وی، حدود 6۵ درصد 
از گاز تولیــدی بــه بخش خانگی اختصاص پیدا می کند که پیش 
بینی شــده از اوایل هفته آینده مصرف در بخش خانگی به 6۰۰ 

میلیون متر مکعب برسد .

با شروع فصل سرما ؛ 

گاز به صدا در آمد  زنگ خطر جدی افزایش مصرف 

خبر  ویژه

نماینده سابق مجلس:

 مشتریان نفت را 
نترسانیم

نماینده ســابق مجلس با اشــاره به اظهاراتی 
مبنی بر بستن تنگه هرمز گفت: این اظهارات 
در روابط اقتصادی و فروش نفت ایجاد اشکال 
کرده و منجر به ترس خریدار می شود، اقتصاد 
ترســو اســت، برای کار اقتصادی باید از امن 
بودن و مشتری مداری و کیفیت صحبت شود، 
با دعوا کســی کالا نمی خرد این سخنان ضد 
منافع ملی اســت.هدایت الله خادمی ، درباره 
برخــی اظهارات گاه و بیگاه مبنی بر بســتن 
تنگــه هرمز و تاثیر آن بــر ژئوپلیتیک انرژی 
اظهار داشــت: تنگه هرمز آبراه مهمی اســت 
کــه حمــل و نقل انرژی از این منطقه صورت 
می گیــرد، بنابراین ما به عنوان یک کشــور 
صادرکننــده نفــت باید این موضوع را در نظر 
بگیریم کــه اینگونه مواضع امنیت اقتصادی 
کشــور خودمان را به مخاطره می اندازد. یکی 
از وزرای وقت چندین ســال پیش اعلام کرد 
که اگر نفت ایران تهدید شــود تنگه هرمز را 
می بندیــم، آن زمان بنــده اعلام کردم وزیر 
نفت باید نفت را بفروشــد، وزیر جنگ و دفاع 
کس دیگری است اینگونه نیست که کشوری 

بتوانــد تنگــه هرمز را ببندد، هرمز یک کانال 
ارتباطی و اقتصادی اســت و اگر به این نقطه 
برسیم که آن را مسدود کنیم، یعنی باید یک 
جنگ اساسی را شروع کنیم. وی افزود: کشور 
ما نیاز به آرامش دارد، ایران کشــوری نیست 
کــه بخواهد برای منطقه آشــوب ایجاد کند، 
فقط با این سخنان  برای نظام دردسر درست 
می شــود. همان زمانی که مباحث مربوط به 
بستن تنگه هرمز مطرح شد ما نه تنها تحریم 
نفت شــدیم بلکه تنگه را هم نبستیم چون به 
این ســادگی اتفــاق نمی افتد و ضرر اصلی را 
هم خود ما باید متحمل شــویم. کســانی که 
ایــن مباحث را مطــرح می کنند پای ناوهای 
امریکایــی، رژیم صهیونیســتی و انگلیس را 
به آب های ما می کشــانند. پس این اقدامات 
شدنی نیست، نباید گفته شود و نظر نظام هم 
نیســت، ما وارد جنگ نشده ایم که بخواهیم 
چنین کاری انجام دهیم.این نماینده ســابق 
مجلس تصریح کرد: امیدواریم روزی بیاید که 
هر کسی در هر مسئولتی قرار دارد از ادبیات 

همان بخش استفاده کند. 

مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران خبر داد؛

 رشد ۷ درصدی حمل مواد نفتی 
از شبکه خطوط در دولت سیزدهم

 مدیرعامل شــرکت خطــوط لوله و مخابرات 
نفت ایران با اشاره به صرفه جویی خالص انرژی 
معــادل یک میلیارد لیتر گازوئیل در هفت ماه 
امســال، گفت: سال گذشــته در حالی انتقال 
1۲8 میلیــارد لیتــر نفت خام و فرآورده نفتی 
رقم خورد که این عدد نشان دهنده رشد هفت 
درصدی نســبت به متوسط یک دهه گذشته 
است.ارسلان رحیمی افزود: باتوجه به کارکرد 
خطوط لوله در هفت ماه امســال، از تردد ســه 
میلیــون نفتکش جاده پیمای ۲۵ هزار لیتری 
در سطح جاده های کشور جلوگیری شده است 
که به این واسطه از مصرف یک میلیارد و 4۰۰ 
میلیون لیتر گازوئیل در حمل و نقل جاده ای 
مواد نفتی ممانعت به عمل آمد.به گفته وی، این 
امر با کاهش خطرات ســوانح جاده ای، محیط 
زیستی و افزایش ضریب ایمنی جریان انتقال، 
منجر به صرفه جویی در مصرف ســوخت مایع 
به عنوان یک سوخت استراتژیک و با ارزش در 
کشور شده است. بنابراین با عنایت به اهمیت 
و ضرورت توجه به موضوع بهینه سازی مصرف 
انــرژی، می توان گفت که صرفه جویی خالص 

انرژی در فرآیند انتقال کلان مواد نفتی توسط 
شبکه خطوط لوله در بازه زمانی مذکور معادل 
یک میلیارد لیتر گازوئیل به ارزش بیش از ۷۰۰ 
میلیــون دلار بوده اســت. آمارها حاکی از آن 
است که از ابتدای امسال تا مهرماه روزانه 38۵ 
میلیون لیتر و در مجموع ۷۷ میلیارد لیتر نفت 
خام و فرآورده در سطح کشور از طریق خطوط 
لوله جابه جا شــده اســت.مدیرعامل شرکت 
خطــوط لولــه و مخابرات نفت ایــران درباره 
میزان سوخت رســانی به نیروگاه های کشــور 
نیز گفت: باتوجه به اهمیت سوخت رســانی به 
نیروگاه ها در فصل سرد زمستان، فرآیند انتقال 
نفت و فرآورده های نفتی در بهترین شــرایط 
در حال انجام اســت؛ براســاس آمار موجود در 
ســال 14۰۰ حدود ســه میلیارد و ۹ میلیون 
لیتر ســوخت مایع از طریق شــبکه خطوط به 
نیروگاه های متصل به خط ارسال شده است.

وی اضافه کرد: همچنین از ابتدای امســال تا 
پایــان مهرمــاه ۲ میلیارد و 4۰۰ میلیون لیتر 
ســوخت مایع به عنوان ســوخت جایگزین به 

نیروگاه ها تحویل شده است.
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5بانک و بیمه

معاون صنایع کوچک شرکت 
شهرک های صنعتی استان گلستان: 

 نوسان قیمت مواد اولیه 
و نقدینگی عمده ترین مشکلات 

واحدهای صنعتی است
گلســتان / گروه استان ها: معاون صنایع 
کوچک شــرکت شــهرک های صنعتی 
گلســتان گفــت: وجود نوســان قیمت 
مــواد اولیــه و تامین فــوری نقدینگی 
از مشــکلات عمــده واحدهای صنعتی 
مســتقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی 
گلســتان اســت و رفع دغدغه صاحبان 
واحدهــای صنعتــی و پایــداری تولید 
بــه حمایت بانک های عامــل نیاز دارد. 
سیدرضا مســلمی اظهار کرد: از ابتدای 
امسال تاکنون حدود ۲۵۰ شغل پایدار در 
31 واحد تولیدی مستقر در شهرک ها و 
نواحی صنعتی استان احیا شد.وی افزود: 
این واحدهای صنعتی راکد با حل مسائل 
و مشکلات از جمله اختلاف شرکا، ورود 
سرمایه گذار جدید، مشارکت گرفتن در 
تولیــد و تامین نقدینگی راه اندازی و به 
چرخه تولید بازگشــته اســت.وی ادامه 
داد: ارزش ســرمایه گذاری واحدهــای 
صنعتــی احیا شــده در شــهرک های 
صنعتی گلســتان بیش از 33۰ میلیارد 
ریال برآورد می شود.مسلمی خاطرنشان 
کرد: تعهد شــرکت شهرک های صنعتی 
گلســتان برای امســال احیای ۵۰ واحد 
صنعتــی راکد با ظرفیتــی حدود 4۰۰ 

شغل پایدار است.

 چتر خشکسالی  بر سراسر مساحت 
استان سمنان گسترده شد

بــه گفته مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری 
سمنان پدیده خشکسالی روزبه روز در سطح این 
استان در حال گسترش است و هر روز مساحت 
بیشتری از استان پهناور، اما کویری سمنان را فتح 
می کند و شــرایط به گونه ای است که امروز  چتر 
خشک ســالی  بر سراسر مساحت استان سمنان 
گسترده شده است.طاهری با بیان اینکه سال آبی 
گذشــته ۹1,6۹ درصد از وسعت استان سمنان 
تحت تأثیر آثار خشکســالی قرار گرفت تصریح 
کرد: جای تأســف اســت که این آمار در سه ماهه 
نخست سال آبی امسال، ۹۹,6۷ درصد در استان 
ســمنان رســیده و می توان گفت که روزبه روز بر 
قلمرو خشک ســالی در اســتان کویری و پهناور 
ســمنان افزوده می شــود.وی با اشــاره به اینکه 
میانگین بارش ها در اســتان ســمنان تا 88 روز 
ابتدایی ســال آبی در بلندمدت به طور میانگین 
چیزی در حدود ۲3,6 میلی متر بوده است عنوان 
می کند که بر اساس آمارهای موجود از اول مهر 
امسال تا بیست و هشتم آذرماه 14۰1 تنها 6,۲ 
میلی متر بارش در استان سمنان به ثبت رسیده 
است که این رقم از کاهش ۷3,6 درصدی میزان 
بارش ها در اســتان کویری سمنان حکایت دارد.

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری سمنان با 
بیان اینکه بر اســاس آمارهــا، تا امروز تنها ۵,6 
درصد تأمین آب برای سال آبی جاری در استان 
سمنان صورت گرفته که بر اساس این آمار، پس 
از اســتان سیستان و بلوچستان، کمترین میزان 
تأمین آب در کشــور در ســال آبی جاری تا امروز 

به استان سمنان اختصاص دارد.

5
تکریم 2۴2 هزار تماس از مرکز 

تماس بیمه رازی

مرکز ارتباط با مشتریان بیمه رازی که از 1۷ آذرماه 
ســال 13۹۹ آغاز به کار کرده تا به امروز به ۲4۲ 
هزار و 8۵6 تماس دریافتی به صورت ۲4 ساعته 
پاسخ داده است. از همکاران فعلی مرکز تماس بیمه 
رازی می توان به محمد ســجاد دینی ) سرپرست 
اداره ارتباط با مشــتریان(، نسیم چیتگر، علیرضا 
هدایتی، شهرام روشن ضمیر، آیدین نعمت الهی، 
فاطمه بختیاری و سپیده محرابی اشاره کرد که به 
طور میانگین در سال جاری روزانه به ۷4۵ تماس 
دریافتی پاســخ داده اند که بیشترین تماس های 
ورودی این مرکز با ســهم ۷۹٫8 درصدی مربوط 
بــه بیمه های درمــان و 1۲٫3 درصدی مربوط به 
بیمه های اتومبیل اســت. بررســی ها نشان از آن 
دارد که به طور روزانه همکاران مرکز تماس بیش 
از 11 ســاعت مکالمه با مشتریان، بیمه گذاران و 

نمایندگان دارند.

انعقاد تفاهم نامه همکاری مشترک، 
بانک آینده با کیمیا اسپیدی قشم

 ایــن تفاهم نامه با حضور 
آقایــان شــعبان مرادی، 
و  هیأت مدیــره  رئیــس 
سرپرســت بانــک آینده، 
خواجه حق وردی، معاون 
امور شــعب و بازاریابی، سودبخش، معاون مالی، 
خانم فخریان، معاون بانکداری شرکتی و تجاری 
بانک آینده، احمد هاشــمی، مدیرعامل شرکت 
کیمیا اســپیدی قشم و حمیدرضا دهقانی، عضو 

هیأت مدیره این شرکت امضا شد.
در چارچــوب ایــن تفاهم نامــه، همکاری های 
متقابل برای ایجاد بســترهای مناسب در زمینه 
خدمــات متقابل مالی، اعتباری و خدمات بانکی 
بــا هدف ارزش آفرینی بیش تر برای مشــتریان، 
ســهامداران، کارکنــان و مجموعــه ذی نفعان 

طرفین، انجام می شود.

اخبار

بیمه بدنه خودرو بیمه رازی 
متفاوت از رقبا

 بیمه شخص ثالث به سبب 
ماهیت اجباری که از سوی 
نهادهای قانون گذار برای 
آن تعیین شده، در پرتفوی 
شرکت های بیمه ای سهم 
قابل توجهی را به خود اختصاص داده لست.  علی 
صیف زاده که مهمان پنجاه و یکمین سه شنبه های 
پاسخگویی بود گفت: بیمه شخص ثالث به سبب 
ماهیت اجباری که از سوی نهادهای قانون گذار 
برای آن تعیین شــده، در پرتفوی شــرکت های 
بیمه ای ســهم قابل توجهی را به خود اختصاص 
داده لســت. او ادامه داد: در ســال 14۰1 چشم 
انداز مشــخصی برای فروش بیمه شــخص ثالث 
تعیین شده که تا به امروز حجم قابل توجهی از 
این چشم انداز محقق شده و امید است تا انتهای 
ســال تمام برنامه ریزی ها و اهداف محقق شود. 
مدیــر بیمه های خودرو بیمه رازی یادآور شــد: 
بیمه های شخص ثالث به دلیل تعیین حق بیمه 
و چارچوب های خاص از ســوی نهادهای قانون 
گــذار، امکان نــوآوری را ندارند و تنها برتری در 
بخش مازاد مالی بیمه شــخص ثالث اســت که 
شرکت بیمه رازی نرخ و شرایط مطلوبی را برای 

نمایندگان در نظر گرفته است.

صندوق های اجاره ای بانک ملی 
ایران بیمه نوین می شوند  

 این اقدام در راستای ارتقای 
امنیت صندوق های اجاره 
ای و جلوگیــری از هر گونه 
زیــان اجاره کنندگان این 
صنــدوق ها،صــورت می 
گیرد. پوشــش مناسب مبلغ بیمه صندوق های 
اجاره ای بانک ملی ایران بر اساس خود اظهاری 
متقاضیان و در چارچوب ضوابط اعلامی از سوی 
شرکت بیمه نوین تعیین می شود. گفتنی است 
بیمه این صندوق ها برای همه متقاضیان الزامی 
است و ارائه خدمات صندوق های اجاره ای منوط 

به بیمه از سوی متقاضیان است.

با حضور مدیرعامل پست بانک؛

برگزارشد کشور بیستوهفتمینسالگردفعالیتباافتتاح۱۱۱طرحوپروژهبانکیدرسراسر
در این مراسم که صبح روز چهارشنبه 3۰ آذرماه برگزار می شود، در ارتباط 
ویدئو کنفرانســی با مدیریت شــعب استان های سیستان و بلوچستان 
و هرمزگان، باجه های بانکی روســتایی چاه جمال و چاه اســماعیل به 

نمایندگی از 8۵ باجه  بانکی روستایی سطح کشور افتتاح شد.
همچنین با ارتباط از راه دور، طرح تسهیلاتی شرکت تولیدی لامپ ال 
ای دی سنا پرتو پارسیان یزد در شهرستان اشکذر به نمایندگی از ۲4 
طرح و پروژه تولیدی، صنعتی و خدماتی و ساختمان مرکزی مدیریت 

شعب استان آذربایجان غربی به بهره برداری رسید.
در این مراسم، سه روایت برتر و طلایی فراخوان روایت باجه من ؛ ویژه 
مســئولان باجه های بانکی روســتایی توســط راویان آنها قرائت شد و 
در ادامه از حســن عاشــوری، حمید فراهانی و الهام باقرنژاد مســئولان 
باجه های بانکی روســتایی دیوشل مدیریت شعب استان گیلان، علوی 
مدیریت شعب استان همدان و آغوزبن مدیریت شعب استان مازندران 
به عنوان نفرات برگزیده طلایی این مســابقه تقدیر و از  کتاب روایت 
باجه من   ؛ متشکل از ۲6 روایت برگزیده دومین فراخوان روایت باجه 

من ، رونمایی شد.
بیست و هفتمین سالگرد فعالیت با افتتاح 111 طرح و پروژه بانکی در 

سراسر کشور برگزار شد
در ادامه با برقراری ارتباط ویدئو کنفرانسی از ساختار سازمانی اداره کل 

تامین مالی طرح های نوآورانه ، رونمایی شد.
بر پایه این گزارش، در این مراسم از فاطمه دهقانی مدیریت امور شعب 

اســتان فارس، ایمان جعفری معاون مدیریت شعب استان خوزستان و 
حامد حسن پور رئیس شعبه شهید فلاحی مدیریت شعب منطقه شرق 
اســتان تهران به عنوان مدیر، معاون و رئیس شــعبه نمونه بانک تقدیر 
شد. همچنین از ژیلا یاراحمدی کارشناس اداره کل حسابداری و امور 
ســهام، اســماعیل خدا نظر کارشناس مدیریت شعب استان مازندران، 
علی اکبر علیزاده مسئول باجه روستایی شهرک الوند گلپایگان و علی 
جوادی مسئول باجه بانکی روستایی خوشرود پی بابل به ترتیب به عنوان 
کارشناس نمونه ستادی، اجرایی و مسئولان باجه بانکی روستایی برتر 
قدردانی و از شــش نفر از مشــتریان و ســهامداران حقیقی وفادار بانک 

نیز تقدیر شد.

همزمان با بیست و هفتمین سالگرد فعالیت پست بانک ایران، از 111 
طرح و پروژه بانک با سرمایه گذاری بالغ بر ۲٫۲16 میلیارد ریال در ۲۰ 

استان کشور افتتاح و بهره برداری شد.
این پروژه ها، شامل افتتاح ۲4 طرح تولیدی، صنعتی و خدماتی، افتتاح 8۵ 
باجه بانکی روستایی و تجهیز یا نصب خودپرداز در باجه ها و سه رونمایی 
و بهره برداری از ساختمان جدید مدیریت شعب استان آذربایجان غربی 

و افتتاح مکان جدید یک شعبه است.
بر اســاس پایه این گزارش، این طرح ها در اســتان های البرز، خوزستان، 
مرکزی، هرمزگان، ســمنان، چهارمحال و بختیاری، آذربایجان غربی، 
کردســتان، مازندران، سیستان و بلوچستان، یزد، کرمانشاه، کهگیلویه 
و بویراحمد، همدان، تهران، خراســان رضوی، خراسان شمالی، بوشهر، 
کرمان و فارس با سرمایه گذاری از محل تسهیلات صندوق توسعه ملی، 

منابع داخلی بانک و بخش خصوصی رونمایی شد.
در پایان این مراسم، دکتر بهزاد شیری مدیرعامل بانک ضمن گرامیداشت 
بیســت و هفتمین ســالگرد آغاز فعالیت پست بانک ایران ، ضمن مرور 
موفقیت ها و دستاورذهای بانک ، به ارائه رهنمود و سخنرانی پرداخت.

شــایان ذکر اســت : برپایی نمایشگاه دستاوردها ، موفقیت ها ، اقدامات 
و عملکرد پســت بانک ایران در دولت ســیزدهم به عنوان برنامه دیگر 
بیست و هفتمین سالگرد آغاز به فعالیت پست بانک ایران بود که مورد 
بازدید مدیر عامل ، رئیس و عضو هیات مدیره ، مدیران ، کارکنان بانک 

و شرکت کنندگان قرار گرفت.

خبر ویژه

یعقوب رشنوادی در حکمی سعید توکلی، از مجریان باسابقه رادیو و تلویزیون 
را به عنوان مدیر روابط عمومی این شرکت منصوب و معرفی کرد.

سعید توکلی که دانش آموخته کارشناسی ارشد رشته علوم ارتباطات و از مجریان 
باســابقه رادیو، ســیما و خبر تلویزیون اســت، تجربه ۲۲ سال کار رسانه ای را در 

کارنامه خود دارد.
رشنوادی در حکم مدیریت توکلی بر 6 ماموریت ویژه تاکید کرده است. تدوین 
راهبرد روابط عمومی با تاکید بر کیفیت ارتباطات، کمک به توسعه فرهنگ بیمه 

با بهره گیری از ابزارهای ارتباطی موثر و کم هزینه، حمایت از شبکه فروش و حفظ 
وفاداری بیمه گذاران با ارائه ایده های نوآورانه، هوشمندانه و انجام نظرسنجی های 
معتبر، گسترش پیام های کلیدی با توجه به نوع مخاطبان، اولویت پیشگیری بر 
مقابلــه در مواجهــه بــا امواج خبری زرد و نفود در گروه های هدف خاص با هدف 
پشــتیبانی از فروش و خوشــنامی شــرکت، 6 خواسته کلیدی مدیرعامل بیمه 

سرمد از توکلی برای مدیریت حوزه روابط عمومی است.
پیش از توکلی، ادریس سالاری این مسئولیت را بر عهده داشت.

سعید توکلی مدیر روابط عمومی بیمه سرمد شد

اخبار

استانها

مفقودی
ســندکمپانی و شناســنامه مالکیــت و کارت ســواری هــاچ بــک پــژو 
تیــپ 206 مــدل 1381 بــه رنــگ ســبز –ســبز یشــمی متالیــک بــه شــماره 
پــاک 196 د 59-ایــران76 بــه شــماره موتــور 10FSE24078647 بــه 
زنــد  شــماره شاســی 81629291 متعلــق بــه آقــای ســامان معینــی فر

ــار ســاقط مــی باشــد. حســین مفقــود وازدرجــه اعتب

مفقودی
بــه   1401 مــدل  ســاینا  ســواری  مالکیــت  شناســنامه 
93-ایــران30  ط   588 پــاک  شــماره  بــه  ســفید  رنــگ 
شاســی  شــماره  بــه   9606158/M15 موتــور  شــماره  بــه 
ایرانــی  آقــای ســعید  بــه  NAS831100N5792054 متعلــق 

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  وازدرجــه  مفقــود  علیپــور 

مشهد / سارا رحمتی
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: آخرین گزارشات را از اداره 
کل محیط زیست استان دریافت خواهیم کرد و 
اگر بحث آلایندگی وجود داشته باشد مطمئن 
باشــید جلوی آن می ایستیم و اجازه نخواهیم 

داد مشهد همانند شهر تهران آلوده شود.
علی ســلاجقه  در بازدید از پروژه های زیست 
محیطی شــهرداری مشــهد، اظهــار کرد: با 
وجود مســائلی که در گذشته مطرح بود یکی 
از دغدغه های ما کمربند سبز جنوبی است و با 
توجه به جهت بادهایی که در این منطقه وجود 
دارد موضوع آلاینده های شــهر مشهد مطرح 
اســت و اینکه مشــهد با گسترش و توسعه ای 
که در جمعیت انســانی دارد حتما با مشــکل 
مواجه خواهد شد؛ مقام معظم رهبری که نظر 
ویژه ای به مسائل محیط زیست و منابع طبیعی 
کشور دارند از قبل به این نتیجه رسیده بودند 
که مجموعه ارتفاعات جنوبی باید حفظ شود.
وی افزود: در مسیر ارتفاعات شاهد این بودم که 
تمام گروه های ســنی از این مجموعه استفاده 
می کردنــد و با توجه به ســردی هوا که مردم 
درحال اســتفاده از این مجموعه هستند؛ این 

موضــوع نشــان می دهد که مــردم در هوای 
مطلوب بیشــتر از این محیط استفاده خواهند 

کرد.
معاون رییس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیســت کشــور ادامه داد: در گزارش 
ارزیابی محیط زیســتی ایــن منطقه طرحی 
ارائه شــد که خلاف محیط زیســت بود و آن 
طرح رد شــد، ما نیز مبتنی بر همین گزارش 
برای ساماندهی این منطقه کار را ادامه خواهیم 

داد؛ تجربه های خوبی در کشــور داریم منطقه 
خوجین و ســرخه حصار در قلب تهران یکی از 
زیبا ترین مناطق در تنوع زیستی و جانوری در 
دنیا است مشهد هم نیاز به این چنین فضاهایی 
دارد.وی گفت: در ارتفاعات یکسری معارضاتی 
وجود دارد که امید داریم دستگاه های دولتی 
همکاری کنند و به دنبال مسائلی مانند ساخت 
مســکن نباشند، زیرا این محیط برای این کار 
نیســت و باید مسائل طبیعی و محیط زیست 

حفظ شود؛ همچنین اگر قرار بر استقرار برخی 
تجهیزات اســت باید مشــخص شود که برای 
هر دســتگاه چقدر زمین لازم اســت که این 
قابل محاســبه است.ســلاجقه تصریح کرد: 
امیــدوارم در بازدیدی که از این منطقه داریم 
و با نشســتی که با گروه های مختلفی مردمی، 
مسئولان شهر و استان خواهیم داشت بتوانیم 
تمهیداتــی برای این منطقه ایجاد کنیم و اگر 
قرار اســت این منطقه در رده حفاظت محیط 
زیســتی قرار گیرد باید طرح به شــورای عالی 
محیط زیســت ارائــه و در آنجا تصمیم گیری 
لازم انجام شــود؛ امــروز ارزیابی خود را انجام 
خواهیم داد و ارزیابی قبلی فنی مشــاوران نیز 
وجود دارد همه اینها مبنا قرار داده می شود و 
تصمیم گیری انجام خواهد شــد.معاون رییس 
جمهــور و رئیــس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت کشــور در خصوص ســوخت مازوت 
در نیروگاه هــای توس، مشــهد گفت: آخرین 
گزارشــات را از اداره کل محیط زیست استان 
دریافــت خواهیم کــرد و اگر بحث آلایندگی 
وجود داشــته باشد مطمئن باشید جلوی آن 
می ایســتیم و نمی گذاریم مشهد همانند شهر 

تهران شود.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

اجازهنمیدهیممیانگینآلودگیهوادرمشهدبهتهرانبرسد

اصفهان / گروه اســتان ها: مهندس حمید رضا آقایی 
معاون بهره برداری و دیســپاچینگ  شــرکت توزیع 
برق اصفهان میزبان مهندســین جلایر بازرس توانیر 
شــاغل در معاونت بهره برداری توزیع برق شــیراز به 
همراه رییس دیسپاچینگ،رییس دفتر نظارت بر بهره 
برداری شیراز بود. اقایی گفت : در حوزه عملیات چه 
در بخش ۲۰ کیلووات و چه فشار ضعیف از خط گرم 
استفاده می شود و در اصلاح ساختار فقط تبدیل سیم 
بــه کابل خودنگهدار  نبــوده بلکه هر کجا که  پایه ها 
فرسوده بوده یا باید رفع حریم   و یا شاخه بری صورت 
می گرفته در حین اجرا بهینه سازی شده است .وی در 
ادامه افزود : هر ساله تفاهم نامه ای با سازمان  پارک 

ها و فضای سبز مبنی بر اجرای شاخه بری منعقد می 
شود که از آذر ماه تا اوایل اسفند ماه این فرایند صورت 
می گیرد و هم در حوزه ی ۲۰ کیلوولت و هم فشــار 
ضعیف عملیاتی می شود .اقایی خاطر نشان کرد : 8 
دستگاه دیزل ژنراتور برای عدم قطع برق مشترکین و 
همچنین تابلوهای سنکرون برای پایداری برق مردم 
از مهم ترین اولویت های حوزه بهره برداری بوده که 
محقق شد و همچنین خرید پستی سیار دغدغه های 
حوزه بهره برداری را تا حد زیادی کاهش داد چرا که 
با وجود پســت های ســلولی  زیادی که در سطح شهر 
به خصوص مرکز اصفهان در جریان طرح و توســعه 
و بهینــه ســازی  فرایند پــروژه ها  قطع برق حذف و 

اطمینان برق رســانی برای مشــترکین حاصل شد . 
معاون بهره برداری شــرکت از ســرعت رفع حوادث و 
اتفاقات یاد کرد و گفت : خودروهااز طریق سیســتم 
AVL   در کوتاهترین زمان ممکن به صورت مکانیزه 
در جهت رفع عیوب برق رســانی اقدام می کنند.وی 
ابراز داشــت : یکی از حوزه های بهینه ســازی، تبدیل 
کابل های روغنی به کراســلینگ بود  که بیش از 4۰ 
سال در ساختار برق مورد استفاده قرار گرفته بود .وی 
از سیستم نشان دهنده خطا بر روی شبکه های فشار 
متوســط خبر داد  و گفت : که  این سیســتم بر روی 
پایه های برق نصب می شــود و برای تجزیه و تحلیل 
قطعی ها و عیوب مختلف قابلیت قرار گرفتن بر روی 

اتوماســیون را دارد .اقایی در بخش دیگر از صحبت 
های خود گفت : مشــکلاتی که در حوزه های مفصل 
و سر کابل ایجاد می شود به دلایل مختلفی می باشد 
بــه طــوری که ۵ درصد مربوط به عدم کیفیت  کالاو 
۹۵ درصد مربوط به اجرا بوده اســت که با انبر ثبت 
مشخصات نصاب و  تاریخ نصب سرکابل یا مفصل برای 
مشــکلات احتمالی اقدامــات لازم صورت می گیرد.

معاون بهره برداری و دیســپاچینگ گفت :  در ســال 
۹3 نزدیک به 8۰۰ هزار تماس به 3 دسته خاموشی 
و عیوب تقسیم بندی شد که پس از  اقدامات تحلیلی 
و بررسی های دقیق این میزان را به 4۰۰ هزار تماس 

رسانده ایم.

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع برق اصفهان:

 ۵۰ درصد تماس ها در واحد ۱2۱ کاهش یافته است
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كوتاه از استان ها

 معاون سوادآموزی آموزش و پرورش 
استان خراسان رضوی:

 دبیرخانه های سواد ۱2 گانه 
 در استان خراسان رضوی 

تشکیل شده است
مشهد / سمیرا رحمتی

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش خراسان 
رضوی در نشســت خبری آغاز هفته ســواد 
آمــوزی گفــت: دبیرخانه ســواد 1۲ گانه در 
خراســان رضوی تشکیل شده، که این موارد 
از میان 4۰ نوع ســواد شناخته شده در جهان 
انتخاب شــده است.سید جمال وزیری افزود 
: دبیرخانه ســواد 1۲ گانه در اســتان تشکیل 
شــده و در صورت موفقیت این طرح به دیگر 
استان های کشور نیز تسری می یابد. وی ادامه 
داد: سواد عاطفی، مالی، تحلیلی و سواد انرژی 
از جمله ابعاد مورد توجه در سوادآموزی جدید 
اســت.میزان باســوادی در جمعیت 1۰ تا 4۹ 
ســال این استان ۹۷.۹ درصد است، که هشت 
دهم درصد بالاتر از میانگین کشوری آن است.
وزیری اظهار داشــت : اوایل انقلاب اســلامی 
درصد باسوادی در کشور حدود 3۵ درصد بود 
که امروز به ۹۷.1 درصد رسیده است و خراسان 
رضوی اســتان موفق کشــوری در این زمینه 
است.معاون ســوادآموزی آموزش و پرورش 
خراسان رضوی بیان کرد: میزان باسوادی زنان 
کــه تا زمــان پیروزی انقلاب 3۵.۵ درصد بود 
اکنون از 86 درصد گذشته و اختلاف باسوادی 
مناطق شــهری و روستایی که پیش از انقلاب 
34.۹ بود اکنون به 11 درصد رسیده است که 
این کاهش نشــانگر توفیق در این حوزه است.
وی سوادآموزی را از دغدغه های مهم جهانی 
دانســت و گفت: در اســتان خراسان رضوی 
وضعیت ســواد شــهروندان ایرانی و نیز اتباع 
خارجی مقیم به صورت ۲ مقوله مهم و جداگانه 
مورد توجه قرار گرفته است.وزیری بیان کرد: 
خراسان رضوی با توجه میزبانی از شمار زیادی 
از اتبــاع خارجــی، علاوه بر طرح های داخلی، 
در همــکاری بــا نهادهای بین المللی اقدام به 
آموزش اتباع خارجی می کند.معاون آموزش 
و پرورش خراســان رضوی، سهم تعیین شده 
برای ســوادآموزی اســتان در سال تحصیلی 
جــاری را حــدود ۲۷ هزار نفــر عنوان کرد و 
افزود: سال گذشته در استان 1۰8 مرکز محلی 
برپا شــد که در کنار سواد، آموزش مهارتهای 
مختلف را به ســوادآموزان برعهده داشــت اما 
امسال تاکنون دستورالعملی در خصوص این 
مراکز نیامده اســت.وی گفت: شمار آموزش 
دهندگان سواد در خراسان رضوی اکنون هزار 
و ۹8۰ نفر اســت که این رقم از ســال 13۹۲ 

تاکنون افزایشی نداشته است.

 برگزاری مراسم افتتاحیه 
بیست و یکمین نمایشگاه 

 بین المللی جامع کشاورزی 
در اصفهان 

اصفهان / گروه اســتان ها:  مراســم افتتاحیه 
بیســت و یکمین نمایشــگاه بین المللی جامع 
کشــاورزی در اصفهان برگزار شــد.احمدرضا 
طحانیــان، مدیر عامل نمایشــگاه بین المللی 
اصفهان در مراســم افتتاح این نمایشگاه گفت: 
از تمام سازمان ها، نهادها، انجمن ها و کانون های 
تخصصی و افرادی که ما در برپایی این نمایشگاه 
یاری کردند تشکر و قدردانی می کنم.  در این 
نمایشگاه سعی شده با تعریف برنامه های جنبی 
و آموزشــی زمینه ارتقاء کیفی این نمایشگاه را 
افزایش بدهیم تا بهره وری بیشتری را به همراه 
داشــته باشیم.مهردا مرادمند، ریاست سازمان 
جهاد کشــاورزی استان اصفهان در این مراسم 
گفــت: از دکتر طحانیان تشــکر  قدردانی می 
کنــم چرا که با همت زیادی به دنبال برگزاری 
نمایشــگاه های تخصصی هستند. وی با توجه 
به اهمیت امنیت غذایی افزودند:  کشــور ما به 
دلیل کاهش بارندگی و ســایر مسائل وضعیت 
مطلوبی ندارد و جا دارد با سرعت و دقت بیشتری 
کارهای مروبط به کشاورزی و همچنین امنیت 
غذایی را انجام دهیم تا بهره وری بهتری از منابع 
آب داشــته باشیم. کشاورزان ما فهیم و پیشرو 
هستند و امیدواریم بتوانیم با برداشتن موانع و 
افزایش بارش رحمت الهی افزایش بهره وری را 
با تکیه به دانش روز داشــته باشــیم.همچنین 
در این مراســم دکتر نقش، معاونت اقتصادی 
اســتانداری اصفهان گفتنــد: برگزاری چنین 
رویدادهــای در اســتان و کشــور می تواند در 
جهت توســعه اقتصادی بسبار با اهمیت باشد. 
ایشــان با توجه به جایــگاه فعالیت های دانش 
محور تاکید کردند: گام برداشــتن به ســمت 
فعالیت های دانش بنیان و تکیه به دانش بسبار 
ضروری است و چنانچه بخواهیم در آینده حرفی 
برای گفتن در کشــاورزی داشته باشیم ناچار 
هســتیم به سمت اســتفاده از دانش و تجربه 
کارآمــد برویم تا بهره وری بیشــتری از منابع 

طبیعی داشته باشیم

 برگزاری آیین 
 چهل و سومین سالروز تاسیس 

شرکت ملی حفاری ایران
 خوزســتان / گروه اســتان ها: آیین چهل و 
سومین سالروز تاسیس شرکت ملی حفاری 
ایران در ســالن اجتماعات مجتمع فرهنگی 
رفاهی ســپهبد شــهید قاسم ســلیمانی در 
اهواز برگزار شد.در این آیین حجت الاسلام 
والمســلمین ســید عبدالنبی موسوی فرد 
نماینده ولی فقیه در اســتان خوزســتان و 
امام جمعه اهواز در ســخنانی با اشاره به نیاز 
امــروز جامعــه ، گفت: برای دعوت به رعایت 
مســائل اخلاقــی در محیط خانــواده،  کار و 
جامعــه باید خودمان بــه آنها عمل کنیم تا 
دیگران الگوبرداری کنند و پیشــرفت علم و 
فناوری نیز به عمل وابسته است.وی با اشاره 
به ایام شــهادت حضــرت فاطمه زهرا )س( 
و ذکــر فضائل آن حضــرت به عنوان الگوی 
زنان مســلمان، افــزود: حضرت فاطمه زهرا 
)س( یــک منظومــه فکری و جریان تربیتی 
اســت.در این آیین آیت ا... سید محمد علی 
موســوی جزایری زعیم حــوزه های علمیه 
اســتان خوزستان و نماینده مردم استان در 
مجلس خبرگان رهبری نیز با گرامیداشــت 
سالروز تاسیس شرکت ملی حفاری ایران به 
بیان نحوه تاسیس این شرکت در دیماه سال 
13۵8 اشاره کرد و گفت: باعث افتخار است 
که این شــرکت به فرمــان امام خمینی)ره( 
تاســیس شــده اســت.همچنین مجتبی 
یوسفی نماینده مردم شهرستان اهواز، باوی، 
حمیدیه و کارون در مجلس شورای اسلامی 
نیز با گرامیداشــت ســالروز تاسیس شرکت 
ملــی حفاری ایران گفت: اینکه هزینه تولید 
نفت در کشــور پایین است یکی از دلائل آن 
وجود شــرکت ملی حفاری ایران است.وی از 
اقدامــات وزارت نفــت در خصوص توجه به 
نیروی انسانی قدردانی نمود و تاکید کرد در 
مجموعه وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران 
خروج ملی حفاری ایران از فهرست خصوصی 
سازی در جریان است و ما هم در این ارتباط 

پیگیر هستیم.

 مدیر کل مدیریت بحران 
استانداری سمنان: 

چتر خشکسالی بر سر تا سر 
 مساحت استان سمنان 

گسترده شده است
ســمنان / گروه اســتان ها: کمال طاهریان در 
نشســت خبری که به مناسبت پنجم دی ماه، 
روز ایمنی در برابر زلزله و کاهش بلایای طبیعی 
در استانداری سمنان برگزار شد اظهار داشت: 
۵4 مخاطره در کشور ثبت شده که از این  تعداد 
اســتان سمنان با 4۰ مخاطره درگیر و از این 
حیث مســتعد وقوع کلکسیونی از مخاطرات 
طبیعی اســت و برای مقابله با این مخاطرات 
بایــد تدبیــر و برنامه ریزی لازم صورت  گیرد.
وی وســعت پوشش منابع طبیعی در استان 
پهناور ســمنان را بیش از 1۰ میلیون و 4۰۰ 
هزار هکتار عنوان و خاطرنشــان کرد: گستره 
وســیع استان سمنان و جمعیت  اندک سبب 
شده است تا پراکندگی بالا و تراکم کم  جمعیت 
در این اســتان را شــاهد باشیم و این مهم کار 
خدمت رســانی در هنگام وقوع بحران در این 

استان را تحت تأثیر قرار می دهد.

سمنان بیشتر از کدام مخاطرات 
خسارت دیده است؟

مدیرکل مدیریت بحران استانداری سمنان 
با اشــاره به اینکه در ســال های گذشته انواع 
مخاطرات طبیعی در این اســتان باعث بروز 
خســارت شده است عنوان کرد: در ۲6 سال 
گذشته 86 هزار میلیارد ریال خسارت ناشی 
از وقــوع بلایای طبیعی به زیرســاخت های 
کشــاورزی و سایر بخش ها در استان سمنان 
واردشــده است.طاهریان اضافه کرد: در این 
مدت، البته خشکســالی، سرمازدگی، سیل 
زلزله و آتش ســوزی جنگل به لحاظ فراوانی 
و میزان خسارت وارده در صدر این مخاطرات 
قرار داشــته اند.البته آن گونه که طاهریان به 
رســانه ها اعلام کرده اســت؛ خشکسالی با 
اختــلاف زیاد از ســایر مخاطــرات تا امروز 
به زیرســاخت های اســتان سمنان خسارت 
زده اســت؛ به طوری که با وجود قرار داشتن 
این اســتان روی خط گســل، آمار خسارت 
زلزله حتی  به گرد پای  میزان خســارتی که 
خشکســالی به زیرساخت های استان پهناور 
سمنان وارد کرده، نمی رسد.وی با بیان اینکه 
پدیده خشکســالی با ۵۲,4 درصد از مجموع 
خسارات وارد شده به زیرساخت های استان 
ســمنان در ۲6 ســال اخیر به تنهایی بیش از 
نیمی از این خســارت ها را به مردم اســتان 
ســمنان تحمیل کرده اســت عنــوان کرد: 
این در حالی اســت که ســرمازدگی با ۲6,3 
درصد، ســیل با ۲۰,6 درصــد و البته زلزله 
و آتش ســوزی با کمتر از یک درصد فراوانی 
خســارات ســهم کمتری از میزان خسارات 
وارده به زیرســاخت های استان سمنان را به 

خود اختصاص داده اند.

استانها 6

سرپرست شرکت گاز استان کرمانشاه:

گاز طبیعی به ۱۷.۵ میلیون متر مکعب رسید مصرف روزانه 
 کرمانشــاه / گروه اســتان ها: سرپرست شرکت گاز استان کرمانشاه 
با بیان اینکه مصرف روزانه گاز در اســتان به بیش از ۵/1۷ میلیون 
مترمکعب رسیده است، گفت: با توجه به فصل سرما و افزایش شدید 
مصرف گاز، اگر نهادهای عمومی، دولتی و مردم الگوی مصرف بهینه 
گاز را رعایت نکنند، باعث اختلال در شــبکه و بروز مشــکلاتی در 

گازرسانی می شود. 
ناصــر حســینی  بــا بیان اینکه  بیــش از ۵/1۷ میلیون مترمکعب گاز 
در اســتان کرمانشــاه مصرف شد، افزود: از این میزان، 1۲ میلیون متر 
مکعب آن در بخش خانگی و برخی صنایع کوچک مصرف شده است.

وی بــا تاکیــد بر اینکه الگوی مصــرف بهینه گاز را باید جدی بگیریم 
تا اختلالی در شــبکه گاز رســانی بوجود نیایید، گفت: شرکت گاز این 

آمادگی را دارد که به صورت رایگان نسبت به بهینه سازی موتورخانه 
ها و سیســتم گرمایشــی ادارات و ســازمان ها اقدام کند و کما اینکه 
تاکنون در چندین دستگاه اداری این کار را انجام داده است.حسینی 
با اشاره به طرح پایش دمای ادارات و سازمان ها و مکان های عمومی، 
گفت: در این طرح به مراکزی که دمای رفاه )18درجه سانتیگراد( که 
طی بخشــنامه ای به آنها ابلاغ شــده را رعایت نکنند هشــدار داده ایم 
و در صورت تکرار گاز آنها قطع و حتی ممکن اســت به دادگاه معرفی 
گردنــد.وی همچنیــن از نهادهای عمومی مانند تکایا، مســاجد و نیز 
سالن های ورزشی و بویژه استخرها خواست نسبت به رعایت مصرف 
بهینــه گاز در واحدهــای تابعــه خود و همچنیــن پرداخت مطالبات 

شرکت گاز اقدام نمایند.

اردبیل / گروه اســتان ها: تجلیل مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان اردبیل گفت: ۷۵ اکیپ راهداری در فصل زمستان 
با اســتقرار در ۲3 نقطه حادثه خیز اســتان به رانندگان و مسافران 
ارائه خدمات می کنند. کلیم اله وثوقی در مراسم گرامیداشت هفته 
حمــل و نقــل و تجلیل از راهداران در مجتمع فدک اردبیل گفت: 
راهداران سخت کوش استان اردبیل از 1۵ آذرماه فعالیت راهداری 
خــود را در جاده هــا و گردنه های صعب العبور آغاز کردند تا با 3۰۰ 
دســتگاه ماشــین آلات ســنگین و 4۰۰ نفر پرسنل خدماتی را به 
هموطنان در فصل زمســتان ارائه کنند.دبیر کمیســیون مدیریت 
اجرائــی ایمنی حمل ونقل اســتان اردبیل افــزود: این اکیپ های 
راهداری تا 1۵ فروردین ســال آینده در جاده ها حاضر شــده و در 
خدمت به مردم اقدامی جهادی انجام می دهند.عضو شورای اداری 
استان اردبیل ضرورت توجه به مطالبات و رفع مشکلات راهداران 
را به رغم ســختی کار یادآور شــد و گفت: ســعی ما بر این اســت تا 

بــا حمایت و پشــتیبانی های همه جانبه و کمک مؤثر به راهداران 
رضایتمنــدی آنهــا را فراهم کرده و دغدغه آنها را در ارائه خدمات 

صادقانه به حداقل برســانیم.عضو شورای ترافیک استان اردبیل با 
گرامیداشــت ۲6 آذرماه روز حمل و نقل و نامگذاری این هفته تا 
اول دی مــاه بــه عنوان روز راهداری افزود: در کنار تعمیر و روکش 
آسفالت اصلی، فرعی و روستایی، نگهداری از راه های روستایی نیز 
بر عهده این اداره کل است و ما تمام تلاش خود را به کار گرفتیم تا 
خدمتگزاری شایسته در این مسیر باشیم.مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان اردبیل با قدردانی از رانندگان وسایل حمل و 
نقل بار و مسافر در سطح استان خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۹۰ 
شرکت حمل و نقل کالا و ۵6 شرکت حمل و نقل مسافر در استان 
ارائه خدمات می کنند که جابجایی بیش از یک میلیون مســافر و 
همچنین سه میلیون تن کالا از مهمترین وظایف و رسالت فعالان 
حوزه حمل و نقل بار و مســافر اســت.در این مراســم از راهداران و 
فعالان حوزه حمل و نقل بار و مســافر در اســتان اردبیل با اهدای 

لوح سپاس و هدایایی تجلیل شد.

مدیر کل راهداری استان اردبیل خبر داد؛

کیپ راهداری در 2۳ نقطه  استقرار ۷۵ ا

خبر  ویژه

کرد؛ کید  آذربایجان شرقی تا کل جدید فرهنگ و ارشاد استان  مدیر 

لزومنسلسازیوتربیتنسلجدیدهنرمندانانقلابیوارزشی
تبریز / روح اله عبدالعلی زاده 

آیین تکریم و معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان 
آذربایجان شرقی با حضور دکتر سید محمد هاشمی، معاون حقوقی، 
امور مجلس و اســتان های وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و جمعی 
از مسئولان استانی برگزار شد.در این برنامه ضمن تکریم سید قاسم 
ناظمی، مدیرکل ســابق فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان آذربایجان 
شــرقی، سید محمد حســین بلاغی مبین به عنوان مدیرکل جدید 
معارفه شــد.  سیدمحمدحســین بلاغی  در این آیین با بیان اینکه  
تســهیل  در فعالیت های فرهنگی و هنری و تســریع در رشد و تعالی 
این حوزه اصلی ترین رویکرد خواهد بود، خاطرنشان کرد: نسل سازی 
و تربیت نســل جدید هنرمندان انقلابی و ارزشــی وظیفه ماســت و 
کادرســازی برای حوزه فرهنگ و هنر را در اولویت های کاری خود 
قــرار خواهیــم داد. وی افزود: اگر انتظار داریم قطار فرهنگ و هنر به 
ســر منزل مقصود برسد باید اهتمامی جدی برای نسل سازی داشته 
باشــیم.بلاغی، بر لزوم پرداختن دقیق و جدی به چالش هایی چون 
ســرمایه اجتماعی، آسیب های اجتماعی، هنجارهای اجتماعی و .... 
اشاره کرد و گفت: انقلاب اسلامی در این برهه نیازمند کارهای عمیق 
فرهنگی و هنری مردم محور است و این اداره کل از برنامه های مردم 
محور حمایت جدی خواهد داشــت.وی افزود: ســعی خواهیم کرد تا 
ادامه دهنده کارهای نیک و فعالیت های مفیدی که توســط مدیران 
پیشین رقم زده شده اند باشیم و در عین حال اگر بخش هایی به دلیل 
کمبود اعتبارات با غفلت ســهوی مواجه شــده اند را شناسایی کرده و 
نقاط ضعف را به نقاط قوت مبدل سازیم.سید محمد هاشمی معاون 
وزیر ارشاد  نیز در در این آیین گفت:   اولا ما قدردان زحمات جناب 
آقای ناظمی که شــخصیتی ادیب، مدیر، محبوب و برآمده از جریان 
جبهه فرهنگی انقلاب در استان بودند هستیم  و جابجایی ایشان هم 
البته، برای قبول مسئولیت مهم تر در عرصه فرهنگی کشور بوده است. 
همچنین معارفه می کنیم برادری جوان، خوش نام، پرتوان، هنرمند و 
برآمده از جبهه فرهنگی انقلاب استان آذربایجان شرقی، جناب آقای 
بلاغی مبین را به عنوان مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان و 
برای ایشان، آرزوی توفیق داریم.معاون وزیر ارشاد در ادامه با تشکر 
از استاندار و نماینده محترم ولی فقیه در آذربایجان شرقی گفت: از 
نماینده محترم ولی فقیه در اســتان کمال تشــکر را دارم. آیت ا... آل 
هاشــم شــخصیتی محبوب، مدیر و دارای وســعت نظر و نگاه پدرانه 
هستند که امروز حکمرانی کشور به امثال ایشان بسیار نیازمند است.
دکتر سید محمد هاشمی با اشاره به مسئله تمرکز زدایی از مرکز گفت: 
مسئله تمرکز زدایی از مرکز و واسپاری بیش از پیش امور به استان 
ها به عنوان صف وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، مســئله اصلی ما 
در ستاد وزارتخانه است. تمام تلاش ما بر این است که تصمیمات ما 
در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بر مدار تصمیمات استانی حرکت 
کند.معاون حقوقی، امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در ادامه با اشاره به سخنان برخی از سخنرانان جلسه افزود: 
در اینجا از مکتب فرهنگی تبریز صحبت شــد و  اشــاره شــد که باید 
در تصمیــم گیــری های فرهنگی، در جهــت تحقق این مکتب گام 
برداریم. مکتب تبریز دارای ســنت های فرهنگی، هنری و رســانه ای 
اســت که اصالت تبریزی دارد. اگر بنا باشــد این مکتب به ســرمنزل 
مقصود برســد باید به مقدمات و ملزومات آن از جمله مســئله بودجه 
توجــه کنیــم. گرچه اعتبارات خوبی از محل جدول 1۷، فصل دوم و 

فصل پنجم در نسبت به سایر استان ها وارد استان آذربایجان شرقی 
شده است اما این میزان کافی نبوده و نیاز به تلاش دوجانبه از سوی 
ما در ستاد وزارتخانه و همچنین مسئولان مربوطه استانی در جهت 
افزایش بودجه فرهنگی استان دارد.معاون وزیر ارشاد در ادامه خطاب 
به مدیر کل جدید و با تاکید بر بندهای حکم انتصاب ایشــان گفت: 
مســئله تبریز و آذربایجان شــرقی از آن جهت که رفعت آسمان این 
اســتان در عرصه فرهنگ و هنر ایران زمین، همواره کم نظیر بوده 
بســیار مهم اســت. باید تمام ظرفیت های اســتانی را در جهت ایجاد 
ســنت های حسنه فرهنگی بسیج کنید. سنت های حسنه فرهنگی 
به معنای کارهای ماندگار و اساسی است که با کارهای معمول و امور 
نمایشــی تفاوت جدی دارد. ســید محمد هاشــمی در ادامه با تاکید 
بر مســئله کادرســازی ادامه داد: یکی از سنت های حسنه جاری در 
حوزه فرهنگ و هنر، مســئله کادر یابی و کادر ســازی ســرمایه های 
انســانی در حوزه های مختلف فرهنگ، هنر، رســانه و دین با رویکرد 
انقلابی و ارزشــی اســت. معاون وزیر فرهنگ با اشــاره به تعداد کثیر 
فعالان فرهنگی در کشــور گفت: با نگاهی به اســناد ثبت شــده در 
صندوق اعتباری هنر، قریب به 1۰۰ هزار نفر فعال فرهنگی، هنری، 
رسانه ای و قرآنی ثبت شده در صندوق اعتباری هنر در کشور داریم 
که توجه به تعالی، توانمندسازی، عزت و اقتصاد فرهنگ و هنر آنان 
از وظایف اصلی ما است.ســید محمد هاشــمی در ادامه با اشــاره به 
سخنان مسئول انجمن موسیقی استان مبنی بر مشکلات معیشتی 
هنرمندان افزود: از میان حدود 1۰۰ هزار نفر فعال فرهنگی عزتمند، 
نباید مواضع هنجارشــکنانه چند ده نفر، ما را از انصاف و عدالت دور 
کند و از وظیفه خود نسبت به جامعه فرهنگی و هنری غافل نماید. 
مــن کاری بــه آن تعــداد قلیل دیکتاتور خوش پوش ندارم که هنر را 

برای اغراض و امیال سیاسی خود گروگان گرفته اند اما باید متوجه 
باشند که این رویه هیچ ثمری ندارد الا اینکه به معیشت هنرمندان 
و تفریحات سالم و فرهنگی مردم آسیب می رسانند.معاون حقوقی، 
امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ در پایان با تاکید بر ظرفیت 
های استانی گفت: از وظایف اصلی ما توجه به ترقی و تعالی ظرفیت 
های مســتعد فرهنگی و هنری در اســتان ها است. از جمله آنکه باید 
با نگاه ارزشــی و انقلابی اســتعداد های فرهنگی، هنری، رســانه ای 
و قرآنی را از میان نوجوانان و جوانان کشــف نمود و با تمام توان در 
جهت گســترش آن هم افزایی و همکاری نهادهای مختلف می تواند 
روزهای روشــنی را برای فرهنگ و هنر اســتان رقم بزند  سیدقاســم 
ناظمی  نیز در  این آیین با اشــاره به اقتدار نهاد فرهنگ در اســتان 
و اهمیت همراهی و همکاری اصحاب رســانه، شــاعران، عکاســان و 
هنرمندان گفت: امروز هنر و فرهنگ اســتان آذربایجان شــرقی یک 
ســر و گردن بالاتر اســت و این با همراهی و همدلی اهالی فرهنگ و 
هنر و مدیران و متولیان حوزه فرهنگ محقق شده است. وی با بیان 
اینکه هم افزایی و همکاری نهادهای مختلف می تواند روزهای روشنی 
را برای فرهنگ و هنر استان رقم بزند، افزود: در طی ۷۰۰ روزی که 
د رخدمت اهالی فرهنگ و هنر اســتان بودم علیرغم وجود شــرایط 
خــاص حاکــم در دوران کرونا، تلخی ها و اتفاقات را به جان خریدیم 
و بــا همــت هنرمندان آذربایجان از این روزها گذر کردیم و امیدوارم 
روزهای روشــنی در این حوزه پیش رو باشــد.در این آیین همچنین 
نمایندگانی از اصحای فرهنگ و هنر اســتان به تبیین مســائل پیش 
روی این حوزه پرداختند و رونمایی از کتاب عملکرد اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی استان از دیگر برنامه های این آیین بود.
در این آیین که با حضور  ســیدمحمد هاشــمی  معاون حقوقی،  امور 
مجلس و استانهای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمعی از اصحاب 
فضل و فرهنگ استان برگزار شد،  چند تن از نمایندگان اهالی فرهنگ 
و هنر به بیان مســائل پیش روی فرهنگ و هنر اســتان پرداختند.
گفتنی است؛ سید محمد حسین بلاغی مبین، متولد 1363 و دانش 
آموخته کارشناسی ارشد مدیریت است و از جمله سوابق مدیریتی 

وی می توان به موارد ذیل اشاره کرد:
- رییس حوزه هنری آذربایجان شرقی از سال 13۹۷.

- مدیر مرکز موسیقی و سرود حوزه هنری آذربایجان شرقی.
- رییس اتحادیه موسسات فرهنگی قرآنی استان آذربایجان شرقی.

- رییس کارگروه تدوین سند زیست بوم فرهنگ و هنر استان آذربایجان 
شرقی.

- مدیر کارگروه تدوین نقشه تحول حوزه هنری آذربایجان شرقی.
- مدیر موسسه فرهنگی طارق تبریز.

- مدیر توسعه زیرساخت های سینمایی حوزه هنری آذربایجان شرقی.
- آهنگســازی و خوانندگی شــش آلبوم صوتی و برگزیده به عنوان 

آهنگساز نمونه کشور.
- برگزیده به عنوان مدیر نمونه فرهنگی در سطح کشور در جشنواره 

اتفاق.
- تألیف سه عنوان کتاب آموزشی در حوزه علوم و معارف قرآن کریم.

- دبیر اجرایی چندین کنگره بین المللی همچون  شهریار ،  عاشیقلار  
و  شعر ترکی غدیر .

یادآور می شود، پیش از این سید قاسم ناظمی مدیریت این اداره کل 
در آذربایجان شرقی را عهده دار بود.
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کشور است گوش  کرونا بیخ  ؛ خطر موج جدید  هشدار

کردندوباره ذوقزدگیکرونابرایغافلگیر
  رقیه نوری / گروه جامعه

اکنون کشور در شرایط مطلوبی از لحاظ 
وضعیــت مهار کرونا قرار دارد؛ به طوری 
که در ماه های اخیر بعد از ۲6 ماه مبارزه، 
تعداد مرگ و میر ناشی از این ویروس به 
کمتر از 1۰ نفر رســید و روزهای بدون 
فوتی نیز به دفعات تکرار شــد که سبب 
امیدواری مردم، وزارت بهداشــت و کادر 
درمان شــد.اما به تازگی محققان حوزه 
پزشکی اعلام کردند که خطر بروز یکی 
از زیرســویه های امُیکرون در دنیا وجود 
دارد کــه در برابر همــه آنتی بادی های 
درمانــی موجود مقاوم اســت و یافته ها 
حاکــی از آن اســت که بــرای مقابله با 
این زیرســویه بایــد درمان های جدید 
شناســایی شود.براســاس تحقیقــات 
جدید در یک موسســه آلمانی، زیرسویه 
جدیــد امیکرون با نام BQ.1.1 در برابر 
همه درمان های آنتی بادی تایید شــده، 
مقاوم است.در بدن افراد مبتلا به ویروس 
کرونا با واکسیناسیون کووید-1۹ ایمنی 
ایجــاد و منجر بــه ایجاد آنتی بادی های 
خنثــی کننــده در برابر ایــن ویروس 
می شــود که به محافظت در برابر ابتلای 
مجدد یا یک دوره شدید بیماری کمک 
می کنــد. آنتی بادی های خنثی کننده با 
اتصال به پروتئین اســپایک ویروسی از 
بــدن محافظت کــرده و از ورود ویروس 
بــه ســلول ها جلوگیــری می کنند؛ با 
ایــن حال برخی از انــواع ویروس کرونا 
)SARS-CoV-۲( به خصوص ســویه 
امیکرون از آنتی بادی های خنثی کننده 
فرار می کند و به علت جهش در پروتئین 
اسپایک، حتی در افراد واکسینه شده یا 
در حــال نقاهت، باعث ابتلا به بیماری با 
علامت می شــوند. این موضوع به عنوان 
فرار از سیستم ایمنی شناخته می شود و 
برای جمعیت های پرخطر از جمله افراد 
مُسن و افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی 
دارند، خطرناک است.با توجه به افزایش 
همه گیری کرونا در کشــورهای اروپایی 
و آســیایی در ایــران با شــروع فعالیت 
دولت سیزدهم اولویت تسریع در تامین 

واکســن و واکسیناســیون حداکثری 
بــرای عموم مردم محور تصمیمات قرار 
گرفت. محموله های واکسن کرونا عمدتا 
از شــرکت ســینوفارم چین هر هفته با 
تعدادهای میلیونی وارد کشــور شد، این 
روند بر مدار ســرعت قرار گرفت و دولت 
مردمی توانســت در مــدت هفت ماه از 
شــروع به کار بیــش از ۲۰۰ میلیون دز 
واکســن را تامین کند تــا مردم نگرانی 
بابت واکســن نداشــته باشــند.انجام 
واکسیناسیون فراگیر موجب شد تا مردم 
در پایان ســال 14۰۰ با آسودگی خاطر 
به ســفرهای نوروزی بروند و ترددهای 
نوروزی 14۰1 قابل مقایســه با سالهای 
قبــل یعنی 14۰۰ و 13۹۹ که شــاهد 
شــیوع کرونا بودیم، نباشد اما این پایان 
راه کرونا نیســت و مردم باید در رعایت 
شــیوه نامه های بهداشتی و روند تکمیل 
واکسیناسیون خود سهل انگاری نکنند 
تا شــرایط مطلوب تری بــرای مهار این 

بیماری داشته باشیم.

کسن؛ سد محکم در برابر کرونا وا
وزیر بهداشت، دوم دی ماه، هشدار داد: 
آمار و اطلاعات کرونا در دیگر کشــورها 

نگــران کننده اســت؛ به طــوری که در 
روزهای اخیر در کشــورهایی همچون 
ژاپــن، آمریــکا و برخــی کشــورهای 
اروپایــی، مرگ و میر بیماران کووید 1۹ 
ســه رقمی شده است. از طرفی ایران در 
منطقــه ای قرار گرفته که در اطراف آن، 
میزان ابتلا به کرونا افزایشــی اســت اما 
بزرگترین عامل حفظ سلامت در مقابل 
کرونا، واکسیناســیون است. بهرام عین 
اللهی افزود: واکسیناســیون اقدام بسیار 
ســاده و برای همه به آســانی قابل انجام 
اســت و از مردم تقاضا داریم که دســت 
کم یکبار در سال واکسن کرونا را تزریق 
کنند و اگر فردی امســال، واکسن کرونا 
را تزریــق نکــرده حتما به این کار اقدام 
کنــد زیــرا تا وقتی کرونــا از بین نرفته، 
لازم است هر سال مانند آنفلوآنزا، واکسن 
تزریق شــود. از ســوی دیگر افرادی که 
دارای بیماری هــای زمینــه ای یا ضعف 
سیســتم ایمنی هستند و یا سالمندان، 
در صــورت حضــور در تجمعات، حتما 
از ماســک اســتفاده کنند. به گفته او، 
اکنون که ســه ماه اســت میزان مرگ و 
میر کرونا در کشــور یک رقمی و برخی 
روزها صفر اســت، بهتریــن زمان برای 

تزریق واکســن محسوب می شود. عین 
اللهــی تصریح کرد: تاکنون حدود 1۵6 
میلیون دُز واکسن کرونا در کشور تزریق 
شــده اســت و در ماه های اخیر، سرعت 
واکسیناسیون کاهش چشمگیری یافته 
و امیدواریم با وضعیت کنونی کرونا، مردم 

از واکسیناسیون استقبال کنند.

احتمال موج جدید کرونا وجود دارد
همچنین بر اساس گفته های سرپرست 
دفتر بیماری های واگیر وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، احتمال ورود 
موج جدید کرونا به کشــور وجود دارد؛ 
هزچنــد نزدیــک به ۲ ماه اســت که در 
کشور موج کرونا و موارد ابتلای آنچنانی 
نداشتیم اما در برخی مناطق جهان مثل 
اروپا، امریکا، کشــورهای جنوب شرقی 
آســیا و حتــی چین و ژاپــن به دفعات 
موج های کرونا رخ داد. همانطور که پیش 
از این هم اعلام شده بود، اکنون نگرانی 
در ایــن زمینه وجود دارد و منتظر موج 
احتمالی کرونا هســتیم؛ مخصوصا پس 
از تعطیلات ســال نو میلادی و افزایش 
سفرهای خارجی که در این روزها انجام 
می شود این احتمال و نگرانی وجود دارد 

در کشورهای مختلف از جمله ایران موج 
جدیــد کرونا خود را نشــان دهد. بهنام 
عرشــی این را هــم گفت که پیش بینی 
می شــود موج جدید کرونا در کشــور به 
شــدت موج های قبلی نباشــد اما باید 
درک کرد که کرونا در هیچ جای جهان 
تمام نشــده و ایــن همه گیری همچنان 
ادامه دارد، از این رو به هموطنان توصیه 
می شود علاوه بر واکسیناسیون و رعایت 
بهداشــت فردی، در فضاهای بســته که 
تهویه هوای مناسب وجود ندارد از ماسک 
استفاده کنند. حسین فرشیدی، معاون 
بهداشــت نیز در این زمینه معتقد است: 
شرایط حدود سه سال اخیر بحران کرونا 
بخش های مهــم و نیازمند برنامه ریزی 
مجدد برای رفع نقایص حوزه ســلامت 
و پیشــگیری را به خوبی متذکر شــده 
اســت و اهمیت جایگاه کمیته کشوری 
ایمن ســازی باید مورد تاکید قرار گیرد. 
وی اظهار داشــت: تاثیــر کووید1۹ بر 
افزایــش شــیوع بیماری هایی که پیش 
از این به خوبی با واکســن کنترل شــده 
بود و امروز با زنگ خطر بازگشــت آنها 
مواجه هســتیم و دیگر بیماری هایی که 
انتظار تولید واکســن بــرای آنها وجود 
دارد نیز از موارد بســیار مهمی است که 
در کمیته کشــوری ایمن سازی در مورد 
آنها تصمیم گیری می شــود. فرشیدی 
بــا اشــاره به وضعیت بحرانی کشــور و 
تهدیدهایی که از کشــورهای همسایه 
پیــش روی نظام ســلامت قــرار دارد، 
گفــت: تجربه کووید 1۹ به ما ثابت کرد 
که نظام رصد و پیشــگیری در کشــور و 
مدیریــت در مرزها باید ارتقا یابد.به نظر 
می رســد، راهی طولانی تا تبدیل شدن 
ویــروس کرونا به بیمــاری بومی وجود 
دارد و ایــن بیماری همچنان می تواند با 
ایجاد موج های بزرگ زمینه سرایت این 
بیماری را در سراسر جهان موجب شود. 
ویــروس کرونا هنوز به بیماری فصلی یا 
الگوی سرایتی تبدیل نشده و قادر است 
منجــر به همه گیری هایی در ابعاد بزرگ 

شود.

7جامعه
خدمات بهزیستی برای پوشش 

رایگان آزمایشات ژنتیک
معاون پیشــگیری از معلولیت های سازمان 
بهزیســتی با اشــاره به اینکه برنامه مشاوره 
ژنتیک از ســال 13۷6 توســط ســازمان 
بهزیســتی اجــرا می شــود، اظهــار کرد: 
پزشــکانی کــه تمایل به همــکاری در این 
برنامــه را دارند باید در دوره های آموزشــی 
که ســازمان بهزیســتی با همــکاری جهاد 
دانشــگاهی برگزار می کند شــرکت کرده و 
بعــد از دریافت گواهی مربوطه درخواســت 
تاسیس مرکز مشــاوره ژنتیک دهند.افروز 
صفاری فرد با بیان اینکه آزمایشــات ژنتیک 
آزمایشات بسیار پرهزینه ای هستند، گفت: 
عمدتا این آزمایشــات تحت پوشــش بیمه 
نیست و برای انجام آن بسیاری از خانواده ها 
نیازمند کمک هزینه ســازمان بهزیســتی 
هســتند. برای افراد تحت پوشش بهزیستی 
این آزمایشات به صورت رایگان انجام و هزینه 
آزمایشات توسط سازمان پرداخت می شود، 
اما برای سایر افراد در صورتی که طی پروسه 
مددکاری متوجه نیاز آنها شــویم بخشی از 
هزینه توســط بهزیستی پرداخت می شود.

وی با اشاره به اینکه مشاوره های ژنتیک در 
مرحله قبل از ازدواج، پیش از بارداری و حین 
بارداری انجام می شــود، افزود: در راســتای 
قانــون جوانی جمعیت در مشــاوره ژنتیک 
حین بارداری چرخه ای به فعالیت  بهزیستی 
اضافه شــده مبنی بر اینکه انجام مشــاوره و 
آزمایشــات ژنتیک با تاییدیه متخصص زنان 
انجام می شــود. بــه عبارتی دیگر متخصص 
زنــان باید تایید کند مشــاوره ژنتیک برای 
زنان باردار انجام شــود، اما برای سایر موارد 
آزمایشات انجام و مشخص می شود.صفاری 
فــرد ادامه داد: افرادی که ســن بالا ازدواج 
می کنند و نگران این هســتند که فرزندشان 
دچار مشکل باشد با آزمایشات ژنتیک حین 
بارداری می توانند سلامت فرزندشان را تایید 

کنند. 

 ضرورت توسعه مهدها 
 و مدارس هلال احمر 

با همکاری آموزش و پرورش
رئیــس جمعیت هلال احمر دانش آموزان را 
سفیران امدادرسانی خواند و بر لزوم همکاری 
با وزارت آموزش وپرورش در راستای توسعه 
مهدهای غنچه های هلال و ساخت مدارس 
امدادونجــات با هــدف ارتقای آموزش های 
امــدادی تاکید کرد.پیرحســین کولیوند با 
اشــاره به توســعه کانون های دانش آموزی 
در مراکز آموزشــی افزود: هدف هلال احمر، 
توسعه ســرمایه های دانش آموزی است و با 
این کار با توجه به اثرگذاری زیاد مدارس در 
کاهش آلام بشــری به افزایش ارائه خدمات 
امداد و نجات کمک می کنیم.وی با اشاره به 
اینکه مدارس جزو استراتژیک ترین مکان ها 
هستند زیرا در زمان بروز بحران از توزیع اقلام 
امدادی تا مدیریت بحران و اسکان اضطراری 
در این مکان انجام می شود، دانش آموزان را 
ســفیران امدادرسانی خواند و تاکید کرد که 
بــا توجه بــه آموزش هایی که در کانون های 
دانش آمــوزی ارائه می شــود، همه مربیان، 
والدیــن و اولیای مدارس هــم می توانند با 
لزوم امدادرســانی آشنا شــوند.وی با اشاره 
به آموزش ۹۰ هزار مربی و شــرکت حدود 
هشــت هزار مدرسه در طرح دادرس گفت: 
لازم است آموزش ها توسعه یابد.وی با تاکید 
بر اینکه هدف جمعیت هلال احمر این است 
که تا پایان سال به جذب و ثبت نام داوطلبان 
بپردازد تا ســال آینده ساماندهی و آموزش 
آنها انجام شــود، از این وزارتخانه خواست تا 
با همکاری یکدیگر در جذب داوطلبان کمک 
کنند زیرا مشارکت در آموزش و ساماندهی 
داوطلبان در راستای اجرای گام دوم انقلاب 
است؛ اتفاقی که می تواند در قالب کانون های 

دانش آموزی رقم بخورد.

کاهش مدت زمان صدور 
گواهی عدم سوء پیشینه 

رئیــس مرکز آمار و فنــاوری اطلاعات قوه 
قضاییه با بیان اینکه  در ســال گذشته مدت 
زمان صدور گواهی عدم ســوء پیشینه در ۲ 
روز کاری و در مدت زمان 48 ساعت صورت 
می گرفــت  خبــر داد: اما در حال حاضر این 
زمان به 36 ســاعت کاهش پیدا کرده است.
محمد کاظمی فرد تاکید کرد: امکان صدور 
چند ســاعته گواهی عدم سوءپیشینه وجود 
دارد و این موضوع بارها مشاهده شده است 
و این به زمان درخواســت، مکان و خود فرد 
مرتبط اســت.وی هم چنین یادآور شــد که 
بیــش از یــک میلیــون و 4۵۰ هزار گواهی 
عدم سوءپیشــینه در 8 ماهه ابتدایی امسال 

صادر شده است.

 مراقب  دل چرکینی  های 
پیش آمده در ارتباطات 

فامیلی باشید
  شبنم طلوعی ، روانشناس

زوجین باید دلخوری هایی که بعضا میان 
خانــواده و اقوام همســر و آنها رخ داده را 
جدی گرفته و درصدد رفع این دلخوری ها 
برآینــد، در واقع اغلــب اوقات زمانی که 
زوجیــن پس از چندین مرتبه رفت و آمد 
با رفتار یا گفتار تندی از سوی اقوام همسر 
مواجه می شــوند اعلام می کنند که دیگر 
تمایلی به حضور در خانه فلان اقوام ندارند 
که این امر نشانه خوبی برای تداوم زندگی 

مشترک نیست.
در چنین شــرایطی بعضا زن یا شــوهر به 
همســر خود می گوید  من مهمانی فلان 
فامیل نمی آیم، خودت تنهایی رفت و آمد 
کن  و یا اینکه همسر به اجبار سعی می کند 
زن یا شوهر را به مهمانی اقوام خود ببرد، 
این در حالی اســت که زوجی که به اجبار 
همسر خود را به مهمانی که قلبا راضی به 
حضور در آن نیست می برد، قطعا رابطه را 
به سمت باخت می کشاند. زندگی مشترک 
یــا  بــرد ـ برد  و یا  باخت ـ باخت  اســت، 
بنابراین اجبار برای حضور طرف مقابل در 
مکانی که تمایل به حضور ندارد، اساســا 

اشتباه است.
یادمان باشــد که بیان جملاتی به همسر 
از این قبیل که  من دوســت ندارم پایم را 
خانه فلان فامیل تو بگذارم  و یا  من دوست 
ندارم خانه فلانی بیایم و تو تنها رفت و آمد 
کن  نشان دهنده رابطه خراب بین زوجین 
اســت و در چنین شرایطی ضروری است 
که این رابطه بررســی شود.بنابراین لازم 
اســت در ابتدا زوجین به طور فردی مورد 
بررسی قرار گیرند تا مشخص شود این عدم 
تمایــل یا به عبارتی نفرت از رفت و آمد با 
اقوام همســر ریشه در چه دارد، این عدم 
تمایل به رفت و آمد می تواند تداوم زندگی 
مشــترک را با خطر مواجه کند. قطعا اگر 
این اختلافات حل نشــوند، ارتباط با اقوام 
طرفین به ثبات نرســد و تحت یک سری 
قوانین اجرا نشود، پیش بینی در خصوص 
ماندگاری این زندگی مشــترک به سمت 
منفی می رود.همچنین زوجین باید به این 
آگاهی برسند که دود این قطع ارتباط ها با 
اقوام همســر نهایتا به چشم خود زوجین 
می رود و اینطور نیست که فقط به میزبان 
آسیب برساند و به میزبان بی احترامی شود 
بلکه زندگی مشترک را در ترازوی نامیزانی 

قرار می دهد.
توصیه به تنهایی رفت و آمد کردن زوجین 
با اقوام آخرین راه حل و راه چاره است چرا 
که رســیدن به این مرحله به معنای خطر 
زندگی مشــترک است، بنابراین زوجین 
حتمــا باید در صــدد رفع این دلخوری ها 
برآیند و به فکر حل مشکلات این چنینی 
باشند چراکه قطع ارتباط با اقوام به هنگام 
طلاق رخ می دهد، حال تصور کنید زوجین 
داخل زندگی مشــترک هستند و رفت و 

آمدها قطع شده است.

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان 
 اجتماعی سازمان بهزیستی کشور 

پاسخ داد:

وظیفه بهزیستی در قبال 
کودکان کار چیست؟

سرپرســت دفتــر امور آســیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیستی کشور گفت: بر 
اساس آنچه که در قانون حمایت از اطفال و 
نوجوانان تصویب شده است، بهزیستی در 
حوزه کودکان کار و خیابان وظیفه دارد به 
موجب قانون موضوع ساماندهی کودکان 
کار و خیابان به شناسایی، جذب و حمایت 
و در صورت لزوم نگهداری کودکان اقدام 
کند.محمدرضا حیدرهایی درباره اصلاح 
ماده 6 قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 
گفت: از سال های گذشته براساس لوایحی 
کــه در خصوص کــودکان کار و خیابان و 
همچنیــن نوجوانــان داشــتیم تکالیف 
دستگاه ها مشخص بود اما ضمانت اجرایی 
برای آن ها وجود نداشت در سال ۹۹قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانان تصویب شــد 
کــه در این قانون هم وظایف دســتگاه ها 
مشــخص شده و هم تکالیف قانونی همه 
دســتگاه ها در حــوزه کودک در وضعیت 
مخاطره که شــامل همه کودکان می شود 
تعیین شــده اســت.در ســال 14۰1 در 
مهرمــاه یک اصلاحیــه روی بند 6 قانون 
حمایت اضافه شود.براساس این اصلاحیه 
کودک کار از کودک کار و خیابان تفکیک 
شــد همچنین وظایف دستگاه ها تصریح 
شده و به سازمان بهزیستی تکلیف شد که 
برنامه های حمایتی خود را ظرف سه ماه از 
ابلاغ اصلاحیه قانون به شــورای اجتماعی 
کشور ارائه کند که ما در حال نهایی کردن 

برنامه های حمایتی هستیم.

خبر ویژه

ریاست انجمن ترومبوز و هموستاز ایران با اشاره به 
این نکته که داروی امیســیزوماب جهت پیشگیری 
از خونریــزی در بیمــاران مبتــلا به هموفیلی A در 
سال ۲۰1۷ تائیدیه FDA و در سال ۲۰18 تائیدیه 
EMA را دریافت نموده اســت، اظهار داشت: داروی 
فــوق در بیــش از 11۵ کشــور جهان مجوز مصرف 
گرفته اســت که در ایران نیز پس از انجام مطالعات 
مدل سازی اقتصادی و تایید به صرفه بودن و هزینه 

اثربخشــی بالا نســبت به روند درمانی کنونی که به 
معنی کاهش هزینه های درمان نیز می باشد، در سال 
 A 14۰1 مجوز واردات و مصرف در بیماران هموفیلی
شدید واجد مهارکننده با تیتر بالا که خونریزی های 
مکرر آن ها به درمان های معمول پاســخ نداده است 
را دریافت کرد.پیمان عشــقی گفت: اولین محوله از 
داروی امیســیزوماب )Emicizumab( با نام تجاری 
هملیبــرا )Hemlibra( تولید شــرکت دارویی رش 

سوئیس، با همکاری شرکت بهستان دارو به عنوان 
واردکننــده و توزیــع کننــده دارو روز ۲۷ آذرماه از 
طریق گمرک فرودگاه امام خمینی وارد کشور شد 
و با نظارت و همکاری وزارت بهداشــت دسترســی 
بیماران هموفیلی A دارای شرایط دریافت دارو به آن 
فراهم خواهد شد.عشقی گفت: امید فراوانی است که 
این دارو سبب کاهش روزافزون معلولیت ها همزمان 
با کاهش هزینه درمان این بیماران در کشور گردد.

کشور ورود تنها داروی تزریقی بیماران هموفیلی به 

تک خبر

اینفوگرافی 

  بهترین قهوه متعلق به کدام کشور است؟
بدون شــک قهوه بعد از آب پرُ مصرف ترین نوشــیدنی جهان اســت. این نوشیدنی جادویی صبح ها میلیون ها 

انسان را از خواب بیدار می كند!
 منبع: بازار

مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران آخرین وضعیت 
حضور زنان در آتش نشــانی تهران را تشــریح کرده و گفت:   از هفتم مهرماه امســال و 
همزمان با روز آتش نشان، 16 آتش نشان زن وارد مرکز آموزش بین المللی ایثارگران 
ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهر تهران شدند. ورود به این مرکز در واقع 
یعنی آموزش های عملیاتی این نیروها آغاز شده و آنان پس از طی کردن تمام مراحل 
آموزشــی وارد چرخه عملیات خواهند شــد. حمید رضا یادگاری، درباره اینکه چه 
آموزش هایی به این افراد ارائه می شود، نیز گفت: این زنان مشابه  همان آموزش هایی 
را که به مردان ارائه می شود، فراخواهند گرفت. آموزش اطفای حریق ، امدادرسانی در 
ارتفاع، امدادونجات، کمک های اولیه و ... از جمله مواردی است که به طوری تئوری 
و عملی به زنان آتش نشــان ارائه می شــود. مدیر روابط عمومی ســازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شــهر تهران درباره اینکه دوره آموزشــی زنان آتش نشــان چه مدت 
بــه طــول خواهند انجامید نیز گفت:  طبق برنامه آموزشــی که تقریبا به طور روزانه 
برگزار می شود. مجموع این آموزش ها تا پایان سال به طول خواهند انجامید و پس 
از آن زنان آتش نشان مورد ارزیابی کلی از آموزش هایی که فراگرفته اند قرار خواهند 
گرفت و پس از آن وارد چرخه عملیات شــده و در ماموریت های آتش نشــانی حضور 
خواهند یافت. مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران 
درباره اینکه محل اســتقرار و شــیفت فعالیت آتش نشانان زن چگونه خواهد بود نیز 
گفت:  ایستگاه ۷۷ در محدوده محله ستارخان برای استقرار آتش نشانان زن در نظر 
گرفته شده است. این زنان آتش نشان طی سه در روز یعنی در تمام شیفت ها حضور 
خواهند داشــت. بر اســاس این گزارش ، به نظر می رســد از سال 14۰۲ شاهد حضور 
رســمی آتش نشــانان زن در ماموریت های آتش نشــانی خواهیم بود و حالا باید دید 
که عملکرد زنان آتش نشان و فضای ایجاد شده برای آنان به گونه ای خواهد بود که 
گروه های دیگری از زنان نیز وارد این مجموعه شوند یا تا سال ها شمار آتش نشانان 

زن تهرانی روی عدد 16 توقف خواهد کرد.

آتش نشان   ۱۶ زن 
کجا هستند؟ پایتخت 



گوناگون
w w w . r o o z g a r p r e s s . i r 1 جمادی الثانی  1444   25 دسامبر 2022یکشنبه 4 دی 1401  شماره پیاپی 2283

                2283 پیاپــی:  شــماره  جعفــری                        آناهیتــا  سیاســت:  ملــک                             وحیــد  مدیرمســئول:  و  امتیــاز  صاحــب 
یوســفی            بهــاره  گوناگــون:  و  اقتصــاد  ســردبیری                       شــورای  نظــر  زیــر  کشــور                    مطبوعــات  تعاونــی  عضــو 
آرا : داود احمــدی                                   جامعــه: مریــم کاظمیــان فــرد                                                                  نفــت و انــرژی: ســعیده کاظمیــان فــرد  صفحــه 
آدرس: تهــران میــدان انقــاب اســامی خیابــان جمالــزاده شــمالی تقاطــع نصــرت  پــاک 275 واحــد 17                                      کدپســتی: 1418844678

                                                     66791365  -  66 گل آذیــن  چــاپ:  و  لیتوگرافــی                             02166126139 دورنــگار:                       66915268  -  66917312 تلفــن: 

کاهش می یابند کووید ابتدا در بینی  آنتی بادی های 
محققان پی بردند که چرا با وجود مصونیت به دست آمده از واکسیناسیون 

یا ابتلا به کووید، افراد مجدداً به کووید1۹ مبتلا می شوند.
 دانشمندان بریتانیایی می گویند که آنتی بادی های تولید شده در بینی- 
اولین خط دفاعی در برابر ویروس های تنفســی مانند کووید- ســریع تر از 

آنتی بادی های موجود در جریان خون کاهش می یابند.
محققــان دریافتنــد آنتی بادی های بینی ۹ ماه پــس از ابتلاء به عفونت 
کوویــد 1۹ کاهــش می یابند، در حالی که آنتی بادی های موجود در خون 

حداقل یک سال دوام می آورند.
این مطالعه همچنین نشان داد که واکسیناسیون در ایجاد و تقویت آنتی 

بادی های منتقل شده از طریق خون که از بیماری های شدید محافظت 
می کند بسیار مؤثر است، اما تأثیر بسیار کمی بر آنتی بادی های بینی دارد.
دکتر  فلیسیتی لیو ، سرپرست تیم تحقیق از مؤسسه ملی قلب و ریه در 
امپریال کالج لندن، گفت:  مطالعه ما پاسخ های ایمنی پایداری را پس از 
عفونت و واکسیناسیون نشان داد، اما این آنتی بادی های بینی طول عمر 

کوتاه تری از آنتی بادی های موجود در خون داشتند. 
وی در ادامه می افزاید:  در حالی که آنتی بادی های خون به محافظت در 
برابر بیماری کمک می کنند، آنتی بادی های بینی می توانند به طور کلی 
از عفونت جلوگیری کنند. این مســئله ممکن اســت عامل مهمی در پس 

عفونت های مکرر با کروناویروس و سویه های جدید آن باشد. 
محققان در این مطالعه، آنتی بادی های گرفته شده از بیماران را در زمان 
بســتری شــدن در بیمارستان و همچنین شش ماه و یک سال بعد آنالیز 
کردند.بیش از دو سوم بیماران نیز اولین واکسن کووید را در طول دوره 
پیگیری دریافت کردند.محققان دریافتند واکسیناسیون منجر به افزایش 
آنتی بادی های بینی و خون شد، اما تغییر در دفاع بینی جزئی و موقتی بود.

محققان معتقدند نســل بعدی واکســن ها باید شــامل اســپری بینی یا 
واکســن های استنشاقی باشد که آنتی بادی های بینی را به طور مؤثرتری 
تقویت می کند و به طور بالقوه عفونت ها را به طور مؤثرتری کاهش می دهد.

پارک ملی ساریگل ؛دریچه علم

 وقتی بهشت امتداد می یابد 

پارک ملی و منطقه حفاظت شده ساریگل در استان 
خراســان شمالی و در شــرق شهرستان اسفراین 
واقع شــده است.حداقل فاصله منطقه ساریگل با 
نزدیکترین شــهر یعنی اسفراین حدود 8 کیلومتر 
و حداکثر آن حدود 3۵ کیلومتر می باشد.بجنورد با 
۹۰ کیلومتر و سبزوار با 1۰۵ کیلومتر در فاصله های 

بعدی از این منطقه قرار گرفته اند.
ساریگل از جاذبه های طبیعی اسفراین،منطقه ای 
است با زیستگاه های متنوع کوهستانی مرتفع و سرد 
و تپه ماهورهای معتدل است که در مقایسه با نواحی 
کوهستانی منطقه از اقلیمی نسبتاً گرمتر برخوردار 
و نواحی شمالی ساریگل دارای زمستان های سرد 
که شــش ماه از ســال پوشیده از برف است.منطقه 
حفاظت شــده ســاری گل حدود ۲۲۰۰۰هکتار و 

پارک ملی آن حدود ۷۰3۷ هکتار می باشد.
تنها سکونتگاه موجود در منطقه، روستای گنجدان 
با حدود 3۰ خانوار جمعیت اســت که در شــمال 

منطقه قرار دارد.

تاریخچه
منطقه ســاریگل در تاریخ ۲۰ شــهریور ماه سال 
13۵3 با عنوان منطقه حفاظت شــده شــاه جهان 
رسماً تحت حفاظت سازمان حفاظت محیط زیست 
قرار گرفت. پس از انقلاب به ساریگل تغییر نام داد 
و از آذر مــاه ســال 1381 بــه دو منطقه با عناوین 
پارک ملی ساریگل و منطقه محافظت شده ساریگل 

تقسیم شد.

اقلیم:
پارک ملی و منطقه حفاظت شده ساریگل منطقه 
ایســت با زیستگاه های متنوع کوهستانی مرتفع و 
سرد، تپه ماهورهای معتدل و سطح کم جلگه ای با 
اقلیمی نسبتا گرمتر در مقایسه با نواحی کوهستانی 

منطقه.
ارتفاعات کوهســتانی ســرد: این ناحیه شــامل 
ارتفاعــات، آلبلاغ و ترکان از رویشــگاه های عمده 
گیاه دارویی و صنعتی باریحه، تالاری چشمه پولاد،  
گنجدان، حوض امام وردی، قره طوقی، بیل باقلی، 
کلنگاه و لوشی بینی که در بعضی از نواحی پوشیده 
از جنگل های ارس و زرشک و به طور پراکنده بید 
وحشــی و همچنین از زیســتگاه های مهم قوچ و 

میش، کل و بز و پلنگ هستند.
تپه های ماهور کم ارتفاع: این ناحیه بیشترین سطح 
مراتع ساریگل را تشکیل میدهد و از بهترین مناطق 

زیستگاه قوچ و میش اوریال و پلنگ است.
منطقه دشتی: این ناحیه شامل دامنه ایزی و ریشی 
اســت و ســطح کمی از منطقه را شــامل می شود 
)حدود ۲۰۰۰ هکتار( و زیســتگاه حدود ۲۵ راس 

آهو می باشد.
اختلاف ارتفاع بین پســت  ترین نقطه منطقه در 
دشــت جنوبی )1۲۵۰متــر( و مرتفع  ترین نقطه 
در کوهســتان های جنوب )3۰۵۰ متر( به حدود 
18۰۰ متــر بالــغ می گــردد و این اختلاف ارتفاع 
اکوسیســتم های متنوعی را در این منطقه ایجاد 
نمــوده کــه به تبــع آن بر تنوع زیســتی منطقه 
افزوده شــده به طوری که بســیاری از گونه های 
گیاهی مناطق گرم و سرد را در ساریگل می توان 
مشــاهده نمود. در کف دره ها گونه های درختی و 
درختچه ای زرشک، بید، انجیر و گردو و در مناطق 
مرتفع گونه های ارس به صورت پراکنده و انبوه به 

وفور دیده می شود.
بلندترین قله ساریگل به نام کلنگاه با ارتفاع ۲۷۹۷ 
متر از سطح دریا است.ارتفاعات کلنگاه، قزل قلعه 
و دره گاویــان تنها زیســتگاه های کل و بز منطقه 
حفاظت شــده ســاریگل هستند و سایر نقاط این 
ناحیه مخصوصا ارتفاعات صیاد و کلوخی و زول از 

زیستگاه مهم قوچ اوریال می باشند.
مهمترین قلل پارک ملی ساریگل: قله بیل باقلی: 
ارتفاع از سطح دریا ۲۹16 متر، قله صیاد: ارتفاع از 
ســطح دریا ۲41۹ متر، قله کرکزو: این قله شرقی 
ترین و مرتفع ترین قله ســاریگل بوده و ارتفاع آن 
از سطح دریا ۲8۹3 متر می باشد، قله قوچ قلاقی: 
ارتفاع از سطح دریا ۲441 متر، قله قره داش: ارتفاع 

1۷۷۵از سطح دریا متر.

پوشش گیاهی
پوشــش گیاهی منطقه را گیاهان یکساله پهن 
برگ گرامینه ها و گیاهان چند ساله و بوته ای و 
بالشتی تشکیل می دهد.در این منقطه داروهای 
گیاهــی از جملــه گل قاصد، بومادران، پنیرک ، 
چوبک و … نیز یافت می شود.منطقه ساریگل با 
بیش از ۲۰۰ گونه گیاهی از تنوع نسبتاً مطلوبی 

برخوردار می باشد.

گردشگری

 گوشی های آینده گوگل
 لو رفت!

افشــاگری، برنامه زمانی عرضه گوشی های پیکسل 
گوگل از سال ۲۰۲3 تا ۲۰۲۵ را فاش کرده است.

گوگل بالاخره با گوشی های هوشمند اخیر پیکسل 
خود توانایی اش را برای رقابت با سایر تولیدکننده ها 
نشــان داد. درهمین حــال، ســری پیکســل 6 به 
پرفروش ترین گوشــی هوشــمند این برند تبدیل 
شــد و پیش بینی می شود سری پیکسل ۷ به زودی 

از آن پیشی بگیرد.
پیش ازاین، رندرهایی از سری پیکسل ۷ و پیکسل 
 Android 8 منتشــر شده بود. باوجوداین، رسانه ی
Authority در گزارشــی جدید تمام گوشــی های 
هوشمندی که گوگل برای عرضه از سال ۲۰۲3 تا 

۲۰۲۵ برنامه ریزی کرده، فاش کرده است.
به گــزارش جی اس ام آرنا، گفته می شــود گوگل در 
ســال ۲۰۲3، پیکسل ۷a )نام رمز lynx( و پیکسل 
فولــد )نــام رمــز felix( را در ماه آوریــل یا می در 
کنفــراس Google I/O معرفی می کند. پیکســل 
۷a گوشــی هوشــمند میان رده ای خواهد بود که 
ظاهراً کاستی های پیکسل 6a را بهبود می بخشد. 
برای مثال، از نمایشگر ۹۰ هرتزی به جای 6۰ هرتز 

استفاده خواهد کرد.
پیکســل ۷a ظاهراً مشــابه پیکســل 6a با قیمت 
44۹ دلار در ایــالات متحــده عرضه خواهد شــد. 
ازطرفی دیگر، برســاس شــایعات، قیمت پیکسل 

فولد احتمالاً 1۷۹۹ دلار خواهد بود.
در مورد پیکسل 6a، این گوشی هوشمند، پیکسل 
۷ پرو و همچنین آیفون 14 پرو را شکســت داده و 
برنده بهترین دوربین گوشــی هوشمند در آزمون 
یکی از یوتیوبرهای محبوب، MKBHD شده است.

در اواخر ســال ۲۰۲3، گوگل ســری پیکسل 8 را 
معرفی خواهد کرد. مدل معمولی این خانواده کمی 
کوچکتر از نسل قبلی اش، یعنی پیکسل ۷ و پیکسل 
8 پرو هم اندازه پیکســل 8 پرو خواهد بود. جدا از 
تراشه های جدید Tensor G۳، پیش بینی می شود 
ســری پیکســل 8 از نظر مشخصات کاملًا شبیه به 

سری پیکسل ۷ باشد.
 8a در سال ۲۰۲4، برنامه ای برای عرضه ی پیکسل
به بازار وجود دارد. پیش بینی می شود پیکسل 8a در 
زمان عرضه ی نهایی 4۹۹ دلار قیمت داشــته باشد 

که ۵۰ دلار بیشتر از نسخه قبلی اش خواهد بود.
خانواده ی پیکسل ۹ از سه عضو تشکیل خواهد شد. 
پیکســل ۹ که احتمالاً اندازه ی کوچکتر پیکسل 8 
را حفظ می کند، پیکســل ۹ پرو که ظاهراً اندازه ی 
صفحه نمایــش حدود 6٫۷ اینچی خواهد داشــت. 
افزون براین، یک مدل حرفه ای دیگر با صفحه نمایش 
6٫3 اینچی عرضه می شود که ظاهراً تمام ویژگی های 
مدل پرو را به ارث می برد. بااین فرض، می توان گفت 
که گوگل از اپل تقلید خواهد کرد. گوشــی جدید 
6٫3 اینچــی را بــه عنوان آیفون پرو در نظر بگیرید، 
درحالی کــه مدل 6٫۷ اینچــی به عنوان پرو مکس 
خواهــد بــود. البته ناگفته نماند که تمام این ســه 
 Tensor گوشــی جدید از تراشــه ی جدیدی به نام

G۴ قدرت خواهند گرفت.
افزون براین گفته می شــود که در ســال ۲۰۲4 یک 
گوشی تاشدنی جدید نیز عرضه خواهد شد؛ اما هنوز 
اطلاعــات زیادی دربــاره ی آن وجود ندارد. برخی 
گمانه زنی ها نشــان می دهد که گوگل منتظر است 

تا ببیند چقدر از پیکسل فولد استقبال می شود.

رشد چشمگیر تعداد کانال های 
پروکسی تلگرام

داده های مرکز تحلیل دیتای لایف وب نشان می دهد 
در سه ماه گذشته اعمال محدودیت برای اینترنت، 
تشدید فیلترینگ و از دسترس خارج شدن VPNها 
باعث افزایش اعضای کانال های پروکســی تلگرام و 

رشد بازدید آن ها شده است.
در ایــن گزارش آمارهای مختلفی از مجموع بازدید 
از پســت ها، میانگین بازدید از پســت ها، پست های 
معرفی پروکســی، کانال های معرفی پروکســی و 
میانگین روزانه انتشــار پســت در این کانال ها ارائه 
شده که میزان تمام این دسته ها در بازه 3۰ شهریور 
تا ۲۵ آذر نسبت به بازه زمانی ۵ تیر تا ۲۹ شهریور 

افزایش داشته است.
بر اســاس یافته های این گزارش، تعداد پســت های 
منتشرشده در این کانال ها در سه ماه اخیر افزایش 
دو برابری داشته و از ۵۲1 هزار پست به مجموعاً یک 
میلیون پســت رسیده است. این افزایش دو برابری 
طبعــاً در خصــوص میانگین روزانه انتشــار نیز رخ 
داده و این میزان از 6 هزار پســت به 1۲ هزار پســت 
رسیده است. لایف  وب در بخشی از گزارش خود به 
روند رشد اعضای این نوع کانال ها نیز پرداخته و سه 
کانال پروکســی را بررسی کرده است. طبیعی است 
که با تشــدید فیلترینگ و از دســترس خارج شدن 
اکثــر VPNها برای تعداد اعضای کانال های معرفی 
و انتشــار پروکسی رشد چشمگیری رخ داده باشد. 
یافته های این گزارش نشــان می دهد در مورد ســه 
کانال پروکسی بین ۲4 تا ۵1 درصد رشد در تعداد 

اعضا اتفاق افتاده است.

  بی حد و مرز ؛

مغزتان را بهبود دهید 
کتاب بی حد و مرز کتابی نوشته جیم کوییک 
درباره ســلامت مغز اســت. کوییک در این 
کتاب به شــما آموزش می دهد که چگونه 
مغزتان را بهبود دهید، همه چیز را سریع تر 
یاد بگیرید، و بهترین شــکل از زندگی خود 

را بیابید.
ارزشمندترین موهبتِ ما انسان ها، مغزمان 
اســت. مغزمان به ما توانایــی می دهد یاد 
بگیریم، عشــق بورزیم، بیندیشــیم، خلق 
کنیم و طعم لذت را بچشیم. مغزِ ما دروازه ای 

به احساساتمان اســت، به ظرفیتمان برای 
تجربه  زندگی به عمیق ترین شــکلِ ممکن، 
به توانایی مان برای دستیابی به درکی پایدار 
و ماندگار از صمیمیت. مغزمــان به ما توان 
نوآوری و رشــد و انجام کارهای مختلف را 

می دهد.
با این حال، تعداد کمی از مــا می دانیم که 
با اســتفاده از چند روشِ عملــی می توانیم 
مغزمان را ارتقا بدهیم و بر توانایی یادگیری 
خود بیفزاییم. بیشــترمان آگاه هستیم که 
با ورزش و رژیم غذایی مناســب می توانیم 
سلامت قلبمان را بهبود بدهیم، اما بسیاری از 
ما نمی دانیم که می توانیم مغزمان را هم تا حد 

زیادی بهبود بدهیم و به این صورت زندگیِ 
خود را نیز بهتر کنیم.

متأســفانه دنیــایِ مــا، محیطی ســالم 
برای مغزمان نیســت. پیــش از آنکه جیم 
کوییــک، نویســنده کتاب بی حــد و مرز 
نقشــه  راهِ بی حدومرزشــدن را به دستمان 
بدهد، چهــار خائنی را معرفــی می کند که 
توانایی فکرکردن، تمرکز، یادگیری، رشد و 
انسان بودن را تهدید می کنند. سیلِ اطلاعات 
دیجیتالی، حواس پرتیِ دیجیتالی، فراموشیِ 

دیجیتالی و استنتاجِ دیجیتالی.
بله همه ایــن خائنان، دیجیتالی هســتند. 
خائنان دنیای مدرن که سعی دارند مغز ما را 

تخریب و تبدیل به چیزی غیر قابل استفاده 
کنند.ایــن خائنان دیجیتالی با هم دســتیِ 
هم توجه، تمرکز، یادگیری و از همه مهم تر 
توانایی تفکر واقعی را از ما می دزدند؛ وضوحِ 
ذهنی ما را از بین می برنــد که در نهایت به 
خســتگیِ ذهنی، حواس پرتــی، ناتوانی در 
یادگیری آســان و نارضایتی منجر می شود. 
پیشرفت فناوری در این دوران، هم می تواند 
به ما کمک کند و هم برایمان آسیب زا باشد؛ 
البته نحوه  اســتفاده  فعلی ما از فناوری در 
جامعه، نتیجه ای نخواهد داشت جز بیماری 
مســریِ بارِ فکری بیش از حد، فراموشــی، 
حواس پرتی و وابســتگی. تازه این ها شروع 

ماجرا هستند.جیم کوییک در کتاب بی حد و 
مرز راه های غلبه بر این چهار خائن را به شما 
نشان می دهد. کوییک می گوید، رازِ داشتنِ 
زندگی اســتثنایی، نامحدودکردن ذهنتان 
است. او با استفاده از مدلِ بی حدومرز خود، 

رازِ تحولِ فردی را فاش کرده است.

كتابکده 

عکس روز 
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عباس محبوب:

دوستدارمگاهیجدیباشم

عباس محبوب از بازیگران قدیمی حوزه طنز در سینما و تلویزیون این 
روزها خودش را از بازیگران پرُکار می داند اما نه در تلویزیون بلکه در 
ســینما. او می گوید: مردم وقتی مرا در خیابان می بینند هنوز سراغ 
سریال های قدیمی را می گیرند و از سریال های گذشته راضی تراند. 
محبوب می گوید همه کارگردان ها به او پیشنهاد کارهای طنز را می 

دهند در حالی که خودش دوست دارد گاه جدی باشد.
عباس محبوب درباره دلایل حضــور کمرنگش در تلویزیون، کارهای 
جدیدش در حوزه تصویــر و دیدگاهش دربــاره وضعیت تلویزیون و 

سریال های در حال پخش صحبت کرد.
این بازیگر قدیمی خودش را از بازیگران پُــرکار می داند و می گوید: 
اتفاقاً من جزو بازیگران پرکار بودم ولی طی این مدت بیشتر کارهایم 
ســینمایی بوده و خیلی در تلویزیون حضور نداشــتم. بعد از سال ها 
سریال  جزر و مد  شبکه دو سیما را داشــتم که به تازگی پخشش به 

پایان رسید.
او در ادامه درباره حضــورش در مجموعه طنز  جزر و مد  چنین اظهار 
می کند: اوایل سال 14۰۰ بود که برای کار در این سریال دعوت شدیم 
و من همراه با حمید لولایی به خوزستان رفتیم و کار را انجام دادیم. کار 
روال عادی اش را طی کرد و خداراشکر همه چیز خوب بود. من خودم از 
تهیه کننده سریال، آقای توکل فرد یک خاطره خوب دارم که اگر حمل 

بر خودستایی نباشد تعریف می کنم.
بازیگر سریال های طنز خاله خانم، آژانس دوستی، زیر آسمان شهر، 

بانکی ها و ترش و شیرین در بخشــی از این گفت و گو درباره کیفیت 
سریال سازی حال حاضر تلویزیون و اینکه خودش به عنوان یک بازیگر 
باسابقه راضی اســت؟ چنین اظهار می کند: این را مردم باید بگویند. 
مردم هنوز هم وقتی مرا در خیابان می بینند می گویند آقای محبوب 
یادش بخیر سریال  ترش و شیرین  با رضا عطاران، یادش بخیر سریال  
چمدان  با زنده یاد فتحعلی اویسی و خیلی سریال های دیگر که من 

الان حضور ذهن نــدارم. بدون تعارف می گویم مردم از ســریال های 
گذشته راضی تر بودند تا سریال های الان. من فکر می کنم یا سلیقه ها 
تغییر کرده یا سبک کار تلویزیون به سمت سریال هایی که الان روی 
آنتن است، گرایش پیدا کرده است. وی در ادامه همین صحبتش درباره 
فعالیت شبکه نمایش خانگی و رقابت با تلویزیون می گوید: البته سریال 
های شــبکه نمایش خانگی خیلی در این امر تاثیرگذار هستند. من 
خودم سریال  ماه پیشونی  را با آقای حسین قناعت کار کردم که قبلا 
هم فیلمش ساخته شد. این سریال با هزینه بالایی ساخته شد. حساب 
کنید اگر تلویزیون می خواست چنین سریالی را بسازد هم هزینه بالایی 
داشت و هم از طرفی خیلی به نفعش بود. شک ندارم بیننده بیشتری 
می توانست پیدا کند اما متاسفانه تلویزیون خیلی دنبال سریال هایی 
با هزینه های بالا نیست و سعی می کند بیشتر از اسپانسر استفاده کند و 
سریال هایش با حداقل هزینه ها جمع شوند.محبوب سپس در پاسخ به 
اینکه شما خودتان را بیشتر بازیگر سینما و تئاتر می دانید یا تلویزیون؟ 
خاطرنشان می کند: از نظر من یک بازیگر هم باید بتواند در تئاتر کارش 
را خوب انجام بدهد و هم در سینما و تلویزیون چون بازی اساسا از دو 
عنصر اصلی حرکت و بیان تشکیل شده است. البته ما در تئاتر این دو 
عنصر را بیشــتر حس می کنیم اما بدون تعــارف می گویم فیلم های 
سینمایی همیشه نســبت به کارهای تلویزیون ماندگارتر هستند. به 
نظرم در تلویزیون کارهای انگشت شمار در ذهن مردم می مانند اما در 

سینما آثار به راحتی از ذهن مردم پاک نمی شوند.

چهره ها 

فناوری


